
 مجری طرح احداث نیروگاه های صنایع:
وگاه صنایع تا تابستان ۱۴۰۴ وارد  ۷ واحد نیر

شبکه می شوند
 مجری طرح احداث نیروگاه های صنایع کشــور با بیان اینکه پیش از آغاز 
فصل گرم ســال جاری ۱۰ واحد نیروگاهی صنایع به ظرفیت یک هزار و 
۵۸۲ مگاوات به بهره برداری رســید، گفت: هفت واحد نیروگاهی دیگر تا 
پیش از اوج بار سال ۱۴۰۴ توسط صنایع به بهره برداری رسیده و با شبکه 

سراسری سنکرون می شوند.
»سید زمان حسینی« درباره آخرین اقدام های انجام شده درباره احداث 
و بهره برداری از نیروگاه های صنایع کشــور افــزود: تاکنون برای احداث 
نیروگاه های صنایع کشــور ۱۸ هزار و ۳۷۰ مگاوات موافقت اصولی صادر 
شده است و ازاین بین ۶ هزار و ۴۲۹ مگاوات ظرفیت نیروگاهی در مرحله 

اجرا قرار گرفت.
وی افزود: تا پیــش از آغاز اوج بار ســال جــاری ۱۰ واحــد نیروگاهی 
به ظرفیت هزار و ۵۸۲ مگاوات توســط صنایع وارد شــبکه شد و مطابق 
برنامه ریزی های انجام شده، تا پیش از اوج بار سال ۱۴۰۴ نیز هفت واحد 

نیروگاهی جدید به ظرفیت هزار و ۲۰۰ مگاوات وارد مدار خواهد شد.
مجری طرح احداث نیروگاه های صنایع با تاکید بر لزوم تامین ســوخت 
کافی برای سرعت بخشــیدن به فراینــد احداث نیروگاه هــای صنایع، 
خاطرنشــان کرد: ســه هزار و ۷۴۰ مگاوات ظرفیت نیروگاهی صنایع نیز 

پس از تخصیص سوخت با برگزاری مناقصه وارد فاز اجرایی می شود.
حســینی درباره جزئیات نیروگاه های صنایع که تاکنون وارد مدار شده  
اســت، گفت: ۲ واحد نیروگاهی در ســمنان در مجموع به ظرفیت ۳۶۶ 
مگاوات، واحد گازی شــماره ۱ و ۲ فولاد مبارکــه در مجموعبه ظرفیت 
۶۱۴ مگاوات، یک واحد نیروگاهــی »المهدی« به ظرفیت ۱۸۳ مگاوات، 
واحد نیروگاهی فولاد غرب آسیا به ظرفیت ۱۵ مگاوات، واحد یک گازی 
گل گهر به ظرفیــت ۱۸۳ مگاوات، واحد یــک گازی چادرملو به ظرفیت 
۱۸۳ مگاوات، واحد بخار کربنات سدیم سرخه به ظرفیت هشت مگاوات 
و نیروگاه خورشیدی »خاتون آباد و بنه یکه« میدوک شرکت ملی مس به 
ظرفیت ۳۰ مگاوات از جمله نیروگاه های صنایع است که تا پیش از اوج بار 

سال جاری به بهره برداری رسیده است.
وی درباره جزئیات واحدهای نیروگاهی که تا پیش از اوج بار ســال آینده 
به مدار وارد خواهند شد نیز گفت: تا پیش از اوج بار سال ۱۴۰۴ نیز هفت 
واحد نیروگاهی دیگر توســط صنایع به شــبکه متصل خواهد شد که از 
جمله آن می توان بــه واحد بخار فولاد مبارکه بــه ظرفیت ۳۰۰ مگاوات، 
واحد ۲ گازی بلوک ۲ گل گهر ســیرجان به ظرفیت ۱۸۳ مگاوات، واحد 
۲ گازی المهــدی به ظرفیت ۱۸۳ مــگاوات، واحــد ۲ گازی چادرملو به 
ظرفیت ۱۸۳ مگاوات، واحــد بخار »فولاد بوتیــای ایرانیان« به ظرفیت 
۱۴۴ مگاوات، نیروگاه خورشیدی فولاد مبارکه به ظرفیت ۱۲۰ مگاوات 

و نیروگاه پتروشیمی »هلیلان« ایلام به ظرفیت ۵۰ مگاوات اشاره کرد.
مجری طرح احــداث نیروگاه های صنایع تاکید کــرد: صنایع انرژی بر بر 
اساس ماده ۴ قانون مانع زدایی از توســعه صنعت برق، موظف هستند تا 

پایان سال ۱۴۰۴ نسبت به احداث نیروگاه خود تامین اقدام کنند.
وی اضافه کرد: صنایعی که بر اساس قانون نسبت به احداث نیروگاه خود 
تأمین اقدام نکنند، در شــرایط کمبود برق در اولویت طرح های مدیریت 

مصرف برق قرار می گیرند.
حســینی دربــاره توجیه اقتصــادی احداث نیــروگاه توســط صنایع، 
خاطرنشان کرد: هزینه های احداث نیروگاه در مقایسه با هزینه طرح های 
تولیدی صنایع ارقــام کمتری را از نظر ســرمایه گذاری در برمی گیرد، با 
این وجود باتوجه به اینکه احداث نیروگاه خود تامین امکان استمرار تولید 
صنایع انرژی بر را فراهم می کند، مدت بازگشــت سرمایه احداث نیروگاه 

صنایع سه تا پنج سال ارزیابی می شود.

وگاه نیر

 دولت توان حذف بودجه نهاد های خاص را ندارد

حل بحران بـودجه با رفع تحـریم
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کنعانی در نشست خبری:
 ایران هیچ یک از اقدامات رژیم صهیونیستی

 را بی پاسخ نخواهد گذاشت

پزشکیان:
سکوت کشورهای غربی در مقابل کشتار هزاران 
انسان بی گناه مهر تاییدی بر این جنایات است

مدیر نظارت بر ناشران سازمان بورس:
 مجامع ۵ شرکت  سرمایه گذاری استانی 

سهام عدالت برگزار نشد

مرکز پژوهش های مجلس:
وهای کارکرده بازار را تنظیم می کند واردات خودر

مقام مسئول شرکت برق حرارتی مطرح کرد
پیش بینی زمستانی سخت در صورت تامین نشدن 

وگاه ها سوخت نیر
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مقصر کیست؟ به یاد شهدای معدن طبس 
احمد میدری ،  وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی  ســال ۹۸ در معاونت رفاه 
فیلم کوتاهی درباره حوادث ناشی از کار ساختیم. در آنجا نشان دادیم که مقصر 

کیست و چه باید کرد؟ 
آخر شب شنبه خبر معدن ذغال سنگ »معدنجو« را که شنیدم، به  خودم گفتم 
دوباره ساختار اداری و اجرایی کشــور قربانی گرفت. زحمتکش ترین انسان ها 
قربانی ناکارآمدی های نظام اداری شــدند. حالا دیگر من در رأس یک بخش 
نظام اداری قرار دارم آن هم بخشی که مسئول جان کارگران ایران است و از این 

بعد هیچ کس به اندازه من مقصر حوادث ناشی از کار نیست.
به طبس که رسیدیم، دیدم قصه همان قصه معدن »یورت« است. 

یادداشت

وز بحران در بازار برنج هشدار وزارت صمت به بر

صفحه 3

سرپرست ســازمان هواپیمایی کشوری گفت: 
خوداتکایی فناوری به منظور رفع نیازمندی ها، 
تبلور و تجاری ســازی دانش مهندسی از جمله 
اولویت هــای این ســازمان به شــمار می رود؛ 
بنابراین در ماموریت جدید، بحث بومی ســازی 

صنعت هواپیماســازی با جدیت بیشــتر ادامه 
خواهد داشت. »حســین پورفرزانه« در دیدار با 
معاونان و مدیران این ســازمان، ابتدا به تشریح 
برنامه های کلان درون و برون سازمانی پرداخت 
و افزود: صنعت هوانوردی موتور پیشران توسعه 

پایدار اســت؛ بنابراین، تقویت و تحقق رسالت 
بنیادی چهارگانه ســازمان هواپیمایی کشوری 
شــامل حاکمیت، نظارت، هدایت و حمایت از 
صنعت هوانوردی با رویکرد منافع ملی با جدیت 

در دستور کار قرار خواهد گرفت.

آب در ایران ارزش واقعی خود را ندارد
مدیر کل دفتر مدیریت مصرف و کاهش هدررفت شرکت مهندسی آبفای کشور 
نازل بودن ارزش اقتصادی آب به علت قیمت گذاری پاییــن را یکی از عوامل بی 

توجهی به مصرف بهینه آن دانست. 
علی ســیدزاده با بیان اینکه تعرفه آب در ایران جزو پایین ترین رده های جهانی 
است و تقریباً بین دو سه کشوری است که برای تمامی مشترکان کم ترین تعرفه 
آب محاسبه می شود، گفت: این یک اصل بســیار ساده است که کالای بی ارزش، 
مصرف بالایــی دارد تا زمانیکه قیمــت کالای آب در ایــران ارزش واقعی خود را 

ندارد، روند مصرف بی رویه آن ادامه خواهد داشت.
وی افزود: به عقیده من در جامعه امروزی کسی نیست که نداند چطور باید آب را 
بهینه مصرف کند، موضوعی که اهمیت دارد بحث ارزش واقعی کالاها در دیدگاه 
مردم اســت. اگر آب را یک کالای با ارزش قلمداد کنیم قطعاً می توان برای بهینه 

مصرف کردن آن هم برنامه ریزی های دقیق تری انجام داد.
سیدزاده عوامل ترغیب کننده برای کاهش مصرف آب در ایران را بسیار کم رنگ 
دانست و خاطر نشــان کرد: زمانی که قیمت آب در سبد اقتصادی خانواده بسیار 
ناچیز و کوچک باشد، هرچقدر هم برای صرف هجویی یا مدیریت مصرف این کالا 
فرهنگ سازی شود، اثر چندانی ندارد و باید مشــترکان پرمصرف و بد مصرف )با 
مصرف بالای الگو( قیمت واقعی آب را پرداخت کنند و مشترکانی که کمتر از الگو 

مصرف دارند، مشمول مشوق هایی از جمله تخفیف در پرداخت آب بها شوند.
مدیر کل دفتر مدیریت مصرف و کاهش هدر رفت شرکت مهندسی آبفای کشور 
با اشــاره به اینکه یکی از روش های صرف هجویی در مصرف آب که بســیار مؤثر 
است استفاده از انواع تجهیزات کاهنده مصرف آب اســت، افزود: استفاده از انواع 
تجهیزات کاهنده مصرف آب از جمله وســایلی مانند ماشــین های ظرف شویی 
و لباسشــویی یا شــیرهای کم مصرف و مجهز به پرلاتور و سردوش های کاهنده 
مصرف برای مدیریت و صرف هجویی در مصرف آب بسیار موثرند و حداقل تا ۳۰ 

درصد می توانند در بهینه سازی مصرف آب مؤثر باشند.
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مردم به بازار ارز پشت کردند

 گذر از  گذر از ۵۵ مرحله شوک  مرحله شوک 
شـدید ارزیشـدید ارزی
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تضمینبرآورد اولیهشماره مناقصهنام پروژهردیف

   47189,770,787,0269,488,539,351-ر-03لکه گیری و روکش آسفالت محور پلدشت-مرگنلر از کیلومتر 000+10 الی000+19)شهرستان پلدشت(1

   شرکت کنندگان حائز شرایط شرکت در مناقصه : 
تصویر گواهی معتبر بهمراه ظرفیت کاری از سامانه ساجار ضمیمه گردد.5راه و ترابریصلاحیت پیمانکاریسازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور

1( تحویل )فروش( اسناد مناقصه از تاریخ 1403/07/08  تا تاریخ  1403/07/14 می باشد .                       
)www.setadiran.ir فقط از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس( 

2( مهلت ارسال پاسخ فراخوان تا ساعت 19:00 روز سه شنبه  مورخ 1403/07/24
3( تاریخ بازگشایی پیشنهادها از طریق سامانه ستاد روز  چهارشنبه  ساعت 00: 08 مورخ  1403/07/25

 آگهی مناقصات آگهی مناقصات

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان آذربایجان غربی

شناسه آگهی: 1796903
نوبت اول

 جمهوری اسلامی ایران
وزارت راه و شهرسازی 

ری و حمل و نقل جاده ای استان اذربایجان غربی  سازمان راهدا

شناسه آگهی: 1796704 ) نوبت اول(

  فراخوان مناقصه عمومی   فراخوان مناقصه عمومی 
همزمان با ارزیابی کیفیهمزمان با ارزیابی کیفی

 یک مرحله ای یک مرحله ای

موضوع مناقصه : خرید رگلاتور خانگی تقاضای شماره 0330007 )تجدید مناقصه(
 شرکت گاز استان البرز در نظر دارد مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی کیفی مناقصه به 
شماره نیاز )2003001402000036( در سامانه تدارکات الکترونیکی) دولت ( برگزار نماید. 

 مبلغ برآورد اولیه  44.650.000.000 ریال 
 مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار :  2.232.500،000 ریال

 آخرین زمان مهلت دریافت  اسناد توسط مناقصه گر : ساعت16:00 
مورخ  12/ 1403/07

 آخرین زمان بارگذاری اسناد توسط مناقصه گر : ساعت 16:00      
مورخ 28/ 1403/07

  زمان بازگشایی پاکات« الف ، ب  ، ج« : ساعت : 10:00 مورخ  1403/08/06
شرایط مناقصه گر:

1.ارائه تائیدیه وزارت نفت  
2.تائیدیه سامانه توانیران در خصوص اقلام موضوع مناقصه توسط تولیدکنندگان الزامی بوده 
و تامین کنندگان از تولیدکنندگانی که در سامانه توانیران ثبت نام نموده اند می توانند نسبت 
به تامین کالا اقدام نمایند و تائیدیه سامانه توانیران مربوط به تولیدکننده مزبور را ارائه نمایند.

3.ارائه گواهی نامه type test  معتبر الزامی است.
آدرس: استان البرز، کرج، میدان طالقانی، بلوارتعاون، خیابان فرهنگ، روبروی تربیت 6، 

شرکت گاز استان البرز، امورپیمانها
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/07/10 
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/07/11

شرکت گاز استان البرز

شرکت ملی گاز ایران
شرکت گاز استان البرز ) سهامی خاص(

امور تدارکات

آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای شماره آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای شماره 3333//14031403

سامانه ستاد: سامانه ستاد: 20030053530000332003005353000033  
 نوبت اول

شرکت توزیع نیروی برق اهواز در نظر دارد خدمات بهره برداری و تعمیر و نگهداری شبکه های توزیع برق در محدوده غرب اهواز شامل امور برق دو، چهار، 
الهایی، تصفیه شکر، کوی علوی و شهرستان حمیدیه در حوزه عملیاتی خود را از طریق مناقصه عمومی به مناقصه گر واجد شرایط واگذار نماید.

  مبلغ برآورد با توجه به اسناد مناقصه معادل 606.074.683.179 ریال می باشد.
میزان ضمانتنامه شرکت در فرآیند ارجاع کار به مبلغ 20.283.000.000ریال می باشد، که به صورت بانکی معتبر، چک تضمین شده بانکی، بلوکه از مطالبات و 

یا وجه نقد به حساب بانک تجارت شعبه شهید چمران به شماره 1028040020 بنام شرکت توزیع نیروی برق اهواز به مناقصه گزار تسلیم گردد.
 زمان و محل و نحوه دریافت اسناد: از تاریخ درج آخرین آگهی بمدت 5 روز به آدرس های زیر مراجعه نمایند:

  WWW.AEPDCO.IR :پایگاه اینترنتی شرکت توزیع برق اهواز
WWW.TAVANIR.ORG.IR :پایگاه اینترنتی توانیر 

www.iets.mporg.ir پایگاه اینترنتی ملی اطلاع رسانی مناقصات 
 www.setadiran.ir سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 

 تلفن تماس: 06134490700 داخلی 3245
 آخرین مهلت بارگذاری اسناد: حداکثر تا ساعت 12:00 مورخ 1403/07/29

 بازگشایی: راس ساعت 12:00 مورخ 1403/07/29 می باشد.
 www.setadiran.ir کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت، تحویل اسناد تا مبادله قرارداد با مراجعه به سامانه تدارکات الکترونیک دولت )ستاد( به آدرس

امکان پذیر خواهد بود.
 ارسال فیزیکی پاکت ضمانتنامه )الف( تا تاریخ 1403/07/29 به دبیرخانه مرکزی شرکت )به آدرس: اهواز  بلوار پاسداران جنب شهرک صنعتی تسلیم گردد( 

الزامی است.
 به پیشنهادهای فاقد سپرده و امضاء، مشروط، مخدوش و پیشنهاداتی که بعد از انقضاء مدت مقرر واصل می شود مطلقا ترتیب اثر داده نخواهد شد.

 هزینه آگهی مناقصه به عهده برنده مناقصه است.
 سایر اطلاعات و جزییات در اسناد مناقصه مندرج است.

 هزینه های مربوط به شرکت در مناقصه از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت برعهده مناقصه گران می باشد.

)سهامی خاص)

بومی سازی صنعت هواپیماسازی با جدیت بیشتر ادامه می یابد



کنعانی در نشست خبری:

ایران هیچ یک از اقدامات رژیم صهیونیستی را بی پاسخ نخواهد گذاشت

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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مقصر کیست؟ به یاد شهدای معدن طبس 
احمد میدری ،  وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی  سال ۹۸ در معاونت 
رفاه فیلم کوتاهی درباره حوادث ناشی از کار ســاختیم. در آنجا نشان 

دادیم که مقصر کیست و چه باید کرد؟ 
آخر شــب شــنبه خبر معدن ذغال ســنگ »معدنجو« را که شنیدم، 
به  خودم گفتم دوباره ســاختار اداری و اجرایی کشــور قربانی گرفت. 
زحمتکش ترین انسان ها قربانی ناکارآمدی های نظام اداری شدند. حالا 
دیگر من در رأس یک بخــش نظام اداری قرار دارم آن هم بخشــی که 
مســئول جان کارگران ایران اســت و از این بعد هیچ کس به اندازه من 

مقصر حوادث ناشی از کار نیست.
به طبس که رســیدیم، دیدم قصه همان قصه معدن »یورت« است. به  
دنبال »سلطان« یا »مقصر اصلی« هســتند. در ۱۲ سال از سال ۷۶ تا 
۸۸ در دو حادثه معدن رودبار و معدن کرمان در مجموع ۳۲ نفر شــهید 
شدند و از ســال ۹۱ تاکنون یعنی در ۱۲ سال ۱۱۴ نفر. از این تعداد ۹۴ 
نفر در دو حادثه معدن یورت در سال ۹۶ و معدن معدنجو جان  باختند. 
برداشت از معادن به لایه های عمیق تر رسیده و احتمال حادثه افزایش 

یافته در حالی که دانش ایمنی ارتقا نیافته است.
در همه این حوادث به شــناخت مقصــران فردی بســنده کرده ایم و 
تغییری در فرایندها و نظام های ایمنی در دســتور کار قرار نگرفت. این 
نحوه برخورد با حوادث تکرارشونده چیزی بیش از ساده سازی موضوع 

نیست.
از همیــن رو در نخســتین مصاحبــه به گونه ای موضع گیــری کردم 
که گلایه بســیاری افراد از جمله دوســتان نزدیکم را در پی داشــت. 
موضع گیری من به دو علت بود؛ نخســت آنکه با اداره کار شهرســتان 
طبس اول صبح روز بعد از حادثه صحبت کردم و پرسیده بودم آخرین 
بازرســی ها کی بوده اســت؟ گفتند: ۲۸ مرداد ماه و پاسخ شرکت در ۶ 

شهریور ارسال شده است.
معیشت مردم شــهر ۴۰ هزار نفری طبس بر معدن اســتوار است . در 
هشــت معدن زیرزمینی و ۱۶ معدن روباز زغال ســنگ و چند معدن 
دیگر، ۱۴ هزار کارگر مشغول کارند. اداره کار سالی دو بار از این معادن 

بازرسی می کند. 
در شهرها و کارگاه های دیگر بازرســی به علت کمبود نزدیک به ۸۰۰ 
بازرس، هر چند سال یک بار انجام می شــود. دوم و مهم تر آنکه تجربه 

متروپل آبادان را از سر گذرانده بودیم.
 آن موقع مســئولیتی نداشــتم اما به عنوان یک آبادانی از اینکه مردم 
خشــمگین مغازه فردی را آتــش زده بودند هم شــرمنده بودم و هم 
می ترسیدم. مبادا آتش انتقام شعله ور شود. از همین رو معتقد بودم که 

باید مردم را به آرامش دعوت کنیم.
اما دلیل اصلی محتوای مصاحبه ام گشــودن راهی بود که به آن ایمان 
دارم. مقصر اصلی ساختارها هســتند و همه ما و محروم ترین هایمان یا 
به اصطلاح کاملا درستی که فراموش کرده ایم؛ »مستضعفان«، قربانی 

ساختارها هستند.
ساختارهایی که پیدا و پنهان بر ما حاکم اند و ما باید آنها را اصلاح کنیم. 
نخستین گام اصلاح واقعی این اســت که نخواهیم با سخنان هیجانی 
جامعه کارگری را فریب دهیم و چندی بعد دوباره شاهد حادثه دردآور 

دیگری باشیم.
اولین ســاختاری که قربانی می گیرد، معدن کاری سنتی است. تفاوت 
معدن کاری ســنتی با مکانیزه مثل خانه خشتی و خانه مهندسی است 
که در برابر هشت ریشتر زلزله مقاوم است. تا نبینید تفاوت این دو درک 
نمی شود، جهانی متفاوت اند. اما چرا از بیش از ۲۰۰ معدن ذغال سنگ 

کشور فقط یک معدن مکانیزه است؟ 
برخی از معادن به لحاظ فنی امکان مکانیزه شــدن ندارند. جدا از این 
مشــکل که باید در هر مکان به طور جداگانه بررسی شود، مشکل دو 
چیز اســت: اول آنکه این معادن را به تعداد زیــادی بهره بردار واگذار 
می کنند که قادر به مکانیزه ســازی آن نیســتند و دوم و مهم تر آنکه 
اقتصــاد معدن چندان ســودآور نیســت که بخــش خصوصی آن را 
مکانیزه کند. »ذوب آهــن اصفهان« خریدار انحصاری زغال ســنگ 
اســت و قیمت زغال ســنگ داخلی نصف قیمت جهانی تعیین شده 

است. 
واردات ذغال با یک قیمت گذاری ضد تولید داخلی، ســودآور شــده 
اســت. هرچند کیفیت زغال وارداتی با داخلی متفاوت است. اما این 
تفاوت قیمت به دلیل دخالت نادرست دولت است. از همین رو میزان 
واردات براســاس طرح جامع معادن کشــور باید نصف مقدار کنونی 

باشد.
ظرف سه ماه آینده طرح اقتصادی شــدن معادن زغال سنگ کشور را 
ارائه خواهیم کرد. از ابتدای کار دولت یکی از مسائل وزارت کار تا امروز 
تعویق پرداخت به موقع حقوق کارگران معادن زغال سنگ کرمان بوده 
است. این مشکل موجب بررسی های فشرده برای عبور از این وضعیت 

معادن ذغال سنگ شده است. 
تدوین طرح اقتصادی شــدن معادن ذغال سنگ کشــور با این حادثه 
شتاب گرفت. برای اصلاح این وضعیت با کارشناسان مشورت و طرح را 

آماده می کنیم.
علاوه بر موضوع اقتصادی بــودن معادن ذغال ســنگ، زنجیره تأمین 
ایمنی این معادن به کلی مشکل دارد. معادن زغال سنگ از پرخطرترین 
معادن در جهان هســتند. ایمنــی در این معــادن حاصل ضرب )و نه 

حاصل جمع( تمام مراحل زنجیره ایمنی است.
برای امنیت جان معــدن کاران باید تجهیزات مورد اســتفاده ایمن و 
استاندارد باشــد، باید کارگران آموزش دیده باشــند، قبل از واگذاری 
به بهره بردار، اکتشــاف و اســتخراج گاز به خوبی طراحی شده باشد و 

مسئولان ایمنی از دانش و مهارت کافی برخودار باشند. 
اگر هر یک از این مراحل درست انجام نشــود، امنیت جان کارگران در 
خطر قرار می گیرد. قوانین ایمنی معدن که مانند بسیاری از مقررات از 
کشورهای دیگر تقلید شده است، کم و کاستی ندارد. تکالیفی است که 
اگر منصفانه قضاوت کنیم ما لایطاق است. به طور مثال گفته شده است 
که تجهیزات معدن باید استاندارد باشند. اســتانداردبودن تجهیزات 
نیازمند تعریف استاندارد، وجود آزمایشــگاه مرجع و پایش تجهیزات 

موجود است.
در ســال ۱۳۹۶ پــس از حادثه معدن یــورت وزارت کار به ســازمان 
استاندارد نامه نوشــت که اســتاندارد تجهیزات را تعریف و اجرا کنید. 
هفت ســال بعد و پس از حادثه معــدن »معدنجو« طبس، ســازمان 
استاندارد به وزارت کار نامه نوشته اســت که باید استاندارد تجهیزات 

معدن را تعریف کرد! 
در کشورهای دیگر اســتانداردها را شــرکت های بزرگ و انجمن های 
کارفرمایی تهیه کرده و به دولت می دهند امــا در نظام اجرائی و اداری 
ایران که مشــارکت با بخش خصوصی تجربه نشده اســت، توپ از این 
وزارتخانه به آن ســازمان پاس داده می شــود. با این نظام اداری راه به 

جایی نخواهیم برد.
هفتم شهدای معدن طبس هم فرارســید. حادثه معدن طبس آن قدر 
بزرگ و دلخراش است که باید به این بازی ها پایان دهیم. همه مقصریم 

و همه باید برای تغییر تلاش کنیم. 
داغ ازدســت دادن ۵۱ انســان زحمتکش که برای نان حلال جان خود 
را از دســت دادند و داغ همســری که خبــر تولد فرزنــدش را با مرگ 
شوهرش در یک روز شــنید آرامش را بر همه ما حرام کرده است. باید 
سیاســت ها و فرایندها را تغییر دهیم. برای تحقق این هدف در وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی، به عنوان مســئول حوادث ناشــی از کار، از 
انجمن های کارفرمایی، دســتگاه های اجرائی، تشکل های کارگری و 
همه عدالت خواهان درخواســت می کنیم که این حادثه تلخ را به نقطه 

عطفی در حفظ جان کارگران تبدیل کنیم.

یادداشت

رئیــس جمهور با اشــاره به تشــدید جنایــات رژیم 
صهیونیســتی در غزه و لبنان، گفت: متاسفانه شاهد 
اعمال استاندارد دوگانه از ســوی آمریکا و کشورهای 
اروپایی در قبال مسئله حقوق بشــر هستیم؛ در حالی 
که این کشــورها نســبت به تضییع حقوق یک فرد در 
کشــورهایی مثل ایران، همه دنیا را بهم می ریزند، در 
برابر کشــتار ده ها هزار انســان بی گناه از سوی رژیم 
صهیونیستی، با سکوت خود مهر تایید بر این جنایات 
می زنند.مسعود پزشــکیان در مراســم های رسمی 
جداگانه ای، اســتوارنامه ســفرای جدید ســودان، 

دانمارک، نیجر، آلمان، قطر و نروژ را دریافت کرد.
رئیس جمهور در این مراسم ها ضمن آرزوی موفقیت 
برای سفرای جدید این ۶ کشور در مدت ماموریت خود 
در جمهوری اســلامی ایران، بر عزم کشــورمان برای 

ارتقای ســطح روابط و گسترش همکاری ها 
با همســایگان، کشــورهای منطقه و دیگر 
کشــورهای جهان تاکید کرد و گفت: من از 
ابتدای آغاز به کار همــواره اعلام کرده ام که 
بنای ما همکاری با همه کشــورها بر اساس 
احترام و منافع متقابل است.پزشــکیان در 
دیدار سفرای جدید ســودان و نیجر بر عزم 

جمهوری اســلامی ایران برای گســترش همکاری ها 
و ارتقای روابط فیمابین، در راســتای توســعه متقابل 
تاکید کرد.رئیس جمهور همچنین در دیدار ســفرای 
دانمــارک، آلمان و نــروژ با اشــاره به ســابقه روابط 
دوســتانه میان این کشــورها با ایران تصریح کرد: ما 
در گذشــته روابط خوبــی در عرصه هــای اقتصادی، 
تجاری، فرهنگــی و اجتماعی داشــتیم و بنای دولت 

چهاردهم جمهوری اســلامی ایران احیای 
روابط دوســتانه بــا کشــورهای اروپایی و 
گســترش همکاری ها به خصوص در عرصه 
اقتصادی و تجاری است.پزشکیان با اشاره به 
تشدید جنایات رژیم صهیونیستی در غزه و 
لبنان، اظهار داشــت: متاسفانه شاهد اعمال 
استاندارد دوگانه از سوی آمریکا و کشورهای 
اروپایی در قبال مسئله حقوق بشــر هستیم؛ در حالی 
که این کشــورها نســبت به تضییع حقوق یک فرد در 
کشــورهایی مثل ایران، همه دنیا را بهم می ریزند، در 
برابر کشــتار ده ها هزار انســان بی گناه از سوی رژیم 
صهیونیستی، با سکوت خود مهر تایید بر این جنایات 
می زنند.رئیــس جمهــور همچنین در دیدار ســفیر 
قطر با قدردانی از تلاش های این کشــور در راســتای 

برقــراری آتش بس، گفت: اگر کشــورهای اســلامی 
انسجام و وحدت داشــتند و یکصدا علیه جنایات رژیم 
صهیونیســتی اعتراض کرده و عمل می کردند، هرگز 
شاهد ارتکاب و تداوم گستاخانه اقدامات جنایتکارانه 
این رژیم نبودیم.در این مراســم آقایــان »عبدالعزیز 
حسن صالح« سفیر جدید سودان، »سورن یاکوبسن« 
ســفیر جدید دانمارک، »ســیدو زتائو علی« ســفیر 
جدید نیجر، »مارکوس پوتســل« سفیر جدید آلمان، 
عبدالعزیز ســعد بن عبــدالله آل محمود الشــریف« 
ســفیر قطر و »پاول بیور نســتاد« ســفیر جدید نروژ 
ضمن تسلیم استوارنامه های خود به پزشکیان، رئیس 
جمهوری اســلامی ایران، بر عزم خود برای تلاش در 
مسیر گســترش همکاری ها و ارتقای ســطح روابط 

فیمابین تاکید کردند.

رئیس جمهوری

پزشکیان:سکوت کشورهای غربی در مقابل کشتار هزاران انسان بیگناه مهر تاییدی بر این جنایات است

خریدار  ســخنگوی وزارت امور خارجه 
گفت: مکتب سید حسن نصرالله زنده است 
و ما تردیــدی نداریم که جبهــه مقاومت و 
ملت لبنان مــرگ صهیونیســت و آزادی 
قدس شــریف را در بیت المقــدس برگزار 

خواهند کرد.
 »ناصرکنعانــی« ســخنگوی وزارت امور 
خارجه در نشســت خبری اظهار داشــت: 
شهادت سید حسن نصرالله دبیرکل مقتدر 
و همیشه پیروز حزب الله لبنان را به ساحت 
مقدس حضــرت بقیه الله الاعظــم و مقام 
معظم رهبــری حفظه الله و بــه همه آحاد 
ملت شــریف بزرگ ایران و همه دولت ها و 
ملت های حامی آرمان فلسطین و همچنین 
مردم صبور و همیشــه ایســتاده غزه و در 
رأس اینها به ملت لبنان و حزب الله لبنان و 
خانواده گرانقدر شهید عزیز تسلیت عرض 

می کنم.

آمریکا هیچ دستاورد راهبردی به 
دست نخواهد آورد

وی ادامه داد: سید حسن نصرالله شهید شد 
اما مکتب سید حســن نصرالله زنده است و 
ما تردیدی نداریم که جبهه مقاومت و ملت 
لبنان مــرگ صهیونیســت و آزادی قدس 
شــریف را در بیت المقدس برگزار خواهند 

کرد.
کنعانــی گفــت: رژیــم آمریــکا در تداوم 
حمایت هــای ننگیــن خــود از رژیــم 
صهیونیستی هیچ دســتاورد راهبردی را به 

دست نخواهد آورد.
ســخنگوی وزارت خارجه افــزود: پس از 
جنایات رژیم صهیونیســتی در هدف قرار 
دادن ضاحیــه بیــروت توســط بمب های 
اهدایی آمریــکا برای تــرور دبیرکل حزب 
الله، جمهــوری اســلامی ایــران اقدامات 
سیاسی و حقوقی خود را در دستور کار قرار 
داد. وزیر امور خارجــه در نیویورک مواضع 
جمهوری اســلامی ایران را اعلام کردند. ما 
به نمایندگــی از جمهوری اســلامی ایران 
بیانیه ایــران را فــوراً صادر کردیــم. آقای 
عراقچی با حضور در نشست شورای امنیت 
ضمن محکوم کردن شــدید ایــن جنایت، 
مواضع کشــورمان را اعلام کرد و خواستار 
اقدام فــوری مجامع بین المللی و شــورای 

امنیت در این باره شد.
کنعانی گفت: در ادامه پیگیری ها، ســفیر 
ایران در ســازمان ملل متحد طی ارســال 
نامه رســمی به دبیرکل سازمان ملل متحد 
مواضــع ایــران را در این باره رســماً اعلام 
کردند. ترور دبیر کل حزب الله و مستشــار 
سپاه پاســداران از سوی رژیم صهیونیستی 
به عنوان یــک تهدید علیه صلــح و امنیت 
منطقه و خــلاف حقوق بین الملل اســت 
و هشــدار دادیم که تــداوم ایــن اقدامات 
می تواند دامنه درگیری ها را گسترش دهد. 
دبیر کل ســازمان ملل باید درخواست ها را 

در این باره با جدیت دنبال کند.
وی گفــت: ایــران در مشــورت نزدیک با 
مقامات لبنان موضوعــات را دنبال می کند. 
جمهوری اسلامی ایران هیچیک از اقدامات 
تجاوزکارانه رژیم صهیونیستی را بی پاسخ 

نخواهد گذاشت.

درخواست عراقچی از دبیرکل 
سازمان ملل

کنعانی بیان کرد: آقای عراقچی در دیدار با 
آقای گوترش خواستند که به رغم اقدامات 
غیرقابل قبول آمریکا، دبیرکل می بایســت 
با جدیت تقاضاهــای جامعــه بین المللی 
بــرای اتخاذ اقدامــات فــوری را با جدیت 
دنبال کند. در ادامــه تلاش های معاون اول 
رئیس جمهــور گفتگویی با آقــای میقاتی 
داشــتند و مواضع مــورد نظر تبادل شــد. 
ایران تلاش های خــود را قطعاً ادامه خواهد 
داد. ایران هیچ گونه از اقدامات تجاوزکارانه 
رژیم را بدون پاسخ نخواهد گذاشت و رژیم 
صهیونیســتی برای جنایات خــود بدون 

توبیخ و تنبیه نخواهد ماند.
وی درمورد بسته شــدن برخی سایت های 
خبری و ادعای غرب مبنــی بر دخالت این 

سایت ها در انتخابات آمریکا، گفت: این یک 
دوگانگی آشکار است که از سوی کشورهای 
غربی شاهد هستیم. شــرایطی از چرخش 
آزاد اطلاع رســانی صحبت می کنند، اما در 
عمل خلاف آن اقــدام می کنند.طبیعتاً این 
یک روش ســازنده نیســت و این اقدام در 
چرخش اطلاعات آزاد که آنها شــعارش را 
می دهند، نیست. این اقدام از نظر ما محکوم 

است.

ایران و ملت ایران جنگ طلب نیست 
اما برای تحکیم ثبات در منطقه

 تلاش می کند
سخنگوی وزارت خارجه در ادامه در پاسخ 
به سوالی، گفت: جمهوری اسلامی ایران از 
ابتدای شروع بحران در منطقه و غزه با نگاه 
به ضرورت حمایت از مردم مظلوم فلسطین 
دیدگاه های روشــن و اقدامات دیپلماتیک 
گسترده ای را داشــت. ایران معتقد بود که 
جنگ علیه غزه اشــغالگران را به هیچکدام 

از اهداف اعلام شده آن ها نخواهد رساند.
وی تصریح کرد: جمهوری اســلامی ایران 
و ملت ایران جنگ طلب نیســتند اما برای 
تحکیم ثبات در منطقه تــلاش می کند اما 
در مقابــل هرگونه اقــدام ماجراجویانه در 
مورد هدف قرار دادن منافــع و امنیت ملی 
هیچگاه دست بســته نمانده و نخواهد بود. 
کسی که در مقابل امنیت ملی ایران بایستد 
قطعاً پاسخ اینگونه اقدامات ماجراجویانه را 
بدون تردید دریافت خواهد کرد. ما شــعار 

نمی دهیم و در عمل نشان داده و می دهیم.

دست و پای متجاوز را قطع 
خواهیم کرد

کنعانی ادامه داد: ما دســت و پای متجاوز را 
قطع خواهیم کرد. اگر شــرایط اقتضا کند و 
اگر زمان آن فرا برسد »الی بیت المقدس« 
را تا خــود بیــت المقدس ادامــه خواهیم 
داد. کســی در توانایی و اقتــدار ایران برای 
پاســخ دادن به اقدامات ماجراجویانه هیچ 
تردیدی نکنــد. دنیا ایــن را می داند و آن را 
دیده اســت. رژیــم غاصب در سراشــیبی 
سقوط قرار دارد. این ترورهای جنایت آمیز 
شکاف های داخلی سرزمین های اشغالی را 
ترمیم نخواهد کرد. بی اعتباری رژیم غاصب 
صهیونیستی را در دنیا ترمیم نخواهد کرد. 
ننــگ جنایتکار جنگی بودن را از پیشــانی 
رژیم اســرائیل و آمریکا پاک نخواهد کرد. 
صبر ما هوشــیارانه در جهت حفظ امنیت 
و صلح منطقه و حمایت از ملت فلســطین 
اســت اما اگر شــرایط را لازم ببینیم قطعاً 
ایــران برای حمایــت از امنیــت ملی خود 

ذره ای تردید نخواهد کرد.
کنعانی در ادامه گفــت: انتظار به حق ملت 
فلســطین این اســت و حکمت و عقلانیت 
سیاسی ایجاب می کند کشورهای اسلامی 
از همه ظرفیت ها از جملــه اقتصادی برای 
اعمال فشــار بر این رژیم اســتفاده کنند. 
مطالبــه ملت هــا و نماینــدگان مجلس از 

دولت ها حائز اهمیت است.
ســخنگوی وزارت خارجــه ادامــه داد: 

ان شاءالله شــاهد حمایت جدی کشورهای 
اســلامی در حمایت از مردم فلســطین و 
اعمال تحریــم علیه رژیم صهیونیســتی 
باشــیم.وی ادامه داد: در شرایطی که دولت 
آمریکا از ابزار تحریم به عنوان ســلاح علیه 
کشورهای اســلامی اســتفاده کرده ولی 
کشــورهای اســلامی از ظرفیت های خود 
برای مطالبه مشروع و به حق خود و مطالبه 

حقوق ملت فلسطین استفاده نکردند.
کنعانی اضافه کرد: دولت های اسلامی باید 
از حقوق ملت های اسلامی حمایت جدی و 

قاطع داشته باشند.

سفر گروسی به ایران
سخنگوی وزارت امور خارجه در مورد سفر 
گروســی به ایران گفــت: در خصوص این 
سفر گفت وگوها و مذاکراتی صورت گرفته 
است. سفر گروسی به تهران یک امیر بدیعی 
نیست؛ این رفت و آمدها و گفتگو از گذشته 

بوده و ادامه دارد.
کنعانی افزود: گفتگوها هم در ســفر آقای 
اسلامی به وین مثبت بوده و هم گفتگوهایی 
که جناب آقای دکتر عراقچی در حاشــیه 
اجلاس مجمع عمومی در نیویورک با آقای 

گروسی داشتند خوب بوده است.
وی گفــت: طبیعتاً اگر در آژانــس هم اراده 
جدی بــرای پیگیــری امور مشــترک در 
چهارچوب حرفــه ای و تخصصــی آژانس 
وجود داشــته باشــد امکان اســتمرار این 
گفتگوهای حرفه ای و حل و فصل مســائل 
باقی مانده بیــن ایران و آژانــس هم حتماً 

وجود دارد.
کنعانی در مورد بی عملی ســازمان ملل و 
حضور نتانیاهو در نیویورک گفت: این یک 
آبروریزی است که تریبون سازمان ملل در 
اختیار جنایتکار جنگی قــرار بگیرد و از آن 
برای تهدید اســتفاده کند. ایــن آبروریزی 
برای کســانی اســت که از رژیــم غاصب و 
مرتکب جنایت جنگــی حمایت می کنند. 
مجمــع عمومی ســازمان ملل نشــان داد 
به ویژه بــه هنــگام ســخنرانی جنایتکار 
صهیونیســتی کــه چــه میــزان از رژیم 

صهیونیستی متنفر است.
وی ادامه داد: خروج اعضای ســازمان ملل 
نشان دهنده این اســت که رژیم غاصب چه 
میزان نــزد افکار عمومی جهــان منفورند. 
آنها اگر می خواهند پاســخی بشنوند پاسخ 
خود را در مجمع عمومــی دریافت کردند. 
صهیونیســت ها برای اهداف جنایتکارانه 
خود از سوءاســتفاده در خصوص فرصت ها 

دریغ نمی کنند.
سخنگوی دســتگاه سیاســت خارجه در 
مورد عملکرد نیروهــای مقاومت در منطقه 
گفــت: اولاً ایــران هیچ نیــروی نیابتی در 
منطقه ندارد. جریان های مقاومت نماینده 
ملت هــای خــود در مقابــل اشــغالگری 
بیگانگان هستند و برآمده از بطن ملت های 
خود هســتند. نیروهای مقاومت در منطقه 
در چارچوب مصالح ملی خود و در مســیر 

حمایت از امنیت منطقه عمل می کنند.
کنعانــی در خصــوص فلســطین و لبنان 

مصداق دارد و این گروه ها شریک ملت خود 
هستند. ایران بارها اعلام کرده هیچ نیروی 
نیابتی در منطقه ندارد. ما در دفاع از امنیت 
ملی خود قاطع عمــل می کنیم. هیچ اقدام 
متجاوزانه ای از فهرســت مطالبــات ایران 

علیه متجاوزان پاک نخواهد شد.
وی در مورد حمله تروریستی جیش الظلم 
در خاش گفــت: گروه های تروریســتی با 
شــعارها وعناوین مختلف در منطقه نشان 
دادند که ابزارهای نظام سلطه برای اهداف 
خودشــان هســتند و این این گــروه هم 
جزو گروه های نظام ســلطه اســت. ایران و 
پاکستان در موضوع تحکیم ثبات در منطقه 
موضع مشترک و تفاهمنامه های مشترکی 
دارند.ســخنگوی وزارت خارجــه در مورد 
مذاکرات رفع تحریم ها و شروع مذاکرات و 
مسیر تفاهم اتفاق افتاده در نیویورک گفت: 
توافق هسته ای موســوم به برجام موضوع 
و هــدف مشــخصی دارد و هیــچ ارتباطی 
به موضــوع دیگر نــدارد. فضا بــرای ادامه 
گفتگوها به منظور بازگشت همه طرف ها به 

برجام باز است.
کنعانــی در مورد اظهــارات رئیس جمهور 
مبنی بر اینکه آمریکا از ما خواســت پاسخ 
ترور هنیه را ندهیم و آنهــا اعلام آتش بس 
کنند، گفت: پاســخ به اقــدام جنایتکارانه 
رژیم صهیونیســتی به ترور شــهید هنیه 
قطعی اســت وجنایتکاران از تنبیه در امان 

نخواهند ماند.
وی دربــاره گفتگوهــای انجام شــده در 
نیویورک در خصوص منطقه، گفت: مقابله 
با عوامل بی ثباتــی در منطقه و تلاش برای 
متوقف کردن ماشــین جنگی رژیم از سوی 
ایــران تداخلی بــا تلاش های ایــران برای 
گفتگوهای سازنده با طرف های مختلف در 
دنیا ندارد. ما به حمایت از ملت های منطقه 
و دولت های منطقــه در مقابل تجاوزگری 
رژیم پایبندیم و معتقدیــم حمایت آمریکا 
و برخی اروپایی ها عامــل ناامنی در منطقه 

است.
کنعانــی در مــورد اقدامات ایران نســبت 
به آوارگان فلســطینی گفــت: آنچه که در 
جغرافیای فلســطین رخ داد یک آبروریزی 
تمام عیار بــرای جامعه جهانی و بشــریت 
و ســازمان ملل و به ویژه یک سابقه ننگین 
برای کشــورهایی اســت که پرچم دفاع از 
حقوق بشر در دست دارند، اما نقض حقوق 

بشر در فلسطین را دیدند و دم برنمی آورند.
وی گفت: اهدای بمب های یک تنی به رژیم 
برای استفاده علیه ملت فلسطین، مدارس، 
آوارگان، منطقه پرجمعیت ضاحیه جنوبی 
بیروت چه نسبتی با شعار حقوق بشر دارد؟ 
آنهایی که با شــعار دفاع از یک شهروند در 
کشوری همه امکانات سیاسی خود را برای 
اعمال فشار بر آن کشور به کار می گیرند چه 
پاســخی دارند؟! این یک مسئولیت جهانی 

است که از فلسطین حمایت شود.

برای کمک به فلسطین منتظر کسی 
نمی مانیم

ســخنگوی وزارت امور خارجه افزود: ایران 

به مسئولیت های خود عمل کرده و خواهد 
کرد. ما برای کمک به فلسطین منتظر کسی 
نمی مانیم و هزینه های ســنگینی پرداخت 

کردیم.
وی گفت: ما در جغرافیای ایران هم میزبان 
آوارگان کشور افغانســتان هستیم که علت 
اصلی آن اشــغالگری آمریکا و ناتو اســت. 
فلذا ایران در عمل به شعارهای خود صادق 
است. این ننگ برای حامیان صهیونیستی 
که رژیم بــا ۸۵ بمب یک تنــی ضاحیه را 
بمباران ســنگین می کند و تهدید می کند 
که کســی نباید نزدیک به مناطق بمباران 

شده شود و آمریکا از آن حمایت می کند.

ایران در حمایت از امنیت ملی خود 
دست بسته نیست

وی در مورد حمله احتمالی اسرائیل به ایران 
و واکنش ایران گفت: ایران کشور مقتدری 
اســت و طبیعتاً در تأمین امنیــت و منافع 
ملی خود قاطع عمــل خواهد کرد. ایران در 
حمایت از امنیت ملی خود دســت بســته 

نیست.
کنعانــی در مورد اظهــارات ولیعهد کویت 
گفت: جمهوری اســلامی ایران به طور جد 
معتقد به همکاری های منطقه ای اســت و 
آن را یک اصل اساســی برای توسعه پایدار 

می داند.
ســخنگوی وزارت خارجه در مورد اقدامات 
انجام شــده برای آزادی محمدرضا نوری، 
گفــت: تلاش هــای ســنگینی را دولت و 
دستگاه دیپلماسی انجام داده و در این روند 
موفقیت های خوبی را به دســت آورده ایم و 
در سفر رئیس جمهور هم این موضوع محل 
اهتمام جدی بوده اســت. تلاش های ما در 

این زمینه ادامه پیدا خواهد کرد.
کنعانی در مــورد نشســت وزرای خارجه 
ایــران، روســیه و ترکیــه در نیویورک و 
مذاکرات در خصوص سوریه گفت: همواره 
مجمع عمومی ســازمان ملل فرصتی برای 
نشســت های چندجانبه بوده است. امسال 
هم همانند ســال گذشته نشست مشترکی 
در چارچوب روند آستانه میان ایران، روسیه 
و ترکیه به منظور حمایت ها از سوریه برگزار 
شــد. طبیعتــاً در چارچوب وجــود اراده 
مشــترک این نشســت ها و برنامه ها برای 

ادامه گفتگوها، ادامه پیدا خواهد کرد.

لبنان اثبات کرده که توانایی شکست 
رژیم صهیونیستی را دارد

وی در مورد اعــزام نیرو به لبنان از ســوی 
ایــران، گفت: مــا معتقدیم کــه ملت های 
منطقه از توانایی برای دفاع از خود در مقابل 
تجاوزگــری رژیم برخوردارنــد و نیازی به 
اعزام نیروهای داوطلب ایران نیست و هیچ 
درخواســتی هم از هیچ طرفی نداشــتیم. 
لبنان اثبات کرده که توانایی شکست رژیم 
صهیونیستی را دارد و عملًا در سال ۲۰۰۰ 
نیروهای اشــغالگر را مفتضحانه از مناطق 
درگیــری اخراج کــرد. جریــان مقاومت 

توانایی حمایت از خود را دارد.
ســخنگوی وزارت خارجه در مورد ســفر 
نخســت وزیر روســیه به تهران افزود: در 
چارچــوب برنامه ریزی انجام شــده امروز 
سفر نخســت وزیر روســیه انجام می شود. 
وی دیدارهای مختلفی را خواهد داشــت. 
دیدار با رئیس جمهور در برنامه کاری ایشان 
پیش بینی شــده اســت. آخرین وضعیت 
روابــط دوجانبه ایران و روســیه بــه ویژه 
اقتصادی و افزایش مبــادلات تجاری مورد 
گفتگو قرار خواهد گرفت. ســند راهبردی 
عملًا تنظیمــش انجام شــده و امضای آن 
موکول به تنظیم برنامه های دو کشور است.

کنعانی در مورد رایزنی های رئیس جمهور 
فرانسه با پزشــکیان گفت: ایران نشان داده 
که کشور فشــار پذیری نیست و تحت فشار 
مذاکره نمی کنــد. ایران کشــور مقتدری 
اســت و مواضع خود را دارد. گفتگوهای ما 
با اروپایی ها همچنان وجود دارد و با فرانسه 
هم همین طور. ما در گفتگوها مواضع خود 
را بیان می کنیم اما مشروط کردن گفتگوها 

به یک خواسته را نمی پذیریم.
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معاون وزیر صمت با دبیر ستاد تنظیم بازار مکاتبه کرد
وز بحران در بازار برنج هشدار وزارت صمت به بر

معاون وزیر صمت در نامه ای به دبیر ســتاد تنظیم بازار ضمن اشاره به 
رســوب برنج در گمرکات اعلام کرد که در صورت تــداوم این وضعیت 

احتمال بروز بحران در بازار برنج وجود دارد.
 علیرضا شاه میرزایی معاون تجارت و خدمات وزیر صمت در نامه ای به 
فرحی قائم مقام وزیر در امور بازرگانی و دبیر ستاد تنظیم بازار کشور با 
اشاره به موضوع رســوب برنج در گمرکات بر ضرورت اتخاذ تدابیر برای 

بازار ملتهب برنج تاکید کرد.
در این نامه آمده اســت: پیرو نامه های قبلی و با عنایت به عدم اجرایی 
شــدن تصمیمات جلســه مورخ ۱۴۰۳/۴/۱۸ کارگــروه تنظیم بازار 
کشــور مبنی بر مجوز خروج برنج های وارداتی که تا پایان تیرماه وارد 
گمرکات کشور شده اند و مســکوت ماندن نامه شــماره ۳۲۹۶۵۷۵ 
تاریخ  ۱۴۰۳/۵/۲۰وزیر وقت وزارتخانه متبوع در خصوص اخذ مصوبه 
این موضوع از هیئت وزیران به اســتحضار می رساند با توجه به انباشت 
برنج های پشت گمرک و ناترازی برنامه واردات وزارت جهاد کشاورزی 
با نیاز واقعی کشور پیش بینی خالی شــدن بازار از برنج وارداتی پس از 
ماه های محرم و صفر کــه بالاترین پیک مقطعی تقاضــای این کالا در 
کشور است متأسفانه محقق شــده و اکنون علاوه بر برنج وارداتی بازار 
اقلام برنج ایرانی نیز دچار التهاب شده و با افزایش قیمت و بعضاً کمیابی 
مواجه شده و در صورت تداوم این وضعیت احتمال بروز بحران در بازار 
برنج و سرایت به سایر بازارها قابل پیش بینی است علیرغم ثابت ماندن 
نرخ ارز ترجیحی و همچنین قیمت جهانی برنج وارداتی نسبت به سال 
گذشــته و علیرغم تمام تمهیدات نظارتی تاکنون شاهد افزایش حدود 

۵۰ درصدی قیمت برنج وارداتی در سطح بازار بوده ایم.
با توجه به اینکــه برنج خارجی مــورد مصرف مســتقیم ۶ دهک کم 
برخوردار درآمدی کشور است و این کالا همواره به عنوان محور امنیت 
غذایی و دومین کالای استراتژیک کشــور مطرح بوده لذا اتخاذ تدابیر 

فوری در این راستا عاجل و ضروری به نظر می رسد.
خواهشمند است در این خصوص ارائه طریق فرمائید.

مدیر نظارت بر ناشران سازمان بورس:
مجامع ۵ شرکت  سرمایه گذاری استانی سهام 

عدالت برگزار نشد
 مدیر نظارت بر ناشــران ســازمان بورس و اوراق بهــادار، آماده نبودن 
صورت های مالی را دلیل لغو مجامع پنج شرکت  سرمایه گذاری استانی 

سهام عدالت اعلام کرد.
 »ولی اله جعفری« افزود: در صورتی که شــورای عالــی بورس، زمان 
برگزاری مجامع شرکت های ســرمایه گذاری اســتانی را برای به روز 
کردن صورت های مالی تمدید کند، ســازمان بــورس پیگیر برگزاری 
دوباره مجامع در موعد مقــرر خواهد بود و در غیــر این صورت مطابق 

دستورالعمل انضباطی با شرکت ها برخورد می شود.
مدیر نظارت بر ناشران ســازمان بورس و اوراق بهادار با اشاره به دلایل 
برگزار نشدن پنج مجمع شرکت  ســرمایه گذاری استانی سهام عدالت 
که مقرر بود از ۱۵ تا ۳۱ شهریور برگزار شوند، تصریح کرد: دلیل برگزار 
نشــدن مجامع عمومی شــرکت ها آماده نبودن صورت های مالی آنها 

بوده است.

جعفری اظهار داشــت: مجامع برخی از شــرکت های سرمایه گذاری 
استانی سهام عدالت از جمله استان های سیستان و بلوچستان که قرار 
بود نیمه دوم شهریور ماه سال جاری برگزار شود، به دلیل آماده نشدن 

صورت های مالی برگزار نشد.
پیش از این »هادی محمدپــور« عضو ناظر مجلس در شــورای عالی 
بورس، از بررسی موضوع توقف برگزاری برخی مجامع سهام عدالت در 
این شــورا خبر داد و گفت: اجازه  هیچ گونه توقفی در برگزاری مجامع 

سهام عدالت داده نمی شود.
وی در عین حال تاکید کــرد: ناظران مجلس در شــورای عالی بورس 
به طور جــدی پیگیر این موضوع خواهند شــد تا ایــن روند به صورت 

نظام مند ادامه داشته باشد.

در نشست تجاری ایران و اتحادیه اقتصادی اوراسیا مطرح شد
تاکید بر توسعه موافقت نامه های تجاری

رئیس کل ســازمان توســعه تجارت ایران در ســفر به ارمنســتان در 
خصوص موافقت نامه تجارت آزاد ایران و اتحادیه اقتصادی اوراســیا و 

ظرفیت های پیش روی تجار مطالبی ارائه کرد.
 به نقل از سازمان توسعه تجارت ایران، سیدمحمد اتابک وزیر صنعت، 
معدن و تجارت ایران، برای شــرکت در نشســت بزرگ تجاری ایران و 
اتحادیه اقتصادی اوراســیا به همراه محمدعلی دهقان دهنوی رئیس 
کل سازمان توســعه تجارت ایران به ارمنستان ســفر کرد؛ در حاشیه 
این ســفر، دیداری با فعالان اقتصادی ایران در ارمنســتان، در سفارت 
ایران در ایروان برگزار شد و فعالان اقتصادی به بیان مسائل، مشکلات و 
راهکارهای خود جهت توسعه همه جانبه مناسبات اقتصادی تجاری با 

کشور ارمنستان پرداختند.
در این نشست تخصصی، وزیر صمت با اشــاره به اولویت این وزارتخانه 
در مقررات زدایی و رفع موانع تجاری توسط سازمان توسعه تجارت، بر 
عزم جدی وزارت صمت بر توســعه موافقت نامه های تجاری و تسهیل 

تجارت برای تجار و بازرگانان کشورمان تاکید کرد.
وی رفع مشکل صدور ضمانت نامه بانکی صادر کنندگان خدمات فنی 
مهندســی و رفع مشــکل رفع تعهد ارزی صادرکنندگان را از برنامه ها 
و اولویت های وزارت صمت برشــمرد و ابراز امیدواری کــرد با تعامل 

مناسب داخلی این موانع به زودی برطرف شوند.
همچنیــن در این دیدار محمدعلــی دهقانی دهنوی - معــاون وزیر و 
رئیس سازمان توسعه تجارت ایران - بر موافقت نامه تجارت آزاد ایران و 
اتحادیه اقتصادی اوراســیا و ظرفیت های پیش روی تجار مطالبی ارائه 

کرد.
معاون وزیر صمت امضای موافقت نامه های تجــاری آزاد و ترجیحی را 

اقدامی مثبت در روند تسهیل فرآیندهای تجاری دانست.
در ادامه سفیر ایران در ارمنســتان و فعالان اقتصادی حاضر در جلسه، 
ضمن ارائه آماری از میــزان تجارت ایران و ارمنســتان و ظرفیت های 
گسترده حضور ایران در حوزه های فنی مهندسی، پروژه های زیربنایی 
و سایر بخش های اقتصادی کشور ارمنســتان را تشریح کرده و به بیان 

مطالبات و خواسته های خود برای توسعه مناسبات پرداختند.
گفتنی است، رشد ســه برابری تجارت ایران و ارمنســتان و دستیابی 
به صادرات بالغ بر ۷۰۰ میلیون دلار طی ســال اخیر، رشد چند برابری 
اجرای پروژه های زیربنایی ایران در ارمنستان و اراده جدی دولت های 
دو کشــور برای نیل به تجارت ۳ میلیارد دلاری، نوید شکوفایی روابط 

اقتصادی ایران با همسایه شمالی طی سال های پیش روی را می دهد.

بازار

سمیه رسولی  بررســی عملکرد دولت در 
اجرای قانــون ســاماندهی صنعت خودرو 
در حوزه واردات خودروهــای نو و کارکرده 
نشــان می دهد کــه اثربخشــی اقدامات 
انجام شده چندان قابل توجه نبوده و حدود 

۳۰ درصد برآورد می شود.
 مرکز پژوهش های مجلس در گزارشــی به 
عملکرد دولت در اجرای قانون ســاماندهی 
صنعــت خــودرو پرداخته اســت. در این 
گزارش که با عنــوان »ارزیابی اجرای قانون 
ســاماندهی صنعت خــودرو بــا تمرکز بر 
تنظیم بازار از طریق واردات خودروهای نو و 
کارکرده« منتشر شده، اعلام شده است که 
از مجموع پنج تکلیف قانونی احصاشده در 
خصوص تنظیم بازار خودرو، نتایج اقدامات 
دولت در خصوص ســه تکلیــف قانونی آن 
اثربخشــی متوســط و دو مورد اثربخشی 
ضعیف ارزیابی شده اســت. بنابراین میزان 
اثربخشی اقدامات صورت گرفته ۳۰ درصد 
ارزیابی می شــود. اثربخشی ۳۰ درصدی را 
به طور کلی می توان ضعیف و غیرقابل قبول 

دانست.
مــواد )۱(، )۴( و )۱۱( )۱۳( این قانون، در 
خصوص واردات خودروهای نو و کارکرده و 
نظام تعرفه ای آن است. آئین نامه ماده )۴( 
مربوط بــه واردات خودروهــای نو تصویب 
شــده که با وجود تصویب و اجرای واردات 
خودروهای نو به دلیل پاییــن بودن حجم 
واردات، اثربخشــی آن در کنتــرل بــازار 
چندان محســوس نبوده است. مطابق آمار 
در دســترس، میزان واردات خودرو سواری 
در ســال ۱۴۰۲ برابــر با ۱۱ هــزار و ۱۲۲ 
دســتگاه به ارزش ۲۱۸ میلیون دلار بوده 
که در این بین، میانگین ارزش خودروهای 
سواری وارداتی در این سال ۱۹.۶ هزار دلار 
بوده اســت. همچنین، در سال ۱۴۰۳ نیز تا 
۲۰ خردادماه، ۴ هزار و ۱۵ دستگاه خودرو 
به ارزش ۸۸ میلیون دلار ترخیص شــده و 
۱۲ هــزار و ۷۰۴ دســتگاه خــودرو نیز در 
گمرک در حال طی کردن فرایند ترخیص 

است.
محدودیــت در تأمیــن ارز، الــزام فروش 
خودروهای وارداتی در ســامانه با حاشــیه 
ســود محدود و الزام انتقــال دانش فنی در 
خصــوص واردات خــودروی نــو، موجب 
کاهش انگیزه واردکنندگان برای مشارکت 
در این بخش شده اســت. با توجه به موارد 
فوق تسهیل در تأمین ارز واردات خودرو از 

طریق شــیوه های جدید مانند صدور مجوز 
واردات خودرو با اســتفاده از کســری ارز 
ناشی از صادرات کالاهای صنعتی، می تواند 
به تأمین ارز بیشتر کمک کند و مشوقی نیز 

برای افزایش صادرات و ارزآوری باشد.
گفتنی است؛ به رغم گذشت بیش از ۹ ماه از 
مهلت قانونی تصویــب آئین نامه ماده )۱۱( 
مربوط به واردات خودروهای کارکرده، این 
آئین نامه به تازگی و در اواخر تیرماه ۱۴۰۳ 
ابلاغ شد که بررسی ها نشان از وجود موانعی 
در جهت اجرایی صحیح آن دارد. آئین نامه 
اجرایی ماده )۱۱( قانون ساماندهی صنعت 
خــودرو )واردات خودروهــای کارکرده( 
دارای ابهامــات و ایراداتــی از جنس نحوه 
تأمین ارز مورد نیــاز، تعرفه گذاری، ضعف 
در توســعه حمــل و نقل عمومــی و تعداد 
گواهی اسقاط اســت که می تواند در فرایند 
اجرای قانون موجب خلل شــود و به تبع آن 
نارضایتی مصرف کنندگان را در پی داشته 
باشــد.همچنین ذکر این نکته حائز اهمیت 
است که واردات خودروی کارکرده با توجه 
به ارزبری کمتــر این خودروها بــا در نظر 
گرفتن ملاحظات قانونگــذار از جمله عدم 
لطمه به تولیــد ملی برای مــدت محدود 
می تواند به افزایــش واردات و بــه تبع آن 

تنظیم بازار کمک کند.
یکی از تکالیف پنج گانه مشخص شده برای 
دولت در قانون ســاماندهی صنعت خودرو 

که در جهت تنظیم بازار بوده، تعیین حقوق 
ورودی خودروهای ســواری است. به رغم 
اجرای نسبی قانون، هنوز معیارهای مصرف 
ســوخت و میزان آلایندگی به طور مستقل 
در تعیین تعرفه ها لحاظ نمی شــوند. از نظر 
این گزارش این امر می تواند مانعی در مسیر 
تحقق اهداف بهینه ســازی مصرف سوخت 
و کاهــش آلایندگــی نــاوگان خودرویی 
کشــور باشــد. با توجه به اهمیت مســائل 
زیســت محیطی و ضرورت کاهش مصرف 
سوخت در کشــور، لزوم بازنگری در نحوه 
تعیین حقوق ورودی خودروها احســاس 
می شــود. آن طور که در این گــزارش آمده 
است، سهم وســایل نقلیه از آلودگی هوای 
تهران ۷۰ درصد اســت. بنابراین نیاز بوده 
که معیارهای مصرف ســوخت و آلایندگی 
برای حقوق ورودی در نظر گرفته شــود. اما 
در آئین نامــه مربوط به قانون ســاماندهی 
همچنان حجم موتور به عنوان معیار حقوق 
ورودی خودرو در نظر گرفته شــده اســت. 
بنابراین عملکرد این بخش از قانون »ناقص 
انجام شــده« و اثربخشــی آن نیز از طرف 
بازوی پژوهشــی مجلس ضعیــف ارزیابی 

می شود.
در ادامه این گزارش آمده است که تغییرات 
مداوم در اســتراتژی های توســعه صنعت 
خودرو، از تمرکز بر داخلی ســازی گرفته تا 
حرکت به سمت مونتاژ خودروهای خارجی، 

امکان برنامه ریزی بلندمــدت را از فعالان 
این صنعت سلب کرده و منجر به هدررفت 
منابع و عدم دســتیابی به اهداف توسعه ای 

شده است.
این تحلیل همچنین بر ایــن موضوع تکیه 
دارد که ماهیت سیاسی-اقتصادی صنعت 
خودرو در ایران چالش برانگیز است. وجود 
نهادهــای متعــدد تصمیم گیــر در حوزه 
خودرو، امکان راهبری واحد و مستقل این 
صنعت را دشوار ســاخته است. این موضوع 
منجر به تداخل منافع و عدم شــفافیت در 
تصمیم گیری ها شــده اســت. همچنین، 
رابطــه تنگاتنــگ دولت با خودروســازان 
و نوع حاکمیت شــرکتی در این بنگاه ها از 
اساسی ترین وجوه ســاختاری این صنعت 

است که نیازمند اصلاح است.

سیاست های صنعتی متناقض از 
عوامل عقب ماندگی صنعت خودرو

بازوی پژوهشــی مجلس همچنین تاکید 
دارد سیاســت های صنعتی متناقض نیز از 
دیگر عوامل عقب ماندگــی صنعت خودرو 
در ایــران اســت. طراحی نامناســب نظام 
تعرفــه ای، اســتانداردهای نامتناســب با 
شــرایط صنعت و عدم اســتفاده صحیح از 
ابزارهای سیاســتی مانند مالیات و عوارض 
برای تشویق صادرات و توسعه برند، انگیزه 
خودروسازان برای بهبود کیفیت و افزایش 

تولید را کاهش داده است.
دیگر عامل بــرای عدم موفقیــت قوانینی 
مثــل قانون ســاماندهی در ایــن گزارش، 
وجود بسترهای فساد به ویژه در حوزه های 
تأمین قطعات و فروش، در نظر گرفته شده 
است. عدم شــفافیت در شــیوه همکاری 
خودروســازان بــا زیرمجموعه های خود 
و نحوه فــروش خودروها، زمینــه را برای 
فسادهای گســترده فراهم کرده است. این 
مســاله نه تنها منجر به افزایش هزینه های 
تولید و در نتیجــه افزایش قیمــت نهایی 
خودرو شــده، بلکه اعتمــاد عمومی به این 

صنعت را نیز خدشه دار کرده است.
ســاختاری،  چالش هــای  کنــار  در 
محدودیت هــای ارزی نیز مانــع جدی در 
مسیر اجرای موفق قانون ساماندهی صنعت 
خــودرو در گــزارش مرکــز پژوهش های 
مجلس در نظر گرفته شــده اســت. کمبود 
منابــع ارزی و اولویت بندی تخصیص ارز به 
کالاهای اساســی، امکان واردات گسترده 
خودرو را محدود ســاخته است. این مساله 
به ویژه در شــرایط تحریم هــای اقتصادی، 
چالش هــای جــدی بــرای واردکنندگان 

خودرو ایجاد کرده است.
با توجه به شــرایط موجود، افزایش عرضه 
خودروهای سواری و تجاری می تواند سبب 
کاهش التهابات بازار و تســریع نوســازی 
خودروهای فرسوده شــود. افزایش عرضه 
از دو مســیر تولید و واردات امکانپذیر بوده 
که در این گزارش به واردات پرداخته شــده 
است. مشکل اصلی در مسیر واردات تأمین 
ارز اســت. خودروهای کارکرده موجود در 
خارج از کشــور، قیمت بســیار پایین تری 
نســبت به خودرو نو دارند؛ به عنوان نمونه 
خودرو ۲۰۷ مدل ۲۰۱۲ بــا ۱۵۰ کیلومتر 
کارکرد که در خارج کشــور با اســم +۲۰۶ 
فروخته می شــود، قیمتی برابــر با ۳۵۰۰ 
دلار دارد. قیمت ســاندرو ۵ ســال ساخت 
۵۰ درصد پایین تراز قیمت خودرو نو است و 
قیمت کشنده ول ووFH۵۰۰ با سن ۵ سال 
نیز ۵۰ درصد کمتر از خودرو نو مشابه است.

بنابراین بــا واردات خــودرو کار کــرده با 
ارزبری بســیار کمتــری می تــوان میزان 
عرضه را افزایش و قیمــت خودرو را کاهش 
داد. ممنوعیت واردات خودرو در کنار تورم 
عمومی ســبب افزایش قیمت خودروها در 
کشــور شــده که این افزایش قیمت برای 

خودروهای وارداتی بیشتر بوده است.

 رئیس ســتاد نوســازی ناوگان و اســقاط خودروهای 
فرســوده گفــت: از ابتــدای امســال تاکنون اســقاط 
خودروهای فرسوده نســبت به شــش ماهه سال قبل، 

بیش از ۲۰۰ درصد رشــد داشته است.مهران سالاریه در 
نشست اعضای مجمع مراکز اسقاط خودروهای فرسوده 
اظهار کرد: از ۱۶۰ هزار خودروی فرسوده پذیرش شده، 

تعدادی اسقاط شــده اند و بقیه نیز فرایند اسقاط را طی 
می کنند البته آنچه که مسلم اســت این تعداد خودرو از 
چرخه خارج شده و صرفه جویی سوخت مورد نظر دولت 

محقق شــده اســت.وی گفت: از ابتدای امسال تاکنون 
اســقاط خودروهای فرسوده نســبت به شش ماهه سال 

قبل، بیش از ۲۰۰ درصد رشد داشته  است.

و خودر

و رشد بیش از ۲۰۰ درصدی اسقاط خودر

 دولت توان حذف بودجه نهاد های خاص را ندارد

حل بحران بـودجه با رفع تحـریم
 فرشــته رضایی  فاصلــه بیــن منابع و 
مصارف بودجه هر ســال  اعداد بزرگتری را 
نشان می دهد و دولت برای رفع این چالش 
بزرگ باید چاره ای بیندیشــد. اگر چه پس 
از دریافت مجوز های لازم و کاهش ســهم 
صندوق توســعه ملی از ۴۰ بــه ۲۰ درصد، 
عملًا ۳۵۰ هــزار میلیارد تومــان به منابع 
درآمــدی دولت افزوده شــده اســت، اما 
رشــد تورم و افزایش هزینه هــای جاری و 
اولویت بندی پروژه های عمرانی کار را برای 

دولت سخت کرده است.
 اولین لایحه بودجه دولت مسعود پزشکیان 
تا آذرماه تقدیم مجلس می شــود تا بر این 
اســاس رویکرد ها و اولویت هــای دولت در 
بخش های اقتصادی و اجتماعی مشــخص 
شود. بر اســاس گفته های رییس سازمان 
برنامه و بودجه کشــور تاکنون در خصوص 
تدوین لایحــه بودجه جلســات متعددی 
در این ســازمان برگــزار شــده و دولت در 
حال بررســی مــوارد و احــکام بودجه ای 
اســت. بســیاری از تحلیلگران و همچنین 
نمایندگان مجلس از این موضوع مطلع اند 
کــه کســری بودجــه بزرگتریــن چالش 
دولت چهاردهم اســت که بر جــای مانده 
از دولت های قبلی اســت. بدیــن معنی که 
فاصله بین منابع و مصارف بودجه هر ســال  
اعــداد بزرگتری را نشــان می دهد و دولت 
برای رفــع این چالش بــزرگ باید چاره ای 
بیندیشد. اگر چه پس از دریافت مجوز های 
لازم و کاهش ســهم صندوق توسعه ملی از 
۴۰ به ۲۰ درصد، عمــلًا ۳۵۰ هزار میلیارد 
تومان به منابع درآمدی دولت افزوده شده 
است، اما رشــد تورم و افزایش هزینه های 
جاری و اولویت بنــدی پروژه های عمرانی 
کار را بــرای دولت ســخت کرده اســت. از 
ســوی دیگر یکی از مهم ترین شاخص های 
بودجه متکی بــه درآمد های نفتی، تخمین 

درآمد های ارزی ناشــی از صــادرات نفت 
اســت که با وجود تحریم ها مشکلی دیگر بر 
سر راه تدوین بودجه است. این در شرایطی 
اســت که چالش های دیگــری مانند انواع 
ناترازی هــا و همچنین تامیــن منابع برای 
زیرســاخت ها و نوع و میزان مالیات ستانی 

وجود دارد.

حذف برخی مصارف بودجه 
امکان پذیر نیست

در خصــوص چالش های بودجــه ۱۴۰۴، 
کامران نــدری، اقتصــاددان و عضو هیات 
علمی دانشگاه امام صادق به اقتصادآنلاین 
گفت: بیشــترین هزینه هــای بودجه برای 
دولت مربوط به حقوق و دســتمزد اســت 
که دولت ملزم اســت آن ها را پرداخت کند 
و اعداد و ارقــام آن در حوزه هــای مختلف 
فرق می کنــد. یعنی در بخــش آموزش و 
پرورش شــما یک مبلغــی را باید پرداخت 
کنید و در بقیه دســتگاه های دولت مبالغی 
دیگر. در واقع بیشترین هزینه ها در بودجه 
هزینه هــای جــاری مربوط بــه حقوق و 
دستمزد اســت و نمی توان هم از پرداخت 
آن ها چشــم پوشــی کرد. بنابراین وقتی 
کســری بودجه وجود دارد عمدتاً اولویت با 
پرداخت و تأمین هزینه های جاری اســت و 
از هزینه های عمرانی کم می شــود تا هزینه 

جاری پرداخت شود. 
وی در خصــوص طرح مباحثــی مانند این 
که آیــا دولت می تواند با کاهــش ۲۰ تا ۳۰ 
درصد پســت های مدیریتــی، هزینه های 
جاری اش را کم کند یــا خیر؟ بیان کرد: کم 
کردن تعداد شاغلین در بخش دولتی خیلی 
کار ساده و آسانی نیست ضمن اینکه دولت 
باید صبر کند تا این نیروی کار بازنشســته 
شــوند و وقتی هم که بازنشســته می شوند 
نیازمند دریافت مســتمری و تامین هزینه 

برای این بخــش اســت. در حالیکه همین 
الان هــم صندوق هــای بازنشســتگی یا 
تأمیــن اجتماعی با مشــکلاتی برای عمل 
به تعهداتشــان مواجهند و نیازمند دریافت 
بودجه از دولت هســتند؛ بنابراین در حال 
حاضر کم کردن تعداد کارکنان سخت است 
مگر اینکــه از یک ســری از هزینه های غیر 
دستمزدی دولت بتواند هزینه ها را کاهش 
بدهد. مثلًا در زمینه تأمین هزینه ســلاح 
و ادوات نظامی که البته با توجه به شــرایط 
فعلی کشــور حذف این موارد کار سخت و 
دشــواری اســت و البته اجرای همه این ها 
ناممکن نیســت، بلکه نیاز بــه برنامه ریزی 
بلند مدت دارد و یکباره نمی توان بودجه ها 
را حذف یا به طور چشــمگیر کم کرد. برای 
این قبیــل اقدامــات نیاز اســت دولت در 
سیاســت خارجی خود تغییراتــی را انجام 
دهد و توافقاتی را با کشــور های دیگر کند 
تا هزینه ها تأمین و درآمــد بودجه افزایش 

پیدا کند. 
ندری ادامــه داد: ما نمی توانیــم در بودجه 
۱۴۰۴ به یکباره بخشی از هزینه ها را کاهش 
دهیم. تعدیل نیرو به راحتی در کوتاه مدت 
امکان پذیر نیســت و همینطــور خیلی از 
هزینه هایی هم که مــا در حال پرداخت آن 
هســتیم هزینه های واجب و ضروری است 

بنابراین باید روش های جدید برای پرداخت 
آن ها اتخاذ کنیم تــا هزینه های دولت کم 
شــود. همه این ها نیازمند یک دیپلماسی 
خیلی فعــال و انجام توافقاتی با دنیا اســت 
که در سایه این تعاملات بتوانند از امکانات 
آن ها بهــره بگیرند. ایــن موضوعات خیلی 
فنی و تخصصــی و بلند مدت اســت. مثلًا 
در بخش نظامی فرض کنید کارشناســان 
نظامی باید بررسی و تحلیل کنند که به چه 
شکل می توانند از امکانات کشور هایی که با 
ما متحد هستند اســتفاده کنند. آن هم در 
قالب یک قرارداد دفاعی مشترک که روش 
اجرا را خــود کارشناســان و محققان باید 

مشخص کنند.
وی در مورد بودجــه برخی نهاد های خاص 
که همواره مورد اعتراض افکار عمومی قرار 
می گیرد هم بیــان کرد: آمــاری به تازگی 
دیــده ام که منابــع حاصــل از هدفمندی 
یارانه ها چگونــه در حال تقســیم بندی و 
توزیع اســت برایم قابل توجه بود. به نظرم 
دولت اگر قاطعیت داشــته باشــد می تواند 
بودجه این بخش ها را کم کند. مثلا بررسی 
کند بودجه هر نهاد مورد اشاره چه مقدار از 
محل بودجه راه بــه خود اختصاص می دهد 
و اگر عدد بزرگی اســت و مثــلا ۱۵ درصد 
بودجــه را در بر می گیرد مقــدار آن را مثلا 
به ۱۰ درصد برســاند. این کار شدنی است. 
اما این هم کار ســاده ای نیســت، چون این 
نهاد ها مدت هاست که دارند از این بودجه ها 
استفاده می کنند و تعطیل شدن این ها هم 
به این ســادگی امکان پذیر نیست. چون در 
فضای سیاســی و هم اقتصــادی ایران هم 
قدرت و هــم نفوذ دارند و دولــت به راحتی 
نمی تواند این بودجه هــا را قطع یا حتی کم 
کند. فقط همین که بودجه آنان را در ســال 
جاری افزایــش ندهد یک قــدم رو به جلو 

است.

نیاز به دیپلماسی و تغییر رویکرد
 در سیاست خارجی

این اقتصــاددان افــزود: مهمترین چالش 
بودجه برای دولت این است که درآمدهایش 
کفاف هزینه هــا را نمی دهد. ضمن اینکه ما 
یک سری از هزینه هایی را در حوزه اقتصاد 
انجام می دهیم که داخل بودجه لحاظ نشده 
و به اصطلاح فرابودجه ای است. در وهله اول 
باید این موارد شفاف شــود و داخل بودجه 
بیاید. در واقــع این ها تعهداتی اســت که 
دولت ها دارند، اما عمدتــاً این تعهدات را به 
بانک ها منتقل می کننــد. باید این تعهدات 
میزانش مشــخص شــود و شــفاف سازی 
در این حوزه صورت بگیرد. مســاله بعدی 
که ما داریم این اســت کــه دولت های بعد 
انقلاب و حتی قبل انقلاب، بخش عمده ای 
از درآمد های خود را از محل فروش نفت به 
دســت می آوردند و الان به خاطر تحریم ها 
این درآمــد نفت کاهش پیدا کرده اســت. 
یعنی ما هم نفت کمتری داریم می فروشیم 
و هم به خاطر تخفیف هایــی که می دهیم 
درآمدی که عاید دولت می شود کاهش پیدا 
کرده است.وی افزود: از این رو رفع تحریم ها 
می تواند کمک خیلی بزرگی باشــد که این 
وابســته به نوع رویکرد سیاست خارجی ما 
اتفاق می افتد. معضل دیگری که دولت با آن 
مواجه است این اســت که در بخش اداری و 
مدیریتی کشــور، میزان بهره وری کم است 
و برنامه ای برای اصــلاح نظام اداری نداریم. 
دولــت می تواند بــا مدیریت بهتــر میزان 
بهره وری و کارایی نظــام اداری را افزایش 
دهد. با ایــن حال هنــوز مهم ترین چالش 
دولت غیر از مســاله اولویت بندی هزینه ها 
که مســاله خیلی مهمی است، حل مشکل 
کاهش درآمــد در اثر تحریم هاســت و این 
مورد هم به مذاکره و نــوع رویکرد دولت در 

سیاست بستگی خارجی دارد.
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رییس سازمان غذا و دارو اعلام کرد
افزایش توزیع شیرخشک در کشور

رییس ســازمان غذا و دارو از افزایش توزیع شیرخشــک در کشور خبر 
داد و تاکید کرد: برندهای مختلف شیرخشک با کاربرد یکسان قابلیت 

جایگزینی باهم دارند و الزامی به استفاده از یک برند خاص نیست.
 دکتر سید حیدر محمدی به توزیع شیرخشــک در کشور اشاره کرد و 
گفت: در هفت روز گذشته، ۴۲۶ هزار عدد انواع ببلاک و ۵۳۳ هزار عدد 

انواع آپتامیل توزیع شده است و این روند ادامه دارد.
بنابر اعلام ســازمان غذا و دارو، وی گفت: به این ترتیب، در مجموع در 
۷ روز گذشــته یک میلیون عدد از محصولات شرکت پودر شیر مشهد 
توزیع شده است و این توزیع همچنان ادامه خواهد داشت چرا که تولید 

با حداکثر ظرفیت در حال انجام است.
وی همچنین بیــان کرد: به دلیــل وجود خلاءهایی در بــازار، عطش 
بازار زیاد شده و از مردم درخواست می شــود تا حد امکان بر استفاده از 

برندهای خاص اصرار نداشته باشند.
او خاطر نشان کرد: همچنین از ۱۰ روز پیش تا کنون، ۳ میلیون قوطی 
شیرخشــک از برندهای مختلف توزیع شــده اســت و ظرفیت تولید 

شیرخشک در کشور بیش از نیاز است.

ومان توسط تیم  معالجه و درمان رایگان محر
پزشکی جهادی

محرومیت زدایی ابعاد گســترده ای دارد و ایــن کار می تواند علاوه بر 
جنبه های آموزشی، عمرانی، تأمین موادغذایی و بسته های معیشتی، با 

ارائه خدمات پزشکی و درمانی نیز انجام شود.
محرومیت زدایی ابعاد گســترده ای دارد و ایــن کار می تواند علاوه بر 
جنبه های آموزشی، عمرانی، تأمین مواد غذایی و بسته های معیشتی، 

با ارائه خدمات پزشکی و درمانی نیز انجام شود.
سجاد علیدادی کنشگر اجتماعی و مســئول گروه جهادی امام موسی 
کاظم، اهل شهرســتان لنده در اســتان کهگیلویه و بویراحمد است. 
شهرســتان لنده از لحاظ درآمد و اشتغال، در ســطح پایینی قرار دارد 
و کارگاه ها و کارخانجــات تولیدی در آن وجود نــدارد از این رو نیاز به 
احــداث صنایع تولیدی برای اشــتغال جوانان شــهر لنده احســاس 

می شود.
این گروه در فعالیت های فرهنگی و اجتماعی در قالب گروهان جهادی 
فعالیت هایی داشــتند و در فعالیت هــای مختلفی از جمله ســاخت 
مســاجد در روســتاهای محروم، اردوهای ۱۵ روزه با جوانان تحصیل 
کرده در بخــش خواهران و بــرادران و امور فرهنگــی متعددی که در 

روستاها نقش داشتند.
گروه جهــادی امام موســی کاظــم به مدت ۵ ســال اســت که در 
حوزه هــای متفاوت نظیــر کارهــای درمانی، فرهنگــی و عمرانی 
فعالیت های دارد؛ در تعامل با پزشــکان شهرستان، تیمی از پزشک 
متخصص اطفال، قلب، چشــم، پزشــک زنان و.. به صورت جهادی 
تشــکیل داده و در مناطق محروم و روســتاهای اطــراف به صورت 

رایگان به فعالیت می پردازند.
در حوزه عمرانــی نیز با تأمین منابــع مالــی لازم از نهادهای دولتی و 
خیریه، به انجام کارهای عمرانی نظیر گازکشــی ســاختمان، تعمیر و 

بازسازی خانه ها و احداث مراکز بهداشتی مشغول هستند.
همچنین برگزاری مراســم و برنامه هــای فرهنگی بــرای جوانان در 
راستای آگاهی سازی در کارهای جهادی، از دیگر فعالیت های آنان در 

بحث فرهنگی بود.

سرپرست مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت خبر داد
ورزان و دستیاران   افزایش حق الزحمه کار

تا پایان مهرماه
سرپرســت مرکز روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت بهداشــت در 
حســاب توئیتر خــود از پیگیری های وزیر بهداشــت بــرای افزایش 

حق الزحمه کارورزان و دستیاران خبر داد.
دکتر حسین کرمان پور در توئیتر نوشــت:» با رایزنی وزیر بهداشت به 
زودی حق الزحمه کارورزان و دســتیاران به تفکیــک مجرد و متاهل 

افزایش خواهد یافت.

احتمالاً با فرموله کردن پرداخت، انتظار می رود قبل از خاتمه مهرماه، 
دستور العمل جدید به دانشگاه های علوم پزشکی ابلاغ شود.«

بابایی اعلام کرد
آغاز عملیات عمرانی آرامستان جدید طی امسال

عضو شورای شهر تهران از محدودیت دفن جدید در بهشت زهرا )س( و 
آغاز عملیات عمرانی آرامستان جدید طی امسال خبر داد.

 مهدی بابایی، عضو کمیســیون ســلامت، محیط زیست و خدمات 
شهری شورای اسلامی شهر تهران با بیان اینکه بر اساس تصمیمات 
گرفته شده در جلســه غیرعلنی شورا قرار شد شــهرداری سه نقطه 
را برای احداث آرامســتان های جدید تهران به مراجع بالادســتی 
پیشــنهاد دهد، اظهار کرد: کمیســیون ماده پنج هم در این حوزه 
باید تصمیم گیری کند و باید حتماً مصوبه این کمیســیون را داشته 

باشد.
وی با اعلام اینکه از پنج نقطه پیشنهادی شــهرداری سه نقطه مدنظر 
شــورا قرار گرفت، تصریح کرد: مقرر شد پیشــنهادات پس از بررسی و 
تصویب در کمیســیون ماده پنج به مرحله اجرا برســد و اقدامات لازم 

انجام شود.
بابایی اعلام کرد: اگر تصویب این مصوبه ســریع تر صــورت بگیرد در 
اصلاحیه بودجه، اعتبار مورد نیاز پیش بینی می شود و چنانچه تصویب 
آن به تأخیر بیفتد، اعتبار فعالیت های عمرانی آرامستان های جدید در 

بودجه سال ۱۴۰۴ لحاظ خواهد شد.
عضو کمیســیون ســلامت، محیط زیست و خدمات شــهری شورای 
اسلامی شــهر تهران با بیان اینکه هنوز شــهرداری عدد پیشنهادی را 
اعلام نکرده اســت، گفت: به محض اینکه رقم اعلام شود، بررسی های 

تخصصی در کمیسیون انجام خواهد شد.
بابایی با اشــاره به علت بررســی محرمانه لایحه آرامستان های جدید 
پایتخت در جلسه شــورای شهر، یادآور شــد: ممکن است رانت هایی 
اطراف نقاط پیشنهادی ایجاد شود؛ لذا قرار بر این شد نقاط مورد نظر به 

قطعیت برسد و پس از آن اعلام شود.
رئیس کمیته ایمنی شــورای اسلامی شــهر تهران اعلام کرد: موضوع 
بسیار مهم این است که با توجه به محدودیت دفن جدید در بهشت زهرا 
)س( باید آرامستان های جدید هرچه سریع تر تعیین تکلیف و اقدامات 

اجرایی آن حداکثر تا پایان امسال آغاز شود.

دیوار

معاون عملیات پلیس راهور تهران بزرگ از فوت روزانه 
۱ نفر در بزرگراه ها بر اثر تصادفات رانندگی خبر داد.

ســرهنگ احســان مؤمنی در خصوص بررســی آمار 
فوتی هــای رانندگــی در بزرگراه هــای شــهر تهران 
توضیح داد و گفت: در بررســی تصادفــات بزرگراهی 
شــهر تهران در ۶ ماه ۱۴۰۳ متأســفانه ۱۸۸ نفر در اثر 
بی احتیاطــی و عدم رعایــت قوانین و مقــررات جان 
خود را از دســت داده اند کــه اگر بخواهیــم به صورت 
روزانه این آمار را بررســی کنیم، حدوداً روزی یک نفر 
در محورهای بزرگراهی در شــهر تهران جان خود را از 
دست داده است.وی افزود: از مجموع کل تصادفات ۶۳ 

درصد از فوتی های شهر تهران در محورهای 
بزرگراهــی اتفــاق می افتــد. ۳۷۳۲ نفر نیز 
در این مــدت مصدوم حــوادث رانندگی در 
صحنه را داشــته ایم که از طریق اورژانس به 
مراکــز درمانی منتقل شــده اند کــه در این 
بازه زمانــی، روزی حدود ۲۰ نفر را شــامل 
می شــود. همچنین در ۶ ماهه ســال جاری 

۱۷۸۳۹ کروکی تصادف تنظیم شــده است که روزانه 
۱۰۰ کروکی را شامل می شــود.معاون عملیات پلیس 
راهور تهران بزرگ بیان داشــت: ۱۹ درصد از تصادفات 
فوتــی در محورهــای بزرگراهی مربوط بــه رانندگان 

خودرو و سرنشــینان آن، ۴۱ درصد مربوط 
به موتورســواران و ۴۰ درصد نیــز مربوط به 
عابرین پیاده است.ســرهنگ مؤمنی افزود: 
با توجه به آمار ۴۰ درصــدی تصادفات فوتی 
عابرین پیاده، باید به این نکته اشاره داشت که 
عابرین پیاده حق تردد در بزرگراه ها را ندارند 
و برای عبور از عرض بزرگراه ها باید از پل های 
هوایی و زیرگذرها اســتفاده کنند که متأســفانه عبور 
غیر ایمن و غیر مجاز عابرین پیاده از ســطح محورهای 
بزرگراهی باعث شــده که ۴۰ درصد از فوتی ها مربوط 
به عابرین پیاده بشــود که اگر ایــن عابرین این موضوع 

را رعایت می کردند مســلماً این آمار بسیار کاهش پیدا 
می کــرد.وی گفت: در ایــن آمار ۴۱ درصــد مربوط به 
موتورسواران است که توصیه همیشگی پلیس این است 
که راکبین موتور سیکلت با توجه به وضعیت سرعت در 
بزرگراه ها مخصوصاً محورهای شمالی به جنوبی مانند 
بزرگراه امام علی )ع(، شــهید چمران، ستاری که شیب 
دار هســتند از تردد در محورهای بزرگراهی خودداری 
کنند. در محورهــای بزرگراهی به دلیل ســرعت زیاد 
خودروها یا موتورســیکلت با آنها برخورد دارد و یا اینکه 
خودروها به شدت با موتورسواران برخورد می کنند که 

باعث فوت این عزیزان می شود.

پلیس

خریدار  مطابــق قانون، ســازمان تامین 
اجتماعی نســبت به ارائه خدمات بیمه ای 
به بیمه شــدگان مسئولیت داشــته و برای 
قطع خدمات درمانی کارکنان بیمه شــده 
تامیــن اجتماعی هیــچ توجیهــی ندارد. 
هوشمندسازی لیســت حق بیمه کارکنان 
توسط کارفرمایان، خرداد ماه امسال اجرایی 
شــد. این طرح بنا به گفته مسئولین امر در 
ســازمان تأمین اجتماعی مزایای بسیاری 
دارد کــه می تواند کارکنــان، کارفرمایان و 
خود ســازمان را منتفع ســازد.اما علی رغم 
مزایایی که ســازمان تأمین اجتماعی برای 
این طرح برمی شــمرد به نظر می رسد این 
مزایا بیشتر، منافع خود ســازمان را تأمین 
می کند و اصلی ترین مســئولیت ســازمان 
در قبــال بیمه شــدگان را در نظر نداشــته 
اســت.در اینکه کارفرما موظف به پرداخت 
حق بیمه کارکنان اســت تردیدی نیســت 
اما تبعات تخلف یا تأخیــر کارفرما در انجام 
تعهدات باید متوجه خود او باشد و کارکنان 
یا کارگران نباید از این موضوع متضرر شوند. 
قطع خدمات بیمه ای خصوصاً بیمه درمانی 
که نیاز به آن وابســته به زمان خاصی نیست 
موضوعی است که بیمه شدگان را مستقیماً 

دچار چالش می کند.

هر گونه اقدامی که منجر به فشار بر 
اقشار آسیب پذیر شود ممنوع است

مهــدی شمســایی حقوقــدان و وکیــل 
دادگســتری گفت وگــو با خبرنــگار مهر 
گفت: این اقدام سازمان آثار و تبعاتی دارد. 
کارگری که با حداقل دستمزد کار می کند، 
آن هم در این شرایط اقتصادی، به وقت نیاز 
و لزوم به خاطر یک مــاه تأخیر نمی تواند از 
خدمات بیمه اســتفاده کنــد. این موضوع 
یک فشــار مضاعفی روی دوش آن ها ایجاد 
می کند و این موجــب نارضایتی اجتماعی 
می شود. این کار در ســاختار قانونی کشور 
با حقوق مکسبه کارگر تعارض دارد و آن را 

نقض می کند.
وی افزود: مسئله دیگر این است که چالش 
بین کارگر و کارفرما ایجــاد می کند. یعنی 
سازمان تأمین اجتماعی از باب اینکه وظیفه 
خود را نمی خواهد یا نمی تواند به هر دلیلی 
انجام دهد بــه اصطلاح تــوپ را در زمین 
کارگر و کارفرما می اندازد و این دو را مقابل 

هم قرار می دهد.
این کارشــناس حقوقــی همچنین گفت: 
کســی نمی تواند مجری حق خودش باشد. 
یعنی در واقع ســازمان در حــال حاضر به 
کارگر می گوید که شــما بــه نوعی مجری 
حق خودت باش و به کارفرما فشار بیاور که 
حق بیمه را رد کند، تا مــن تعهدات خودم 
را عملیاتی کنم. اگر یک درگیری هم اتفاق 
بیفتد چندین نفر متضرر شــده و پایشــان 

به مراجع قضائی باز می شــود و اتفاقات به 
صورت زنجیره ای ادامه می یابد.

در ادامه بحت ها در خصــوص این تصمیم 
ســازمان تأمین اجتماعی پای این مسئله 
به اولین نشست خبری ســخنگوی دولت 
نیز کشیده شــد.فاطمه مهاجرانی در پاسخ 
به ســوال خبرنگار در این خصوص صراحتاً 
گفت: دولــت هر گونه اقدامــی که منجر به 
فشــار بر اقشــار آسیب پذیر شــود ممنوع 
می داند.وی افزود: برخــی از بنگاه هایی که 
حق بیمه را پرداخــت نمی کنند در معرض 
ورشکستگی هســتند. وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی در حال طراحی ســازوکاری 
اســت که بتواند به طور کامل مشــکل حق 
بیمه را حــل کنــد و تأخیــر در پرداخت 

کارفرما به کارگران آسیب نرساند.

جوابیه سازمان تأمین اجتماعی
با این وجود ســازمان تأمیــن اجتماعی در 
پاسخ به گزارش خبرنگار مهر و پیگیری این 
موضوع جوابیه ای به نقل از سید محمدرضا 
فیاضی بروجنی مشــاور مدیر عامل و مدیر 
کل روابط عمومی صادر کــرد. در متن این 

جوابیه آمده است:
حق بیمه به عنوان یکــی از مهمترین منابع 
درآمدی سازمان تأمین اجتماعی و مبنای 
ارائه تعهدات قانونی موضوع ماده )۳( قانون 
تأمین اجتماعی از جمله پرداخت تعهدات 
بلندمدت )اعم از مستمری بازنشستگان از 
کارافتادگی و بازمانــدگان( تعهدات کوتاه 
مدت )شامل بیمه بیکاری غرامت دستمزد 
و بارداری( و درمان اســت، اهمیت توسعه و 
پایداری به هنــگام وصول حق بیمه موجب 
شده است تا قانون گذار پس از آنکه در ماده 
)۲۸( قانــون تأمین اجتماعــی میزان حق 

بیمه متعلقه ای که باید به ســازمان تأمین 
اجتماعی پرداخت شــود مشــخص گردد. 
در ماده ۳۶ قانــون مقرر اســت: »کارفرما 
مســئول پرداخت حق بیمه ســهم خود و 
بیمه شده به سازمان تأمین اجتماعی است 
در موقع پرداخت مزد یا حقوق و مزایا سهم 
بیمه شده را کسر نموده و ســهم خود را بر 
آن افزوده و به این ســازمان تادیه نماید. در 
صورتی که کارفرما از کســر حق بیمه سهم 
بیمه شــده خودداری کند شخصاً مسئول 
پرداخت آن خواهد بود تأخیــر کارفرما در 
پرداخت یا عدم پرداخت آن رافع مسئولیت 
و تعهدات ســازمان تأمیــن اجتماعی در 

مقابل بیمه شده نخواهد بود«.
با عنایت بــه مــاده قانونی فوق الاشــاره، 
مقنن ضمن تاکید بر مسئولیت کارفرما در 
پرداخت حق بیمه ســهم خود و بیمه شده 
به این ســازمان، اصل حمایتی بودن قانون 
تأمین اجتماعی در حوزه بیمه شــدگان را 

تاکید و مقرر کرده است.
در راســتای ایفای تکالیف مذکور، سازمان 
تأمیــن اجتماعی ضمن اجــرای کامل ماده 
۳۶ قانون و به منظور صیانت و احقاق حقوق 
بیمه شــدگان نســبت به ارتقا نحوه اجرای 
ماده ۳۹ قانــون تأمین اجتماعــی اقدامات 
لازم را عملیاتی کرده اســت. بــه طوری که 
برای اجرای صحیح و کامل مواد قانونی فوق 
و به منظور جلوگیری از ســو اســتفاده های 
احتمالی در عدم ارســال لیســت حقوق و 
مزد ماهیانــه کارگران بویــژه در خصوص 
کارگاه هایی که امکان اخذ گردش حســاب 
لیست برای این ســازمان وجود نداشته و یا 
اینکه در برخی موارد به دلیل خلاء سیستم 
مکانیزه امــکان کنترل و نظارت مســتمر 
بر دریافت لیســت و پرداخت حــق بیمه از 

کارفرمایان کارگاه های مشــمول قانون در 
سنوات گذشته میسر نبوده که این امر باعث 
ایجاد مشــکلاتی در بعضــی از کارگاه های 
بزرگ از جملــه کارفرمایــان تأمین نیروی 
انسانی شده و متأسفانه کارفرمایان موصوف 
در بعضی از ماه ها از ارســال لیست حقوق و 
مزد بیمه شدگان و پرداخت حق بیمه متعلقه 
خودداری کرده کــه تضییع حقوق کارگران 
کارگاه های موصوف را به دنبال داشته است.

به عنوان مثال در دو شــرکت بزرگ تأمین 
نیــروی انســانی در ســال ۱۴۰۲ کارفرما 
متأســفانه بیش از ۶ ماه، نه تنهــا اقدامی در 
خصوص پرداخت حق بیمه کارکنان معمول 
نکرده، بلکه لیست حقوق و مزد ایشان را نیز 
تنظیم و ارســال نکرده و این موضوع باعث 
شد، بخشی از کارکنان شرکت در پایان سال 
۱۴۰۲ نتوانند از مزایای بازنشستگی تبصره 
۴ ماده )۷۶( قانون تأمین اجتماعی برخوردار 
شوند. با عنایت به مباحث بیان شده سازمان 
تأمین اجتماعــی در اجرای مــواد ۳۶ و ۳۹ 
قانون تأمین اجتماعی نســبت مهندســی 
مجدد ســاختار دریافت لیســت و پرداخت 
حق بیمه در قالب سه سامانه به شرح زیر باز 

طراحی و اجرایی کرده است:
۱- سامانه لیست هوشمند:

در ســامانه لیست هوشــمند امکان ارسال 
لیســت حقوق و دســتمزد بیمه شدگان 
کلیه کارگاه های مشــمول قانــون تأمین 
اجتماعی به استثنای قراردادهای عمرانی 
و مهندسین مشــاور و پرداخت حق بیمه از 
طریق واگذارنــده کار کارگاه های نظامی و 
محرمانه میسر است. از طریق سامانه مزبور 
امکان ارســال لیســت و پرداخــت برخط 
حق بیمه به صــورت روزانه ۲۴) ســاعت 
شبانه روز( فراهم شــده و چنانچه کارفرما 

در مهلت تعیین شده موفق به پرداخت حق 
بیمه متعلقه نشود سیســتم( تا تاریخ مقرر 
)درقانون امــکان تأیید اطلاعات لیســتی 
که قبلًا بارگذاری شــده پرداخت حق بیمه 

برخط را میسر نموده است.
۲- سیستم سبا:

امکان ارســال لیســت حقوق و دســتمزد 
بیمه شــدگان قراردادهــای عمرانــی و 
مهندسین مشــاور و پرداخت حق بیمه از 
طریــق واگذارنــده کار کارگاه های نظامی 
محرمانه از سیســتم سبای شــعب تأمین 

اجتماعی فراهم است.
)baje.tamin.ir( ۳- سیستم باجه دریافت

در صورتی که کارفرما در ارسال لیست حقوق 
و مزد ماهیانه کارگران دچار مشــکل شود با 
مراجعه به اســتان و در صورت احراز موضوع 
توســط ادارات کل تأمیــن اجتماعی پس از 
اخذ مجــوز خــاص از اداره مربوطــه امکان 
ارسال لیست در اجرای ماده ۳۶ قانون تأمین 
اجتماعی با مراجعه به شعبه تأمین اجتماعی 
مرتبط فراهم است. شــایان ذکر است امکان 
اخذ برگ پرداخت نقدی به منظور واریز حق 
بیمه از ســایر روش های متداول شامل چک 
صیادی معتبر و دســتگاه های خودپرداز از 

سامانه فوق میسر است.
با عنایت به ســاختار فوق الذکــر کارفرما 
با توجــه به مهلت قانونی ارســال لیســت 
حقوق و مزد و پرداخت حــق بیمه ماهیانه 
می تواند بــرای واریز حق بیمــه مربوطه به 
صورت برخط از ســامانه لیســت هوشمند 
اقدام و نیازی به مراجعات حضوری ایشــان 
به شــعب و کارگزاری های رســمی تأمین 
اجتماعی نیســت. در خصوص آن دســته 
از کارفرمایانی که در نحوه تنظیم و ارســال 
صورت مزد و حقوق دچار مشکل هستند، با 
توجه به صدور دستورات متعدد و همچنین 
با توجه به آخرین دســتور اداری به شماره 
۱۴۳۴/۱۴۰۳ ۵۰۰۰ موضــوع اجرای ماده 
۳۶ قانون تأمین اجتماعی ادارات کل تأمین 
اجتماعی استان و شعب ملزم به رعایت مفاد 
ماده قانونــی فوق در خصوص بــه دریافت 
صورت مزد و حقوق ماهیانه کارگران شاغل 

در کارگاه های موصوف هستند.
شایان ذکر است، سازمان تأمین اجتماعی 
به منظور اطلاع رســانی مســتمر اقدام به 
ارســال پیامک به بیمه شدگان در خصوص 
اقلام اطلاعاتی میزان حقوق و مزد مشمول 
کســر حق بیمه روزهای کارکرد و شــغل 
مندرج در لیست ارسالی در ماه جاری کرده 
است و در همین راســتا و در جهت تکمیل 
فرآیند فوق مقــرر اســت در ماه های آتی 
چنانچه بیمه شــده در ماه قبلی فاقد سابقه 
که ناشی از عدم ارسال لیســت و پرداخت 
حق بیمه توسط کارفرما باشد این مهم طی 

پیامک به بیمه شده اعلام خواهد شد.

خریدار   حدود پنج میلیون موتورسیکلت 
روزانه در تهران تردد می کنند،   نیمی از آنها 
گواهینامــه ندارند، اغلب ایــن افراد بدون 
کلاه ایمنی در خیابان هــا تردد می کنند اما 
موضوع با اهمیت تر نوع تخلفات آنان مانند 
پلاک مخدوش، عبــور از پیــاده رو و خط 
ویژه، پــارک در مکان هــای ممنوع و حتی 
عبور از چراغ قرمز اســت که انگار بسیاری 
از موتورســواران در پایتخــت بــه این نوع 

تخلفات عادت کرده اند.
 زمانی موتورسواری برای سرعت بخشیدن 
به فعالیت های روزانه مردم بــود اما اکنون 
که به عنوان یک شغل و یک منبع درآمدی 
برای بســیاری از شــهروندان موتورسوار 
تبدیل شده نوع رفتار موتورســواران نیز تا 
حدود زیادی تغییر کرده، اینکه غذای مردم 
را زود به دست آنها برسانند،  اینکه با عبور از 
چراغ قرمز و یا خط های ویژه زودتر مســافر 
را به مقصد برسانند و یا پیک موتوری هایی 
که زود رســیدن را همیشــه مقدم بر همه 
فعالیت ها می دانند، همه این مسایل باعث 
شده که میزان تخلفات آنان نیز سر به فلک 
بکشد.روزانه مردم تهران هزاران نوع تخلف 
را موتورسواران همانند عبور از خیابان های 
ممنوع، گــذر از تونل های ســطح شــهر، 
حرکات مارپیچی، پوشــاندن یا مخدوش 

کردن پلاک موتور، حمــل غیرمتعارف بار، 
عبور از پیاده روها، ســرعت های غیرقانونی 
در پیاده رو، حرکــت از جهت های مختلف 
در خیابان هــای اصلی و فرعــی و توقف در 
کنــار خیابان حتی هنگام خرید مشــاهده 
می کنند.شاید موتورسیکلت داران این نوع 
تخلفات را به عادت همیشــگی خود تبدیل 
کرده اند لذا نه تنها ایــن تخلفات را کاهش 
نمی دهنــد بلکه برخــی روزهــا حرکات 

عجیب تری از آنها سر می زند.

ثبت حدود 940 هزار اعمال قانون از 
سوی موتورسیکلت سواران

چنان در خیابان ها ویــراژ می روند که هیچ 
فــردی از دســت موتورسیکلت ســواران 
آسایش ندارد، پیاده رو و خیابان ندارد همه 
جا هماننــد قارچ از روی زمیــن می رویند، 
گاهی احساس می کنیم ممکن است حتی 
برخی موتورســواران روزی بتوانند از روی 
خودروها هم عبور کنند، تصوری که برخی 
پایتخت نشــینان به دلیل حرکات عجیب 
و غریب موتورســواران روزانــه می بینند، 
زندگی برای این مردم در چنین شــرایطی 
ســخت و برای آموتورســوار انگار راحت تر 

است.
گاهی که موتورســوار با حرکتی مارپیچی 

یا ویراژگونه از کنارمان رد می شــود به این 
موضوع فکــر می کنم که آیا هــر فردی که 
ســوار بر موتورســیکلت می شــود به فکر 
جانش هست! زیرا براساس آمارهای پلیس 
راهور تهــران بزرگ ۴۶ درصــد تصادفات 
منجر به مرگ در شــهر تهــران مربوط به 
موتورسیکلت سواران اســت. آیا این آمارها 
و مرگ روزانه تعــدادی از موتورســواران 
نمی تواند دلیلی بــرای رعایــت قوانین از 

سوی این افراد باشد؟
برخــورد بــا موتوســواران هــم ظاهــرا 
نمی توانــد مانــع ایــن تخلفات از ســوی 
موتورســیکلت داران در پایتخت شود زیرا 
براســاس جدیدتریــن داده هــای آماری 
از ســوی پلیس راهــور تهران بــزرگ، از 

ابتدای ســال جاری تا پایان مردادماه ۹۳۳ 
هــزار و ۴۶۵ مورد اعمال قانــون و تخلفات 
موتورسواران در این شهر به ثبت رسیده که 
این نوع برخوردها هم نشــان از آمار بالای 
تخلفات آنان دارد. بنابراین نشــان می دهد 
که شــاید قوانین مرتبط با اعمال قانون نیز 

در قبال این افراد بازدارنده نیست.

رشد 64 درصدی میزان برخوردها با 
موتورسیکلت داران در پایتخت

رییس پلیــس راهور پایتخت بــه آمارهای 
برخورد با تخلفات موتورسیکلت سواران در 
شــهر تهران در پنج ماهه سال ۱۴۰۳ اشاره 
کرد و گفت: تعداد ۹۳۳ هــزار و ۴۶۵ مورد 
اعمال قانــون در این مدت انجام شــده که 
از این میــزان تعداد ۹۸ هــزار و ۵۲۰ مورد 
مربوط بــه پلاک مخــدوش، ۱۴ هــزار و 
۱۴۳ مود عبور از پیــاده رو، ۶۶ هزار و ۷۱۹ 
مورد عبور از خــط ویژه، ۴۳ مــورد حمل 
غیرمتعارف بار، ۱۱۰ هزار و ۶۸۸ مورد عبور 
ممنوع، ۴۰۴ هزار و ۱۸ مورد عدم استفاده 
از کلاه ایمنی، پنج هزار و ۷۸ مورد توقیف با 
کفی، ۵۰ هزار و ۱۹۷ مورد توقیف ساعتی، 
۷۸ هــزار و ۲۲۸ مــورد رفع اثر پوشــش 
پلاک، ۲۹ هزار و ۶۴۸ مورد آشکارســازی 
موتورسیکلت، ۳۸۱ هزار و ۲۳۱ مورد طرح 

موتوریار و ۲۲۲ مورد نیز ســایر موارد بوده 
است.سرهنگ ابوالفضل موسوی پور اظهار 
کرد: این میزان از آمــار برخوردها و اعمال 
قانون مربوط به موتورسیکلت داران نسبت 
به مدت مشــابه سال گذشــته در مجموع 
۳۶۵ هزار و ۸۰۱ مورد رشد داشته است که 
بیشترین افزایش در بخش پلاک مخدوش 
موتورسیکلت، عبور از پیاده رو و خط ویژه، 
عبور ممنوع موتورسیکلت و عدم استفاده از 

کلاه ایمنی است.
وی ادامــه داد: طبق ایــن داده های آماری 
میــزان برخوردها با موتورســیکلت داران 
در پایتخت در مجمــوع ۶۴ درصد افزایش 
داشــته که پلاک مخدوش موتورسیکلت 
۴۴ درصد رشــد، عبــور از پیــاده رو ۱۱۵ 
درصد، عبور از خطوط ویــژه ۲۶۲ درصد، 
عبور ممنــوع موتورســیکلت ۸۷ درصد و 
طرح موتوریار چهار درصد رشــد را به خود 

اختصاص داده اند.
حرکات مخاطره آمیز و بســیار خطرناک، 
تک چرخ و حرکت خلاف جهــت برخی از 
کارهای ممنوعه برای موتورســواران است 
که باعث بروز حوادث تلخ و جبران ناپذیری 
برای آنان می شــود، مــرگ یکــی از این 
مواردی اســت که در انتظار موتورسواران 

متخلف است.

وزانه  یک نفر در بزرگراه ها بر اثر تصادفات رانندگی فوت ر
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با حکم معاون هنری وزیر ارشاد انجام شد
معرفی اعضای شورای سیاست گذاری چهلمین 

جشنواره موسیقی فجر
با صدور احکامی از سوی معاون هنری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
اعضای شورای سیاست گذاری چهلمین جشنواره بین المللی موسیقی 

فجر معرفی شدند.
به نقــل از روابط عمومی معاونت امــور هنری، معــاون هنری وزارت 
فرهنگ و ارشاد اســلامی، اعضای شورای سیاســت گذاری چهلمین 

جشنواره بین المللی موسیقی فجر را منصوب کرد.
محمود ســالاری معاون امور هنری وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی و 
رئیس شورای سیاست گذاری چهلمین جشنواره بین المللی موسیقی 
فجر، در احکامی جداگانه وارطان ساهاکیان موسیقی دان و آهنگساز، 
حسن ریاحی چهره ماندگار موسیقی و آهنگساز، رضا مهدوی موسیقی 
شناس و موســیقی پژوه، احمد صدری پژوهشگر موســیقی نواحی، 
نوشــین پاســدار آهنگســاز، نوازنده و مدرس و امیرحسین سمیعی 
)مدیرکل دفتر موســیقی( را به  عنوان اعضای شورای سیاست گذاری 

این دوره از جشنواره موسیقی فجر منصوب کرد.

درباره یکی از یاران امام حسین )ع(؛
 »مهمان کشی« به کارگردانی احمد کاوری

 کلید خورد
سریال »مهمان کشــی« به کارگردانی احمد کاوری با پرداخت به یکی 

از شخصیت های واقعه کربلا کلید خورد.
تصویربرداری ســریال »مهمان کشــی« به کارگردانی احمد کاوری 

هفته گذشته با حضور برخی از بازیگران این سریال کلید خورد.
این سریال در رده پروژه های الف صداوسیما قرار دارد و یک اثر تاریخی 

درباره واقعه کربلاست.
»مهمان کشی« به زندگی به یکی از یاران امام حسین )ع( می پردازد و 
از زاویه اتفاقات و مناســباتی که برای این شخصیت رخ داده است سراغ 
واقعه کربلا می رود.پیش بینی اولیه این اســت که این مجموعه در ۲۰ 
قسمت ساخته شود.کاوری در تلویزیون سریال هایی همچون »شرم« 
و »بچه مهندس« را ســاخته اســت و از مجموعه های وی که بیشتر به 
فضای تاریخی نزدیک بودند، می توان از ســریال »وارش« نام برد که به 

نوعی به تاریخ معاصر کشور می پرداخت.
کامبیز دارابی نیز تهیه کننده این ســریال اســت که تهیه پروژه های 
مختلفــی را در کارنامه خــود دارد و تهیه کنندگــی »وارش« نیز جز 

همکاری های او و کاوری محسوب می شود.

بر اثر سانحه تصادف؛
تهیه کننده پیشکسوت رادیو درگذشت

علــی آذری ارغون تهیــه کننده و پژوهشــگر پیشکســوت رادیو روز 
یکشنبه هشتم مهر به دلیل سانحه رانندگی دارفانی را وداع گفت.

 به نقل از روابط عمومی معاونت صدا، علــی آذری ارغون تهیه کننده و 
پژوهشگر پیشکسوت رادیو به دلیل ســانحه رانندگی از هفته گذشته 
در بیمارستان بستری بود، که روز هشــتم مهر در بیمارستان دار فانی 

وداع گفت.

وی از برنامه ســازان پیشکســوت در رادیو بود که برنامــه »فرهنگ 
مردم« رادیو را بعد از انقلاب احیا کرد. او نویســندگی، تهیه کنندگی و 

پژوهشگری این برنامه را به عهده داشت.
مخاطبان رادیو به واسطه شــنیدن برنامه »فرهنگ مردم« رادیو ایران 
با فرهنگ های مختلف اقوام ایران آشنا شدند. این هنرمند پیشکسوت 
رادیو از موسیقی های محلی نیز در این برنامه استفاده می کرد که مورد 

توجه مخاطبان قرار گرفته بود.
در همین راستا علی بخشی زاده معاون صدای رسانه ملی پیام تسلیتی 

صادر کرد.
در این پیام آمده است:

وداع با استادی که به محقق بودن زبانزد بود
هوالباقی

َّا إلِیَْهِ رَاجِعُونَ ِ وَإنِ َّا لِلهَّ إنِ
در نهایت تأسف و تأثر تهیه کننده و پژوهشگر پیشکسوت زنده یاد علی 
آذری ارقون دعوت حق را لبیک گفت و به دیار باقی شــتافت. این خبر 
جانسوز بود و به دشواری به باور نشست. شادروان از پیشکسوتان رادیو 

در عرصه تهیه کنندگی، نویسندگی و پژوهشگری بود.
مرحوم آذری حق بزرگی در پاسداشــت میراث فرهنگ شفاهی ایران 
عزیز داشــت. برنامه »فرهنگ مردم« این هنرمند در میان دوستداران 

رادیو زبانزد بود و به اخلاق و ادب در میان همکاران شهره بود.
بدین وســیله ضایعه فقــدان اندوهبار هنرمنــد توانای رادیــو را به 
همکارانمان در سازمان صدا و سیمای جمهوری اسلامی ایران خصوصاً 
اهالی رادیو تسلیت می گویم، برای آن عزیز سفر کرده غفران و رحمت 
واسعه الهی و برای بازماندگان صبر جزیل از درگاه ایزد منان خواستارم.

پخش »سیمای خانواده« در رابطه با شهادت 
سید حسن نصرالله 

فصل جدید برنامه »ســیمای خانواده« از ابتدای هفته تا روز پنج شنبه 
به صورت ویژه به اتفاقات لبنان و محور مقاومت می پردازد.

 به نقل از روابط عمومی پروژه، فصل جدید برنامه »ســیمای خانواده« 
که به تازگی با تهیه کنندگی احســان نیلی روی آنتن شبکه اول سیما 
رفته است با شهادت سید حسن نصرالله رهبر جبهه  مقاومت از ابتداب 
هفته تا روز پنج شــنبه به صورت ویژه به اتفاقات لبنان و محور مقاومت 

می پردازد.
برنامه »سیمای خانواده« که این روزها با رویکرد اصلاح سبک زندگی 
از شبکه یک ســیما پخش می شــود با تغییر رویکرد با کارشناسان و 
مهمانان مختلف در فضای خانوادگی به مســائل پیرامون شهادت سید 

حسن نصرالله و اتفاقات منطقه و لبنان خواهد پرداخت.
این برنامه با اجرای فرشــته ایزدی، زهرا شوقی، فاطمه رضاپور شنبه تا 
پنجشنبه این هفته )۷ تا ۱۲مهر( هر روز ســاعت ۱۱ به صورت ویژه با 
محوریت کشور لبنان، حمله و بمباران رژیم غاصب اسرائیل به مناطق 

مردمی و ترور فرماندهان ارشد مقاومت پخش می شود.
»ســیمای خانواده« در این ایام هر روز میزبان یک خانواده شهید و یک 
کارشناس اســت و تا به امروز خانواده شــهید دقایقی، خانواده شهید 
بیدی و …. و کارشناسانی چون مهدیه شــادمانی، کبری خزعلی، لیلا 

وصالی و … در برنامه حاضر شده اند.
سری جدید »ســیمای خانواده« از گروه اجتماعی شبکه یک به مدت 

زمان ۵۰ دقیقه هر هفته ساعت ۱۱ روی آنتن می رود.

قاب

همزمان با دور جدید فراخوان ارســال طرح مســتند 
آرشــیوی به خانه مستند، مصطفی شــوقی مدیر این 
مجموعه درباره جزئیات فراخوان ارسال طرح توضیح 

داد.
مصطفی شــوقی مدیر خانه مســتند در ابتدا با اشاره 
به این نکته که خانه مســتند به طور جــدی در پنج، 
شش سال اخیر از مستندســازان دعوت کرده تا طرح 
هایشــان را برای تولید و حمایت خانه مستند ارسال 
کنند، گفت: فرایندی که خانه مســتند در این سال ها 
داشــته، یک فرآیند مسابقه گونه اســت به این شکل 
که طرح ها ابتدا در ســایت خانه مســتند بارگذاری 
و بودجه و شــیوه ســاخت مستند در ســایت اعلام 
می شود، پس از آن طرح ها در شــورایی که متشکل 
از مستندسازان و مدیران ســابق خانه مستند است، 
بررسی و رای گیری می شوند و براســاس رای نهایی 
شورا، طرح هایی که شــرایط لازم را دارند وارد جلسه 

پیچینگ خواهند شد.

مدیر خانه مستند ادامه داد: تمام سعی خود 
را کرده ایم در یک شرایط منطقی طرح ها را 
در پیچینگ به رای گیــری بگذاریم و پس از 
قبولی در این مرحله، وارد فــاز عقد قرار داد 

و تولید شویم.
وی بیان کرد: می توانم به جرات بگویم بیش 
از هشــتاد درصد تولیدات خانه مستند در 

سال های اخیر از طریق ارسال طرح انجام شده و اکثر 
فیلمسازانی که با خانه مســتند همکاری می کنند از 

همین طریق کار کرده اند.
شوقی گفت: قاعدتاً کسانی که ارسال طرح می کنند ۲ 
گروه هستند؛ گروه اول افرادی که مستندساز هستند و 
سال هاست که در حوزه تولید مستند فعالیت دارند، با 
روندهای ارسال طرح و پیچینگ آشنایی دارند و گاهاً 
هم با خانه مســتند همکاری کرده اند. گروه دوم که ما 
هم خیلــی علاقه مند به همکاری با آن ها هســتیم و از 
میان آن ها مستندســازان خیلی خوبی بیرون آمده اند 

فیلم اولــی ها هســتند. برای همــکاری با 
این افراد حتماً یکی از فیلمســازان قدیمی 
خانه مســتند را به عنوان مشــاور کنارشان 
می گذاریم تــا در رونــد تولید مســتند به 
فیلمســازان جوان کمک کنند و طرحی را 
که به ما ارسال شده است به درستی هدایت 
کند.مدیر خانه مستند با اشاره به این موضوع 
که خود او هــم خروجی همین روند اســت، بیان کرد: 
می توانم بگویم از درون این فراخوان ها خیلی اتفاقات 
خوبی افتاده و مستندســازان کار اول خود را اینگونه 
با ما آغاز کرده انــد و در ادامه آثار دوم و ســوم خود را 
به راحتی پیــش برده انــد.وی در ادامه افزود: ســال 
گذشــته بیش از چهارصد و هشــتاد طرح به ما ارسال 
شد. مستندسازان باید بدانند که هیچ محدودیتی برای 
ارسال طرح وجود ندارد و می توانند طرح های خود را با 

موضوعات مختلف برای ما ارسال کنند.
شــوقی موضوعاتی مثل »آینده ایران« را اولویت خانه 

مستند دانست و گفت: موضوعات این چنینی همواره 
برای خانه مستند در الویت بوده و حتماً به موضوعاتی 
که به این مســائل ارتباط دارند، نگاه ویــژه ای داریم. 
آینده نگــری و مطالبه گری در خانه مســتند یک ژانر 
اســت و ســعی کردیم همواره بــه آن اهمیت دهیم 
ضمن اینکه سالی سه الی چهار مســتند پرتره درباره 
شــخصیت های مهم فرهنگی، هنــری، اجتماعی و 

سیاسی به تولید رسانده ایم.
وی با اشــاره به جذابیت هایی که در مستند آرشیوی 
وجود دارد، درباره نــگاه ویژه ای که خانه مســتند به 
مستندهای سیاسی و تاریخی دارد، گفت: ژانر مستند 
آرشــیوی نیاز به بررســی مهمی دارد چرا که آرشیو 
ریشــه در وقایع و اتفاقات دارد و برای مستندســازان 
ساخت مستندهای آرشــیوی که نیاز به تولید نداشته 
باشد تجربه خوبی برای فیلمسازان فیلم اولی است. به 
همین دلیل امســال تصمیم گرفتیم که به سمت طرح 

های آرشیوی برویم.

مستند

خریدار   بازیگر زن ســریال »طوبی« با 
بیان این که همســه یک نقش تابوشکن در 
تلویزیون است گفت: او با یک غرور و ادعایی 
شروع کرد و آخر سریال به یک خفتی رسید 

که من دلم به حالش سوخت.
یلدا قشــقایی، بازیگر نقش »همســه« در 
ســریال »طوبی« درباره سکانسی که این 
شخصیت به شیث با بازی پرویز فلاحی پور 
سیلی می زند توضیح داد: حدود نیم ساعت 
درگیر بودم که چطوری ســیلی بزنم. چون 
من رویم نمی شــد ایــن کار را انجام بدهم. 
آقای ســلطانی از من پرسید تا حالا کشیده 

نزدی؟ گفتم به خدا نه.

سیلی را تکنیکی زدم
وی ادامه داد: من ســیلی را تکنیکی زدم و 
ادایــش را درآوردم. چــون افکــت خوبی 
رویش گذاشــته اند واقعی به نظر می رسد. 
دســت من با فاصله بســیار کمی از صورت 
آقای فلاحی پور رد شــد و ایشان صورتش 
را چرخاند. شــاید اگر بازیگــر دیگری بود 
کشــیده را خورده بود. این سکانس خیلی 
بازخورد داشــت. روز بعد از پخش چند نفر 
با من تماس گرفتند که چرا صحنه ســیلی 
زدن در بازپخش حذف شــده است. من در 
قســمت های بعدی یک کار خیلی بدتر از 
کشیده زدن با شــیث انجام می دهم. ولی 
الان چون داستان لو می رود نمی گویم. من 

انتقام همه را از شیث می گیرم.
ایــن بازیگر ادامــه داد: کار با آقــای پرویز 
فلاحی پور بی نظیر بود. ایشــان یک بازیگر 
بی حاشیه و حرفه ای هســتند. همکاری با 

آقای فلاحی پور یک کلاس درس بود.
قشقایی با یادآوری این که فامیل اصلی اش 
یلدا سلیمان جود است گفت: من از کودکی 
در آبادان بزرگ شــده ام. زبان قشــقایی را 

بلد نیســتم. اما یک عرقی به قشقایی دارم. 
به همین خاطر فامیلــم را عوض کردم تا به 

اصالت خودم ادای دین کرده باشم.
این بازیگــر دربــاره نحوه پیوســتنش به 
ســریال »طوبی« عنوان کرد: خانم یاسمن 
کفایتی، منشــی صحنه »طوبی« من را به 
آقای ســلطانی معرفی کرد. قبلا من با خانم 

یاسمن کفایتی همکاری کرده بودم.

به من تذکر می دادند مراقب
 لهجه ات باش

وی دربــاره لهجه اش در این ســریال بیان 
کرد: تمام مدت آقای ســلطانی به من تذکر 
می دادند که مراقب لهجــه ات باش و چون 
بازیگران دیگر لهجه ندارنــد، تو هم لهجه 
نداشــته باش. همســه به خاطر شخصیت 

خرافاتی که دارد، یک ته لهجه ای دارد. من 
سعی کردم لهجه ام را به تدریج تعدیل کنم.

قشــقایی با تاکید بــر علاقــه اش به نقش 
»همســه« اظهار کرد: همســه نقشی بود 
که فراز و نشــیب و رنگ آمیزی داشت. او با 
یک غرور و ادعایی شروع کرد و آخر سریال 
به یک خفتی رســید. من یک جایی دلم به 
حالش سوخت. من خودم سکانس اعدام را 
هر بار می بینم گریه می کنم. زمانی که بازی 

کردم تا دو روز سر درد داشتم.
وی ادامه داد: خانم رویــا نونهالی در نقش 
ناتاشــا خیلی کارهای جسورانه ای می کرد. 
ولی زنی در سن همسه نداشتیم که کارهای 
عجیب بکند. همه به من می گویند همســه 
این سریال کم است. مهدی سلوکی را چند 
روز پیش در مراسمی دیدم. می گفت با مادر 

من صحبت کن؛ چون خیلی تو را دوســت 
دارد. من خیلی همســه را دلی بازی کردم. 
برخــی دیالوگ هایی که مــی گفتم را قبلا 
به پســر خودم گفته بودم. سعی می کردم 
ادبیات دیالوگ هایم شــبیه به ادبیات یک 

زن خرافاتی باشد.
این بازیگر که ســابقه مستندســازی را در 
کارنامــه اش دارد گفت: مــن عضو انجمن 
مستندسازان هستم؛ ولی خیلی از کارها به 
من نمی رسد. یکی سری کارگردان خودی 
دارنــد و من غیرخودی هســتم. مســتند 
»نون بــی دردســر« که چند ســال پیش 
ســاختم درباره عطیقه هــای قلابی بود که 
در جشــنواره برلین جایزه گرفت. من چند 
شخصیت در مســتند را خودم بازی کردم. 
مثلا خواهر یک قاچاقچی و زن یک اعدامی 

را بازی کــردم. آنها حاضر نشــدند جلوی 
دوربین بیایند.

وی ادامــه داد: ایــن مســتند بــه تلاش 
انســان های ایــن دوره و زمانه بــرای یک 
شبه پولدار شــدن می پردازد. چندی است 
اتفاق عجیبی برای برخــی از افراد می افتد؛ 
این گونه که برایشــان از طــرف آدم های 
ناشناس پیامک هایی می آید که خود را اهل 
جنوب و روســتایی معرفی و ادعا می کنند 
ســواد ندارند و نمی دانند شــهر کجاست، 
مقدار زیادی طلا و سکه پیدا کرده اند و می 

خواهند این ها را بفروشند.
ســریال تاریخی »طوبی« بــه کارگردانی 
سعید سلطانی از ۱۳ مردادماه از شبکه یک 

سیما روی آنتن رفته است.
بعد از نگارش طــرح و فیلمنامه قســمت 
های آغازین ســریال »طوبی«، از آبان ماه 
۱۴۰۲ مرحله تولید این ســریال آغاز شد. 
لوکیشن های این اثر مربوط به ایران و عراق 

بوده است.
»طوبی« از ۱۳۵۰ تــا ۱۳۸۲ را روایت می 
کند و مضمــون آن خانــواده و پیاده روی 
اربعین اســت. »طوبــی« داســتان زنی از 
مبارزان انقلابی در دوران رژیم پهلوی است 

که برای حفظ خانواده  خود تلاش می کند.
این ســریال ۵۰ قســمتی بــا هنرمندی 
بازیگرانی چــون هومن برق نــورد، امین 
زندگانی، فرهاد آییش، شبنم قربانی، فریبا 
متخصص، رامین راســتاد، مهدی سلوکی، 
ســودابه بیضایی، پرویز فلاحی پور و رحیم 

نوروزی در حال پخش است.
سریال »طوبی« به قلم ســید حسین امیر 
جهانی، تهیه کنندگی سیدحامد حسینی 
و کارگردانی ســعید ســلطانی از ۱۳ مرداد 
هر شب ســاعت ۲۲:۱۵ دقیقه از شبکه یک 

سیما روی آنتن می رود.

مدیر خانه مستند:»آینده ایران« اولویت ماست

کارگردان نمایش »ادبیات« مطرح کرد

ومپت وارد تئاتر شدم  با نوازندگی تر
خریدار  کارگــردان نمایش »ادبیات« که 
در پردیس تئاتر شهرزاد روی صحنه است، 
یادآور شــد که از طریق نوازندگی در تعزیه 

وارد عرصه تئاتر شده است.
نمایش »ادبیات« نوشــته مهــام میقانی و 
کارگردانی محمود امین یکــی از آثار حال 
حاضر روی صحنه اســت که اجرای خود را 
از روز یکشنبه هجدهم شــهریور در سالن 
شماره سه پردیس تئاتر شهرزاد آغاز کرده 

و تا بیستم مهر ادامه می دهد.
این اثر روایت گر زندگی ســه نویســنده و 
مصائب و مشکلات آن ها است. رامین سیار 
دشتی و اله شه پرســت بازیگر این نمایش 
هســتند و از دیگر عوامــل آن می توان به 
بابک کیوانی مشــاور پروژه، طــراح صدا و 
آهنگساز، ســینا ییلاق بیگی طراح صحنه، 
صالح تســبیحی طراح پوســتر و بروشور، 
مهرناز عباســی طراح لباس، رضا خضرایی 
طراح نــور، مصطفی قاهری طــراح ویدئو، 
تیــزر و عکاس اشــاره کرد.محمــود امین 
کارگردان نمایش »ادبیات« در گفت وگویی 
به جزییات اجرای این اثر نمایشی پرداخته 

است که در ادامه می خوانید.

 از تجارب قبلی تــان در عرصه تئاتر 
بگویید و اینکه آیا رشــته تحصیلی 
شــما با تئاتر مرتبط اســت؟ و اینکه 
تحصیــلات آکادمیــک را چقدر در 

فعالیت بهتر تئاتری ها موثر می دانید؟
خاســتگاه من از ابتدا تعزیه بوده است. در 
سال ۱۳۹۰ با تئاتر آشنا شدم و شروع کردم 
به یادگیری تئاتر. دانشــگاه نرفتم، دوره ای 
که باید صرف دانشــگاه می شــد، مشغول 
کار بودم و عــلاوه بر این نوازنــده  ترومپت 
در تعزیه نیز بودم و همیــن نوازندگی من را 

وارد تئاتر کرد. در ابتدای دهه ۹۰ وارد گروه 
تئاتر »دن کیشوت« شدم، ورودم به رپرتوار 
»محسن« سبب شد دو سه سال بعد تعزیه 
را به طور کامــل رها کنم. پیگیــر کار تئاتر 
بودم و به چند کارگاه تئاتــر رفتم و متوجه 
شــدم برای ورود به این حرفــه راه درازی 
در پیش دارم. در حین همیــن پیگیری ها 
بود که اولیــن مواجهه ام با تئاتر مســتند 
رقم خورد. اگر اشــتباه نکنم سال ۹۷ بود؛ 
اجرای »رادیو سیتی« از مهام میقانی باعث 
شــد علاقه  وافری به تئاتر مستند پیدا کنم 
و هنگامی که متوجه شــدم مهــام میقانی 
کلاسی در زمســتان ۱۴۰۱ برگزار می کند 
که مربوط به تئاتر مســتند اســت، در آن 
کلاس شرکت کردم و با ورود به این کارگاه 

بود که اولین تجربه  اجرا برایم رقم خورد.

 اصولا به عنوان یک کارگردان جوان 
و کاراولی برای اجرا کــردن نمایش 
»ادبیات« با چــه چالش هایی مواجه 

بودید؟
چند روز دیگر وارد ۳۹ ســالگی می شوم و 
خودم را جوان نمی دانم. امــا به عنوان یک 
کارگردان کاراولی باید بگویم هرگز چنین 
دشــواری هایی را برای به اجرا رساندن یک 
تئاتر متصور نبودم؛ اگر کمک های نویسنده 
و گروه »ادبیات« نبود، هرگز این نمایش به 

اجرا نمی رسید.

 چه شــد که متن »ادبیات« را برای 
اجرا انتخاب کردید؟ و تمرین ها از چه 

زمانی آغاز شد و چقدر طول کشید؟
یازدهم آبان ۱۴۰۲ بود که به صورت اتفاقی 
متــن را خواندم. مــا مشــغول پروژه های 
کارگاهی بودیــم؛ ۱۴ گروه ســه الی چهار 

نفره، هر کدام چند اجرای کارگاهی رفتیم 
و ایــن اجراهــا خروجــی ۲ کلاس پاییز و 
زمستان همان ســال بود که مهام میقانی و 
میلاد شــجره به راه انداخته بودند. در یکی 
از این گروه هــا اولین تجربــه  اجرایم رقم 
خورد؛ اســم گروه چهار نفره  ما »ربعه« بود 
و اجرایی داشتیم به نام »کشتن مرغ مقلد« 
که تلفیقی بود از سه شــیوه  اجرایی در ژانر 
 Investigative lecture تئاتــر مســتند
 performance ،Autobiographical
 Historic representative و   theatre
collective. در واقــع از اواخــر ۱۴۰۲ 
پیش تولید »ادبیات« شروع شد و تمرین ها 

از اردیبهشت ۱۴۰۳ آغاز شد.

 چه زمانی با مهام میقانی نویســنده 
وارد تعامل شدید؟

به عنوان یک شــاگرد سعی کردم همیشه با 
ایشان در تعامل باشم، از زمستان ۱۴۰۱ به 
این طرف اینطور بوده اســت، البته دوستی 
ما برمی گردد بــه همان ۱۳ ســال پیش و 

رپرتوار »محسن«.

 با توجه به اینکه مهام میقانی این اثر 

را چند سال پیش نوشته، چقدر برای 
به روز کردن اثر تلاش کردید؟

روزی که برای اولین بار متــن را خواندم به 
مهام میقانی گفتم این متن انگار برای امروز 
نوشته شده اســت. از ابتدای امسال و پیش 
از شــروع تمرین ها، نویسنده ۲ تابلو به متن 

اصلی اضافه کرد.

 با توجه بــه اینکه موضوع و مضمون 
اثر بــه نوعی محدودیت و سانســور 
است، پرداختن به این چالش تا چه حد 

برای تان مهم بوده است؟
مســئله سانســور یکی از عناصر مهم این 
نمایشــنامه اســت. اما به نظر مــن عناصر 
دیگری نیز در نمایشنامه مطرح  هستند که 

در اجرا سعی کردیم به آن ها نیز بپردازیم.

 موضوع و مصائــب آدم های نمایش 
»ادبیات« چقدر به زندگی تئاتری ها و 

هنرمندان امروز ما شباهت دارد؟
اگر خوب بــه اپیزودها نــگاه کنیم، متوجه 
می شویم زیســت شــخصیت زن و مرد در 
هر اپیزود، می تواند مثالی برای امروز باشد؛ 
عصمت غلامحســینی در ۱۳۰۷، اشــرف 
ادهمــی در ۱۳۵۱ و صدیقــه دولت آبادی 
در ۱۲۹۸. محتوای مصائــب و موضوعات 
پیوند عمیقی با تاریــخ دارد و همین پیوند 
است که شباهت های امروزی را در نمایش 
آشکار می کند و یا دست کم من اینطور فکر 
می کنم. مثلا امروز در کل زندان های کشور، 
زندانبانی پیدا می شود که مثل استوار ایوب 
ســاقی )کاراکتر نمایش( مهربان باشــد؟ 

احتمالا جواب مثبت است.

 آیا می توان گفت نمایش تان یک اثر 

رئالیستی است؟
این ســوال پیچیــده ای اســت. گرچه هر 
چه قدر پرسیدن این ســوال ساده است اما 
جواب دادن به آن دشوار است چون رئالیسم 
در ظــرف های مختلــف، معناهــا و تعابیر 
متفــاوت پیدا می کند. اما اگر منظور شــما 
از رئالیســیتی بودن این اجرا این است که 
متن آن بر مبنای واقعیت است یا نه، ضمن 
اینکه نویســنده باید به آن جواب دهد، باید 
بگویم که شــکلی از هایپر رئالیسم در این 
نمایشنامه وجود دارد که در اجرای من هم 

بازتاب پیدا می کند. 
از منظــر دیگر ایــن اجــرا نمادپردازانه یا 
سمبولیستی به شمار می آید. همانطور که 
ترکیبی از شــخصیت های واقعی و نمادین 
در نمایشــنامه وجود دارد، من فکر می کنم 
شیوه اجرایی من هم ترکیبی از این ۲ است. 

بازی هــا نســبتا تئاتــری هســتند تا به 
جهت های سمبولیستی اثر کمک کنند. در 
عین حال بازی ها کاملا تئاتری نیستند که 
دیگر نشانی از رئالیسم در اجرا قابل ردیابی 
نباشــد. طراحی صحنه هــم همین طور، 
این تعادلِ بین رئالیســم و سمبولیســم در 
تمامی حوزه های این اجــرا به گمانم وجود 
دارد، مثل راه رفتن روی لبــه بوم چون لبه 
بوم جایی اســت که نه در هوا است و نه روی 

پشت بام. 
فضای میان این ۲ اســت مثــل داکیودرما 
بودن نمایشــنامه که ترکیبی از اســناد و 
تخیل درام پردازانه اســت اما آن بخش که 
تخیل است نه بابت عبور از تاریخ که به سبب 
کمبود منابع رخ داده و بخشــی هم درست 
مثل شــیوه هایی که خودم در کارگردانی 
پیگیری کردم بابــت محقق کردن این اجرا 

است.
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میدان

پــس از پایان المپیــک پاریس بحث جدایی حســن 
رنگرز از کشتی فرنگی مطرح شد که سرمربی تیم ملی 

کشتی فرنگی در مورد آن توضیحاتی ارائه داد.
حسن رنگرز سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی در مورد 
دخالت فدراسیون کشتی در مباحث فنی گفت: انصافاً 
از روزی که هدایت تیم ملی کشــتی فرنگی را برعهده 
گرفتم در هیچ موضوعی فدراســیون در مباحث فنی 

دخالتی نداشت.
 البته در خیلــی از موارد من شــخصاً باتوجه به تجربه 
دبیر به عنوان یک قهرمــان المپیک و تجربه فنی مفید 
او به عنوان رئیس فدراسیون در ۶ سال گذشته در کنار 
تیم ملی در همه رویدادها بودند خودم شخصاً اصرار به 

مشورت از او برای اصلاح و بهبود امور دارم.
ســرمربی تیم ملی کشــتی فرنگی در مورد 
صحبــت جدایــی اش از تیم ملی کشــتی 
فرنگی گفت: معلمی و مربیگری شغل نیست 
بلکه یک مأموریت و رســالت و الزام اخلاقی 
است که بتوان سرنوشــت کشتی گیران را به 
نحو احســن رقم زد و دل مردم را شاد کرد. 

طبیعتاً در گام اول خانــواده باید یــک هزینه گزافی 
بپردازد. انصافاً در این راه فدراســیون کشتی کاملًا از 
ما حمایت کرد به طوری که هــم اکنون بهترین کمپ 
در دنیای کشــتی در اختیار تیم های ملی اســت و هم 
اکنون بهترین اعزام ها برای ما انجام می شود و کاملًا ما 

را حمایت می کنند.
وی ادامه داد: من در یــک مقطعی به عنوان 
پدر دچار تنش شــدم؛ اینکه آیــا باید نقش 
پدری خودم را ایفا کنــم یا نقش معلمی ام را. 
این موضوع یک مسئله شخصی و خانوادگی 
بود امــا در نهایت احســاس کــردم همه ما 
به مــردم ایران بدهــکار هســتیم. خدمت 
در کشتی را ســربازی می دانم و امیدوارم تا روزی که 
فرصت و توان دارم، خدمت گذار قهرمان کشــتی باشم 
و ابزار و وسیله ای برای شــاد کردن حال دل مردم ولو 

ثاینه های کوتاه باشم.
سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی در خصوص استراتژی 

جدید فدراســیون در قبــال مــدال آوران نوجوانان و 
جوانان اظهارداشــت: ابلاغ صریح و نگاه و اســتراتژی 
فدراسیون کشــتی مبنی بر این اســت که روند مدال 
آوران نوجوانان و جوانان در تیم ملی تســهیل شــود. 
هفته گذشــته قهرمانان زیر ۲۰ ســال را به تورنمنتی 
در ارمنســتان اعزام کردیم و نتایج خوبی هم به دست 

آوردند. 
قرار بر این شد که در تمامی اردوهای تیم ملی قهرمانان 
و جوانــان صاحب آتیــه را دعــوت کنیم تــا در کنار 
قهرمانان تمرینات را پیگیــری کنند. نگاه اصلی ما این 
اســت که تا المپیک لس آنجلس نیمی از تیم اعزامی از 

رده های سنی نوجوانان و جوانان تغذیه شود.

ســیمونه اینزاگی قصد دارد باز هم از مهدی 
طارمی در ترکیب اینتر در یک بازی اروپایی 

استفاده کند.
 اینترمیلان در حالی  امشــب )سه شنبه( در 
چارچوب رقابت های لیــگ قهرمانان اروپا به 
مصاف ستاره سرخ بلگراد می رود که سیمونه 
اینزاگی، سرمربی اینتر، در نظر دارد ترکیب 
تیمش را نسبت به بازی قبلی مقابل اودینزه 
تغییر دهد. آخرین باری که طارمی در ترکیب 
اینتر به صورت فیکس بازی کــرد، به دیدار 
مقابل منچسترسیتی بر می گردد که بازی با 

نتیجه ۰-۰ در ورزشگاه اتحاد به پایان رسید 
و اینزاگــی از عملکــرد شــاگرد ایرانی خود 

رضایت نسبی داشت.
اینزاگی ظاهرا قرار است بار دیگر طارمی را در 
یک بازی اروپایی فیکس کند. از سوی دیگر 
به نظر می رسد که سرمربی اینتر باید به چند 
بازیکن در ترکیب اصلی خود استراحت دهد 
و از عمــق ترکیب تیمش اســتفاده کند. در 
همین راستا یک نشریه ایتالیایی مدعی شده 
طارمی فردا شب مقابل ســتاره سرخ بلگراد 

قطعا فیکس خواهد بود.

بازگشت به ترکیب
بر اســاس گزارش »کوریره دلو اسپورت«، 
اینزاگــی تصمیم دارد برخــی از بازیکنان 
خود را در بــازی فردا تغییــر دهد و یکی از 
تغییــرات مهم، حضــور مهــدی طارمی، 
مهاجم ایرانــی، در ترکیــب اصلی خواهد 
بود. هنوز مشــخص نیست که کدام بازیکن 
جای خود را به طارمــی می دهد، اما به نظر 
می رســد این مهاجم ایرانی فرصت خوبی 
برای اثبات خــود در این دیدار حســاس 

خواهد داشت. 

کشتی

لژیونر

خریدار  مدیرعامل پرســپولیس گفت: 
صهیونیست ها گور خودشــان را در همان 
خرابه های حاصل از انفجار بمب ها کنده اند 
و نمی دانند قرار اســت در همان خرابه های 

غزه و لبنان دفن شوند.
رضا درویش مدیرعامل باشگاه پرسپولیس 
در ارتباط با جنایات های تروریســتی اخیر 
رژیم صهیونیستی و شــهادت سید حسن 
نصرالله و جمعی از یاران ایشــان و ســردار 
سرفراز سپاه پاسداران اظهار داشت: قبل از 
هر چیز باید ضایعه تاسف بار شهادت مبارز 
عالی قدر جهان اسلام، سید حسن نصرالله، 
یاران ایشان و سردار رشــید اسلام، عباس 
نیلفروشان را به خانواده های ایشان و مردم 
غیور ایران و لبنان تســلیت و بــه این ارواح 

پاک تبریک بگویم.
وی افزود : این فرهنگ عاشــورایی ما است 
که هــر چند بــرای از دســت دادن چنین 
انسان های بزرگی تسلیت می گوییم ولی در 
نهایت شــهادت، فیض و آرزویی است که از 
رسیدن به آن شادمان می شویم. در چنین 
فرهنگی شکست، هیچ معنایی ندارد چون 
تا زمانــی که در صحنه حضــور دارید بلای 
جان دشــمنان اسلام هســتید و در لحظه 
پرواز به آرزو و خواسته ای قلبی رسیده اید. 
هر قطــره خونی که ریخته می شــود نیز به 
مبارز و انگیزه ای قویتر بدل می شود. آنهایی 
که در طول ســال ها دفاع مقدس، پیکار با 
داعش، چنــد دهه مبارزه با غده ســرطانی 
منطقــه و در عالی ترین درجــه در کربلا و 
عاشــورا این مفاهیم را عمیقــا دریافته اند 
و بــه خوبی می داننــد که تازه این شــروع 
پیروزی ها و سربلندی هایی است که دشمن 
صهیونیستی در آینده نزدیک به خوبی آن 
را درک خواهد کرد. فهم این موضوع خارج 

از ادراک آنهاســت ولی با آن مواجه خواهند 
شد، زمانی که بسیار دیر شده است.

مدیرعامل پرســپولیس خاطرنشان کرد: 
رژیــم غاصــب و ددمنش صهیونیســتی، 
امروز رســواتر از هــر زمانی اســت. جهان 
دیگر نمی تواند نبیند با چــه رژیم و جریان 
خطرناکی علیه بشریت روبرو است. رژیمی 
که بــه هیچ اصــول بین المللــی و اخلاقی 
پایبند نیســت و آماده اســت در هر لحظه 
وحشیانه ترین رفتارها را از خود نشان بدهد. 
بعد از حادثه کربلا هم چنیــن اتفاقی روی 
داد. آن سوی میدان که خود را پیروز می دید 
و از هیچ رفتار غیرانسانی پرهیز نکرد چنان 
رسوا شد که دیگر امکان ادامه حیات نیافت. 
این همان اتفاقی اســت که رژیم اشــغالگر 

قدس باید منتظر آن باشــد. برچیده شدن 
این رژیم بدون پیروزی در این عرصه ممکن 
نبود. بدون شناســاندن هر چه بیشتر چهره 
شــیطانی آنها به تمام دنیا ممکن نبود و به 
نظر من آنها از حالا فروپاشی خود را استارت 
زدند. حالا نه فقط ما که همــه دنیا می داند 
تنها راه پایان یافتن این غائله ضد بشــریت، 
حذف شدن صهیونیســت از صفحه روزگار 

است.
رضا درویش اذعان داشــت: کابوس ســید 
بزرگوار حســن نصــرالله و رزمندگان جان 
برکف او تازه از لحظه فرو افتادن آن بمب ها و 
ترور وحشیانه برای اسراییل آغاز شد. آن ها 
گور خودشان را در همان خرابه های حاصل 
از انفجار بمب ها کنده انــد و نمی دانند قرار 

اســت در همان خرابه های غزه و لبنان دفن 
شــوند.وی افزود : حالا دیگر ســید حسن 
نصــرالله جاودانه و دســت نیافتنی شــده 
است. ســید حســن نصرالله یه نفر نبود که 
بتوان او را حذف کــرد. او یک جریان فکری 
بود. او خودش محصــول یک جریان فکری 
بود که حالا با این شــهادت جان بی شماری 
گرفته است. حالا دیگر نمی توانند به تعبیر 
خودشــان او را بکشــند. حالا سید حسن 
نصرالله هــا در راه هســتند. این تــازه اول 
بدبختــی و بیچاره گی اســراییل و آمریکا 
خواهد بود. حــالا دیگر نمی تواننــد او را به 
چنگ بیاورند در حالی کــه همه جا حضور 
خواهد داشت و حضورش را در مخفی ترین 

جاهایی که ساخته اند، حس می کنند.

مدیرعامل پرســپولیس ادامه داد : مفهوم 
ادامه یافتن »نصرالله« همین است. نتانیاهو 
این بزرگترین قاتــل دوران حالا بزرگترین 
تهدید برای رژیم صهیونیستی و شهروندان 
صهیونیستی اســت. او نابودی همه این ها 
را با دســتانش رقم زد و تاریــخ همه این ها 
را خواهــد دید و می نویســد. ســرداران ما 
اسم و رسم خودشــان را به همراه دارند. آن 
ها از اولین لحظه به تن کــردن لباس رزم و 
پاسداری باور داشــته اند که برای این آب و 
خاک و اسلام سر به در می دهند ولی تن به 
ذلت نمی سپارند. آنها عزت را در مکتب امام 
حسین)ع( فرا گرفته اند. ســردار عزیزمان 
عباس نیلفروشــان ســال ها در جستجوی 
شــهادت بی تاب و بی قرار بود و از این رو هر 

جا خطر بود، حضور داشت.
وی افزود : رســم زندگی او و دیگر سرداران 
رشــیدمان در هیچ برهه ای از زندگی شان، 
رســم انســان های عافیت طلب نبود. آنها 
شــهید بودند، پیش از آن که به شــهادت 
برســند. در ۸ ســال دفاع مقدس، شهادت 
را جســتجو کردنــد. در دوران مبــارزه با 
فتنه داعــش و دفاع از حریــم اهل بیت)ع( 
در صحنه حضور پیدا کردند و ســر آخر به 
لقاء الله پیوستند. تردیدی نیست که مردم 
عزیز کشــورمان دل شــان از جنایات رژیم 
صهیونیســتی خون اســت. ملت شــریف 
ایران یه حق خواهان خون خواهی فرزندان 
رشید و دلیر خود اســت و بیش از آن داغدار 
ملت های مظلومی است که به خاک و خون 
کشیده شــده اند. رژیم صهیونیستی هم از 
یک چیز مطمئن باشد؛ ما ایرانی ها هیچ گاه 
فراموش نمی کنیم و خواســته برحق ملت 
عزیزمان یــک تکلیف غیر قابل گذشــت و 

مصالحه است.

چرا حسن رنگرز قصد جدایی از تیم ملی کشتی فرنگی ایران را داشت؟

دوباره لیگ قهرمانان، دوباره طارمی؛ ستاره ایرانی در ترکیب اصلی اینتر؟

احیای فولاد با نقش آفرینی یحیی؛ تیمِ قعرنشینی که ناگهان مدعی شد
خریدار  فولاد خوزستان که فصل گذشته 
بقای لحظه آخری در لیگ برتر داشت، حالا 
در صف تیم های مدعی و بالانشــین جدول 

قرار گرفته است.
 هفتــه ششــم لیگ برتــر شنبه شــب در 
ورزشــگاه شــهدای فولاد اهواز بــه پایان 
یحیــی  شــاگردان  جایی کــه  رســید؛ 
گل محمدی در فولاد خوزســتان توانستند 
اولین پیروزی خانگــی خود در فصل جدید 
را جشن بگیرند و تیمِ سخت کوش ذوب آهن 
را که تا پیش از هفته ششــم شکست ناپذیر 
بودند، شکســت دادند که شکستن طلسم 
نبــردن در دیدارهــای خانگــی توأمان با 
از بین بــردن رکــورد ویــژه ذوب آهن در 
شکســت ناپذیری، شــیرینی پیروزی در 
هفته ششــم را برای یحیــی گل محمدی و 

شاگردان اش دوچندان کرد.
فولادی ها در سالیان گذشــته در لیگ برتر 
روزهــای خوبــی را ســپری نکرده اند؛ هر 
چند که در جام حذفی و ســوپرجام تجربه 
کسب موفقیت و رســیدن به مقام قهرمانی 
در کارنامــه قرمزپوشــان اهــوازی دیده 
می شــود اما در لیــگ برتر، شــرایط برای 
فولاد خوزســتان متفاوت بوده است. آن ها 
فصل گذشــته تا یک قدمی سقوط به دسته 
پایین تر هم رفتند اما بــرد هفته آخر مقابل 

نســاجی در قائمشــهر، معادلات را به سود 
تیم قدیمی و ریشــه دار فــولاد تغییر داد تا 
قرمزپوشان اهوازی همچنان در سطح اول 

فوتبال ایران بمانند.

یحیی آمد، بحران رفت!
یحیــی گل محمــدی که در شــهرخودرو 
توانســت این تیم را برای اولین بار به جمع 
تیم های آسیایی برســاند و سپس روزهای 
درخشــانی را در پرســپولیس در لیــگ 
برتر، جام حذفــی و حتی لیــگ قهرمانان 
آســیا گذراند، پس از جدایــی اش از جمع 
سرخ پوشــان، به دنبال آن بود تا در یک تیم 
جدید هم توانایی های فنی خــود را اثبات 

کند. 
بعد از نهایی نشــدن انتقال او بــه تراکتور 
تبریــز، گل محمــدی در قامت ســرمربی 
فولاد خوزســتان به چرخه سرمربیان لیگ 
برتری بازگشت و بازخوانی کارنامه فولاد در 
فصل جدید نشــان می دهد که سرخ پوشان 
اهوازی توانســته اند کاملًا نســبت به فصل 

گذشته تغییر مسیر بدهند.
شــاگردان گل محمــدی تا پایــان هفته 
ششــم فقط یک بــار بازنده شــده اند که 
آن هم مقابــل پرســپولیس بــوده و در ۳ 
بــازی اخیر برابــر خیبر خرم آبــاد، هوادار 

تهران و ذوب آهــن اصفهــان، ۷ امتیاز به 
اندوختــه امتیازی فولادی ها اضافه شــده 
و آن ها توانســته اند خــود را در جمع ۵ تیم 
برتــر جدول جــای دهند و فاصله شــان با 
تراکتورِ صدرنشــین فقط ۲ امتیاز اســت. 
نکتــه جالب توجــه، موفقیــت در ایجاد 
ســاختار دفاعی مطمئن است؛ به طوری که 
چهارمیــن خــط دفاعــی ضعیــف فصل 
گذشــته حالا در لیــگ بیســت وچهارم، 
فقــط در ۲ مســابقه گل خــورده و اوتکیر 
یوسوپوف، دروازه بان تازه وارد فولادی ها با 
۴ کلین شیت صدرنشــین جدول بیشترین 
کلین شــیت کنندگان در فصل جدید لیگ 

برتر است.

بهترین شروع یک دهه اخیر!
فولاد خوزســتان همان طور که گفته شــد 
در فصــول اخیر به ویژه لیگ بیست وســوم 
از روزهــای آرمانی خــود فاصلــه گرفته 
بــود و بازخوانی کارنامه فولادی ها نشــان 
می دهد که آن ها از لیــگ پانزدهم تا لیگ 
بیست وسوم هیچ گاه از ۶ مســابقه ابتدایی 
فصل موفق به کسب ۱۱ امتیاز نشده بودند! 
در لیگ های هفدهم، بیســتم، بیست ویکم 
و البته بیســت ودوم بهترین عملکرد فولاد 
در سالیان گذشــته به ثبت رسید که آن هم 

کسب ۱۰ امتیاز بود اما حالا شاگردان یحیی 
گل محمدی توانستند لیگ بیست وچهارم 
را با کسب ۱۱ امتیاز در از ۶ دیدار آغاز کنند.

فولادی ها آخرین بار در لیــگ چهاردهم و 
در حالی که در قامت مدافع عنوان قهرمانی 
پا به رقابت های لیگ برتر گذاشــته بودند، 
توانستند فصل را با کســب ۱۱ امتیاز آغاز 
کننــد و حــالا بعــد از یک دهه، طلســم 
ناکامی های فــولاد در دیدارهــای آغازین 
فصل، شکسته شــد و قرمزپوشان اهوازی 
موفق بــه کســب ۱۱ امتیــاز از ۱۸ امتیاز 

ممکــن در ۶ بــازی ابتدایی فصل شــدند. 
شاگردان گل محمدی هفته آینده میهمان 
تراکتور هســتند، ســپس باید در اراک به 
مصاف آلومینیــوم بروند و بعــد از آن هم 
میزبان ســپاهان در اهواز خواهند بود که 
در این میان، جدال با دو تیم ۱۳ امتیازیِ 
تراکتور و ســپاهان می توانــد از اهمیت 
فوق العاده ای بــرای فولادی ها برخوردار 
باشــد و باید دید آن هــا می توانند دوره 
حضور خود در کــورس مدعیان را تمدید 

کنند یا خیر.

قهرمان ایرانی اسنوکر جهان:
سربازی موقعیت های زیادی از من گرفت

ملی پوش اســنوکر ایران کــه در جام جهانی موفق به کســب عنوان 
قهرمانی شــد، با بیان اینکه تا چندماه پیش به خاطر خدمت سربازی 
موقعیت حضور در خیلی مســابقات را نداشت، گفت: مدال های زیادی 

به ایران بدهکارم.
 جام جهانی ۲۰۲۴ اسنوکر در شــرایطی برگزار شد که علی قره گوزلو 
موفق به کسب عنوان قهرمانی مسابقات شــد. این دوره از رقابت ها به 
میزبانی مغولستان برگزار شــد و طی آن علی قره گوزلو بعد از شکست 
برابر نماینده از مغولســتان در مرحلــه گروهی، درادامــه در رقابت با 
نمایندگانی از هنگ کنگ و لهســتان )مرحله گروهی(، پاکستان )یک 
چهارم(، هنگ کنگ )نیمه نهایی( و قبرس )نهایی( پیروز شــد و عنوان 

قهرمانی را از آن خود کرد.
این نخســتین عنوان قهرمانی جهان بود که توســط علی قره گوزلو به 
دست آمد. وی پیش از این و در رویدادی که به میزبانی قطر برگزار شد 
به عنوان قهرمانی آسیا دســت یافته بود و پیش از آن هم از مسابقاتی به 
میزبانی ایران صاحــب دو عنوان نایب قهرمانی انفرادی و تیمی آســیا 

شده بود.
علی قــره گوزلو در مــورد جام جهانی مغولســتان، ســطح برگزاری 
مسابقات و قهرمانی به دســت آمده از آن توضیح داد و گفت: این رقابت 
ها با حضور حدود ۴۰ بازیکن از کشــورهای لهستان، چین، پاکستان، 
هنگ کنگ، هند، قطــر، میانمار و ... برگزار شــد. دو بازیکن چینی در 
مسابقات شرکت داشتند که ســابقه حضور در تور حرفه ای های جهان 
را داشــتند. حریف فینالیســت من هم تجربه این رقابت ها را داشت. 

همین موضوع حکایت از سطح بالای مسابقات دارد.
وی که برای دومین بــار در رقابت های جام جهانی شــرکت می کرد، 
یادآور شد: اولین بار سال گذشــته در این رقابت ها که به میزبانی قطر 
برگزار شد، شرکت کردم اما در جمع ۱۶ بازیکن برتر باختم و نتوانستم 
جایگاه قابل توجهی به دست بیاورم. البته آن زمان در شرایط عادی وارد 

مسابقات نشدم و همین موضوع روی عملکردم تاثیر داشت.
ملی پوش اســنوکر ایران در این زمینه توضیح بیشــتری داد و گفت: 
آن زمان من در دوره خدمت ســربازی به ســر می بردم. شرایط تمرین 
برایم مساعد نبودم و نمی توانســتم به اندازه کافی تمرین داشته باشم. 
بنابراین در شــرایطی در جام جهانی قطر شرکت کردم که خیلی آماده 
نبودم اما بعد از تمام شدن خدمت ســربازی، خیلی جدی و بدون مانع 

تمریناتم را دنبال کردم تا کمبودهای آمادگی ام را جبران کنم.
قره گوزلو ادامه داد: اوایل ســال جاری میلادی در مســابقات قهرمانی 
آسیا )قطر( شرکت کردم و قهرمان شــدم. این نخستین رویدادی بود 
که بعد از اتمام خدمت سربازی در آن شــرکت می کردم و صاحب جام 
شدم. بعد از آن مسابقات تمریناتم را جدی تر دنبال کردم.تقریبا تا قبل 
از جام جهانی مغولستان، طی دو ماه روزی ۹ تا ۱۰ ساعت تمرین مفید 

داشتم.

وی تاکید کرد: روزهای تمرینی سختی داشــتم اما فقط به این امید و 
انگیزه که خروجی و نتیجه آن برایم خوشایند خواهد بود، تحمل کردم. 
من در شرایطی به مغولســتان ســفر کردم که خیلی آماده بودم، این 
آمادگی به خاطر تمرینات مستمر و پرفشــاری بود که داشتم و نتیجه 
نهایی همه آنها هم شــد قهرمانی جام جهانی که خیلی برایم دلچسب 

بود.
قهرمان اســنوکر جهان تصریح کرد: آمادگی که بــرای حضور در جام 
جهانی مغولســتان به دســت آورده بودم خیلی زیاد اعتماد به نفسم را 
تقویت کرده بود. فاکتور اعتماد به نفس فاکتــوری تعیین کننده برای 

من بود.
علی قره گوزلو در ادامه با یادآوری اینکه از ۱۵ ســال پیش در اســنوکر 
فعالیت دارد، گفت:هفت هشــت سال اســت که عضو تیم ملی هستم 
اما به خاطر ســربازی و برخی مشــکلات خانوادگی نمی توانســتم در 
مسابقات برون مرزی شرکت کنم. پیش از قهرمانی آسیا و جهان که بعد 
از اتمام دوره خدمت سربازی به دست آوردم، دو نایب قهرمانی انفرادی 
و تیمی آسیا داشــتم که هر دو از مســابقاتی که ایران میزبانش بود، به 

دست آمده بود.
وی خاطرنشــان کرد: در تمام این ســال ها هدفم قهرمانی بین المللی 
و اهتزار پرچم کشورم بود، شاید اگر شــرایط لازم مهیا بود، زودتر می 
توانســتم به این هدف برســم اما خب در یک مقطعی به خاطر شرایط 
موجود، اولویتم خانواده ام بود. حالا آن مشــکلات حل شــده و من می 

توانم در مسابقات برون مرزی هم شرکت کنم و مدال قهرمانی بگیرم.
ملی پوش اســنوکر ایران تاکید کرد: حالم خوب است اگرچه حس می 
کنم به این مملکت از نظر اســنوکر و مدال های بین المللی این رشته، 

بدهی زیادی دارم. باید تلاش کنم تا بدهی هایم را بپردازم.
قره گوزلو با تاکید بر اینکه تور حرفه ای جهــان بالاترین و معتبرترین 
مسابقات اسنوکر اســت که تاکنون حســین وفایی و امیر سرخوش از 
ایران موفق به کسب مجوز حضور در آن شده اند، گفت: هدفم این است 

که به عنوان سومین ایرانی وارد جدول این رقابت ها شوم.
وی ادامه داد: در طول سال یک دوره مسابقات برای توزیع مجوز حضور 
در تور حرفه ای ها برگزار می شود. سال گذشته این رقابت ها به میزبانی 
تایلند برگزار شــد و من هم در آن شــرکت کردم اما در راند آخر باختم 
و از کسب ســهمیه بازماندم. دوره جدید این مســابقات هم احتمالا به 
میزبانی تایلند برگزار می شود. قطعا در آن شرکت می کنم و سعی می 

کنم اینبار مجوز لازم را بگیرم.

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر 
ماده 3 و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف

شناسه آگهی: 1796096
برابر رای شماره 140360312001005723 هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلا معارض کلاسه 
1403114412001000255 تقاضای آقای مجتبی نودهی به شماره شناسنامه 1562 و کد 
ملی 2121092862 صادره از گرگان فرزند عباسعلی در ششدانگ یک قطعه زمین که در آن 
احداث بنا شده که مقدار یک سهم مشاع از هفت سهم ششدانگ عرصه آن وقف است بمساحت 
198.72از پلاک شماره 267 - اصلی واقع در اراضی چینیان بخش دو حوزه ثبت گرگان طبق 
رای صادره حکایت از انتقال از مالک رسمی به متقاضی دارد. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در 
دو نوبت به فاصله پانزده روز آگهی می شود از این رو اشخاصی که نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراض داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با 
ذکر شماره پرونده به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض 

به مرجع ثبتی دادخواست خود را به مرجع ذیصلاح قضائی تقدیم نماید.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/07/10

تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/07/25
 مهدی شاه مهری سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک 
از طرف غلامرضا قاسمی



 کرمانشاه - حســنافخارزاده  مدیرعامل 
شرکت گاز استان کرمانشاه گفت: با نصب ۶ هزار 
و ۳۰۰ علمک گاز در سال جاری حدود ۱۱ هزار و 
۴۰۰ مشترک جدید به جمع مشترکان گاز استان 

اضافه شد.
ناصر حســینی  اظهار کرد: در نیمه نخست سال 
جاری ۱۱۶ کیلومتر شــبکه گذاری در اســتان 
کرمانشاه اجرا شده که این امر منجر به نصب بیش 
از ۶ هزار علمک گاز در مناطق شهری و روستایی 
شده است. وی اضافه کرد: با این حجم از اقدامات 
انجام شده میزان شــبکه گذاری از ابتدای شروع 
فرایند گازرسانی در اســتان کرمانشاه تاکنون در 
مجموع به ۱۲ هزار و ۵۱۰ کیلومتر رسیده است. 
مدیرعامل شرکت گاز استان کرمانشاه با اشاره به 

اقدامات انجام شده در گازرســانی به روستاهای 
استان در سال جاری یادآور شد: ۵۷ روستای فاقد 
گاز در استان کرمانشــاه تا پایان امسال به شبکه 
سراسری گاز خواهند پیوست که با این اتفاق یک 
هزار و ۴۴۸ خانوار ســاکن در روستاهای محروم 

این استان از نعمت گاز برخوردار خواهند شد.
وی ادامه داد: گازرسانی به شــهرها و روستاهای 
این اســتان با توجه بــه موقعیــت جغرافیایی و 
کوهستانی و سخت گذر بودن برخی از مسیرها در 
کنار هزینه بالای اجــرای پروژه ها در این مناطق، 
همواره با چالش هایی روبرو بوده است که به همت 
نیروهای شرکت گاز یکی پس از دیگری رفع شده 
و دورترین و سخت گذرترین روستاهای مرزی از 

نعمت گاز طبیعی برخوردار شده اند.

حسینی افزود: گسترش شبکه گاز، یکی از ارکان 
عدالت در خدمت رسانی نظام به شمار می رود که 
این امر در توسعه مناطق محروم شهری و روستاها 
و همچنین کاهش دغدغه های روستاییان به ویژه 
در حوزه توزیع عادلانه انــرژی در مناطق محروم 

مورد توجه قرار گرفت.
وی اضافه کرد: در این راستا در سال گذشته ۲۳۱ 
روستای اســتان از نعمت گاز برخوردار شدند که 
با گازرسانی به این تعداد روستا، شمار روستاهای 

گازدار استان به ۲ هزار و ۲۴۶ روستا رسید.
حســینی گفت: تا پایان ســال جــاری معدود 
روستاهای باقی مانده اســتان نیز گازدار خواهند 
شــد و تمام مردم مناطق دارای قابلیت گازرسانی 

از نعمت گاز بهره مند می شوند.

 ســنندج-فاطمه ملایی مدیر کل آموزش فنی و حرفه 
ای استان کردستان در نشســت با مدیرکل زندان های این 
استان ایجاد اکوسیستم کارآفرینی با محوریت آموزش های 
مهارتی در زندان های کردســتان را گامی بلند در راســتای 
اشتغال زایی زندانیان پس از آزادی از زندان دانست .                                                                                           
 ســید علی علوی با بیان این که در ۶ ماهه نخست سالجاری 
۸۱۵ نفر از زندانیان سطح استان از آموزش های مهارتی بهره 
مند شــده اند افزود :در  قالب تربیت سرباز ماهر و در راستای 
تفاهم نامه منعقــده میان قرارگاه مهــارت آموزی نیروهای 
مسلح با ســازمان آموزش فنی و حرفه ای کشــور ، ۱9۳ نفر 
از سربازان در حال خدمت در زندان های استان کردستان از 

این آموزش های مهارتی بهره مند شده اند .
علوی افزود : شغل می تواند به فرد ماهیت و شخصیت ببخشد 
که در این بین نقش آموزش های مهارتی انکار نشدنی است و 
همچنین بهترین مؤلفه در اصلاح و تربیت ، مهارت آموزی و 

کسب مهارت است .

در ادامه خســروی مدیرکل زندان های اســتان کردستان 
نیز در ســخنانی ضمن تقدیر از همکاری هــا و تلاش های 
مجموعه اداره کل آموزش فنی و حرفه ای اســتان کردستان 
در توسعه آموزش های مهارتی در ســطح زندان های استان 
بیان داشت : کارگروه اشــتغال زندانیان استان با هدف ایجاد 
اشــتغال مولد و پایدار بــرای زندانیان پــس از پایان دوران 
محکومیت و جلوگیری از بازگشت مجدد به زندان در استان 
کردستان ایجاد شده است که زمینه ساز توسعه آموزش های 
کارآفرینی در زندان های استان کردستان است .                                                                         
مدیرکل زندان های اســتان کردســتان ارائه آموزش های 
مهارتی جدید و منطبق با نیاز بازار کار در زندان های اســتان 
کردستان از دیگر اولویت های این مجموعه در سطح استان 
برشــمرد و گفت : امیدواریم با همکاری های دوجانبه شاهد 
تحقق این مهم در ســطح زنــدان های اســتان و همچنین 
افزودن کارگاه بــرق به مجموعــه کانون اصــلاح و تربیت 

سنندج باشیم .

مدیرکل بنیادمســکن انقلاب  خرم آباد-فرزانه هداوند
اسلامی استان لرستان با اشــاره به ۱۵۳هزارواحد روستایی 
در لرستان گفت: بیش از ۱۱۶ هزار واحد مسکن روستایی در 

لرستان مقاوم سازی شده است.
به گزارش روابط عمومی بنیادمسکن انقلاب اسلامی استان 
لرســتان، پویا تابعی مدیرکل بنیادمســکن انقلاب اسلامی 

استان لرستان در جلســه ای  که با حضور عبدالرضاسپهوند 
نماینده مردم خرم آباد و چگنی در مجلس شــورای اسلامی  
برگزارشــد،گفت:۷۶ درصد از واحدهای مســکن روستایی 
لرستان مقاوم سازی شــده و لرستان حائز رتبه نخست مقاوم 

سازی مسکن روستایی در کشور است. 
مدیرکل بنیادمسکن انقلاب اسلامی استان لرستان گفت: بر 

اساس سهمیه سال جاری  ۱۰هزار واحد مسکن روستایی در 
لرســتان با اعتباری بالغ بر ۳۵ هزار میلیارد ریال مقاوم سازی 

می شود. 
تابعی اظهارکرد:تمام متقاضیان مسکن روستایی به بانکهای 
عامل معرفی شــده و ۶۵درصد ایــن متقاضیــان موفق به 

عقدقرارداد با بانکهای عامل شده اند. 

مدیرکل بنیادمســکن انقلاب اســلامی اســتان لرســتان 
درخصوص اجرای طرح هادی در روســتاهای استان  تصریح 
کرد:درســال جاری بیــش از ۱میلیــون مترمربــع ازمعابر 
روستاهای اســتان آســفالت می شــودو در۶ ماهه نخست 
ســال جاری بیش از ۲۳۰هزارمترمربع از معابر ۶۵روستای 

شهرستانهای خرم آباد و چگنی  آسفالت شده است. 

کردستان

لرستان

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان:

 بیش از 800 نفر از زندانیان کردستان از آموزش های مهارتی بهره مند شدند 

وستایی در لرستان  مقاوم سازی ۱۱۶ هزار واحدمسکن ر

 کرج-ترنم مظفری مراســم تجلیل از آتش نشــانان 
شهرداری هشتگرد با حضور شهردار و مسئولان محلی در 
سالن شهید باکری برگزار شد. در این مراسم، مهندس کیان 
با بیان اهمیت پیشگیری و آموزش در حوزه ایمنی، از مقام 
والای شهدای آتش نشــان و تلاش های ایثارگرانه این قشر 

تقدیر کرد.
 آیین تجلیل از آتش نشانان شــهرداری هشتگرد در سالن 
شهید باکری با حضور شهردار هشتگرد، مسئولان محلی و 

جمعی از هنرمندان برگزار شد. 
این مراســم با هدف قدردانــی از زحمات آتش نشــانان و 
یادآوری مقام شــهدای این قشــر فداکار، با شکوه هرچه 

تمام تر برگزار گردید.
در ابتدای مراســم، مهندس کیان، شــهردار هشتگرد، با 
سخنانی پر از احترام و تقدیر از آتش نشانان، به ویژگی های 
بارز این قشر اشاره کرد و گفت: "عشق و ایثار در کنار خدمت 
صادقانه به مــردم، از مهم ترین ویژگی های آتش نشــانان 
اســت." او افزود که آتش نشــانی و خدمات ایمنی از جمله 

حیاتی ترین خدماتی اســت که شــهرداری به شهروندان 
ارائه می دهد و بر لزوم پیشــگیری از وقوع حوادث و اهمیت 

آموزش و اطلاع رسانی به مردم تأکید کرد.
در ادامه مراسم، رضا معتمدی و بابک باقرنیان، دو هنرمند 
شناخته شده صداوسیما، با اجرای برنامه های شاد و متنوع، 
فضای جشــن را بیش از پیش گرم کردند و به این مراســم 

رنگ و بویی خاص بخشیدند.
سیدحمید حســینی، مســئول آتش نشــانی شهرداری 
هشــتگرد، در ســخنان خــود از حمایت های شــهردار و 
برگزاری این مراســم تقدیر کرد و گفــت: "این همراهی ها 
باعث ایجاد روحیه و انگیزه در آتش نشانان می شود و ما را در 

ادامه مسیر خدمت به جامعه یاری می کند."
در پایان مراسم، شهردار هشتگرد به رسم یادبود، تندیس، 
لوح سپاس و نشان های سردوشی به آتش نشانان اهدا کرد. 
این جوایز به خاطر تلاش های شبانه روزی و فداکارانه آن ها 
در حفاظت از جان و مال شــهروندان به آتش نشانان تقدیم 

شد.

اصفهان-مریم مومنی  همزمان بــا هفتم مهرماه که 
در تقویم رسمی کشور بنام قهرمانان و نجات گران حوادث 
یعنی آتش نشانان ثبت شده است درهلدینگ پتروپالایش 
اصفهان نیز مراســم قدردانی از آتش نشانان و کارکنان این 
واحد عملیاتی با حضور دکتر محســن قدیری مدیر عامل 
هلدینگ پتروپالایش اصفهان برگزارشــد و در این مراسم 
از زحمات این تلاشگران با حضور مدیران ارشد پالایشگاه با 

اهداء شاخه گل تقدیر گردید .
مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان در این مراســم 
با اشــاره به اینکه ما قدردان تلاش های امدادگران و آتش 
نشــانان در کلیه حوادث و بلایا هستیم ادامه داد: ان شاءالله 
در صدد هســتیم که با وارد کردن تجهیــزات به روز آتش 
نشانی کار امداد رسانی را در واحدهای مختلف این شرکت 
ســهل نمایم و در این زمینه با ورود خودروهای جدید آتش 
نشــانی که می تواند از فاصله ۱۰۰ متری بــه قلب حریق، 

اطفاء انجام دهد این تجهیزات را وارد پالایشگاه کنیم .
دکتر محسن قدیری ادامه داد: اســتفاده از فناوری های به 

روز وهوش مصنوعــی را نیز در فعالیت های آتش نشــانی 
وارد خواهیم کرد و در این زمینهHSE پالایشــگاه اصفهان 
دربین دیگر شــرکت ها ســرآمد خواهد بــود. مدیرعامل 
هلدینگ پتروپالایش اصفهان در این مراســم با اشــاره به 
اینکه ما قدردان تلاش های امدادگران و آتش نشــانان در 
کلیه حوادث و بلایا هســتیم ادامه داد: ان شاءالله در صدد 
هســتیم که با وارد کردن تجهیزات به روز آتش نشانی کار 
امداد رســانی را در واحدهای مختلف این شــرکت سهل 
نمایم و در این زمینه با ورود خودروهای جدید آتش نشانی 
که می تواند از فاصله ۱۰۰ متری به قلب حریق، اطفاء انجام 

دهد این تجهیزات را وارد پالایشگاه کنیم .
وی تاکید کرد: خوشبختانه با اقدامات شایسته و اثرگذاری 
که برای تجهیز و ایمنی بخش آتش نشــانی درپالایشــگاه 
اصفهان انجام شــد؛ در ممیزی های انجام شــده در سال 
جاری ۷۰ درصد عدم انطباق ها درHSE برطرف شــد وان 
شــاءالله قصد داریم که در این زمینه پالایشگاه برتر منطقه 

باشیم.

البرز اصفهان
باحضور شهردارانجام شد؛

 تجلیل از آتش نشانان شهرداری هشتگرد
مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان خبر داد: 

استفاده از هوش مصنوعی در آتش نشانی پالایشگاه اصفهان

از ابتدای سال جاری تا کنون؛

۱۱ هزار و ۴۰۰ مشترک جدید به جمع مصرف کنندگان گاز کرمانشاه پیوستند

 معاون شهردار مطرح کرد:

استفاده از فرصت های همکاری بین المللی برای 
توسعه حمل  و نقل عمومی شیراز

 شیراز-چراغی معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری شیراز از تلاش برای 
استفاده از فرصت های همکاری بین المللی به منظور توسعه حمل و نقل عمومی 

این کلان شهر خبر داد. 
هادی شه دوست شیرازی ، در حاشیه نشســت با هیئت چینی به منظور واردات 
ناوگان حمل ونقل عمومی در شــیراز اظهار کرد: این نشست با هدف استفاده از 
فرصت های همکاری بین المللی به منظور توســعه حمل ونقل عمومی در جهت 

افزایش رفاه و آسایش شهروندان برگزار شده است.
وی جزئیات همکاری شــهرداری با شــرکت های تولیدکننده و تأمین کننده 
خارجی به منظور نوسازی و توسعه ناوگان حمل ونقل عمومی کلان شهر شیراز 
از جمله خرید اتوبوس های دیزلی، هیبریدی و تاکســی را در جلســه مشترک 
مدیران مجموعه معاونت حمل ونقــل و ترافیک با شــرکت های تأمین کننده 

داخلی و خارجی تشریح کرد.
معاون شهردار شیراز در خصوص نشست مدیران حوزه حمل ونقل با نمایندگان 
شــرکت های تولیدکننده و تأمین کننده خودرو از کشور چین، با هدف استفاده 
شهرداری شــیراز افزود: در این جلسه مشــترک پس از ارائه و معرفی جزییات 
محصولات با شاخص های مختلف توسط نمایندگان چینی، شیوه های همکاری 
دوجانبه فی مابین شهرداری شیراز و تولیدکننده های خارجی موردبررسی قرار 

گرفت.
 شه دوســت شــیرازی با تأکید بر اینکه هدف از این همــکاری واردات ناوگان 
حمل ونقل عمومی متناســب با فناوری های روز دنیــا و در جهت افزایش رفاه و 
رضایت شهروندان برنامه ریزی شده است، افزود: نمایندگان خارجی با توجه به 
همکاری و قرارداد با شاخص های مختلف، نســبت به سفارشی سازی اتوبوس و 
تاکسی بر اساس نیازهای شهرداری و شهر شــیراز اعلام آمادگی کرده و اولویت 
شهرداری واردات اتوبوس های دیزلی و پس ازآن ناوگان حمل ونقل هیبریدی و 

تاکسی خواهد بود.
وی گفت: باید مشــخصات فنی و کامل اتوبوس های مدنظــر که مبنای قرارداد 
قرار خواهد گرفت، با توجه به نیاز شــهر شــیراز به شــرکت های تولیدکننده و 
تأمین کننده خارجی ارائه شــود، ضمن اینکه دل نگرانی هایی در رابطه با نحوه 
خدمات پس از فروش اتوبوس ها وجود نداشــته باشد و درنتیجه تصمیم گیری 

نهایی صورت خواهد گرفت.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان:

 سالانه ۲۰۰ میلیون متر مکعب آب
ود  در اردبیل هدر می ر

 اردبیل-افسون جبارزاده  مدیرعامل شرکت آب منطقه ای اردبیل گفت: 
فرسودگی شبکه، مصرف بی رویه و اسراف در بخش آب شرب و کشاورزی باعث 

هدر رفت آب سالانه ۲۰۰ میلیون متر مکعب در اردبیل می شود.
علی حیدری اناری  اظهار کرد: پیش بینی می شــود تا افق ۱۴۲۵ استان اردبیل 
با یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون متر مکعب کســری آب مواجه باشد که تامین آب 

نیازمند همکاری تمامی دستگاه ها و ارگان هاست.
مدیرعامل شــرکت آب منطقــه ای اردبیل با اشــاره به افت شــدید منابع آب 
زیرزمینی در سطح اســتان ادامه داد: افت شدید منابع آب زیرزمینی در سالیان 
اخیر بر کیفیت خاک منطقه نیز تاثیر منفی گذاشته و تداوم استفاده غیراصولی 

از منابع آب همه ساله به این موضوع دامن می زند.
حیدری اناری ارتقای تصفیه خانه یامچی به سیســتم حــذف آلاینده ها، اتمام 
حوزه آبرسانی داخل شهر اردبیل، اتمام خط دوم برج آبگیر به تصفیه خانه، اتمام 
مطالعات انتقال آب از حوضه ســفیدرود و تکمیل آبگیر ســد یامچی را از جمله 
اقدامات شرکت آب منطقه ای اردبیل برای تامین آب سالم و بهداشتی در استان 

ذکر کرد.
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای اردبیل افزود: در حال حاضر در پشــت ســد 
یامچی که تامین کننده آب مصرفی و شــرب اردبیل اســت تنها هفت میلیون 

مترمکعب آب برای مصرف وجود دارد که تا ۲ ماه دیگر به پایان می رسد.
وی گفت: شــرکت آب منطقه ای اردبیل وظیفه تامین، تخصیص و حفاظت از 
منابع استان در بخش های مختلف صنعت، کشاورزی و خدمات را بر عهده دارد و 

حفاظت از منبع آب از لحاظ کمی و کیفی از اولویت های این شرکت است.
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای اردبیل همچنین میزان بارندگی در سال آبی 
۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ را مطلوب دانست و بیان کرد: میزان بارش در این استان نسبت 
به سال آبی گذشته ۴۶ درصد و نسبت به بلند مدت هم ۱۶ درصد افزایش داشته 

است.
وی اضافه کرد: با این حال خشکسالی های مســتمر سال های گذشته و افزایش 
مصرف آب در بخش های مختلــف تعادل بین تولید و مصــرف آب را بر هم زده 
و تا این روند متوقف نشود بارش های مقطعی گره گشــای مشکلات آب استان 
نخواهد بود. حیدری اناری افزود: ظرفیت آب زیرزمینی دشت اردبیل حدود سه 
میلیارد متر مکعب اســت که مصرف زیاد و اضافه برداشت ها در سال های اخیر 
موجب افت ۱۳ متری آبخوان شده و همین امر ســبب پایین آمدن کیفیت آب 
و خاک و شور شدن آب شده اســت. وی خاطر نشان کرد: برای جلوگیری از هدر 
رفت آب و مصرف بی رویه آب مقوله آمــوزش، ترویج فرهنگ مصرف بهینه آب 
و همچنین رعایت الگوی کشــت جزو اولویت های شرکت آب منطقه ای اردبیل 
اســت. مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای اردبیل با بیان اینکه آب محور توسعه 
استان اســت، ادامه داد: از مجموع آب های ســطحی و زیرزمینی استان حدود 
9۳ درصد در بخش کشاورزی ، ســه درصد در بخش آب شرب و چهار درصد هم 
در بخش صنعت مصرف می شــود و اگر بتوانیم تنها یک درصد صرفه جویی در 
مصرف آب استان داشته باشــیم می توانیم آب مصرفی حوزه صنعت را به طور 
کامل تامین کنیم. تاکنون ۱۰ ســد مخزنی بزرگ و ۴۲ سد مخزنی کوچک در 

استان اردبیل احداث شده است.

 باحضور سردار قربانی فرمانده لشکر ویژه ۲۵ کربلا 

در دفاع مقدس؛

  مراسم گرامیداشت هفته دفاع مقدس 
در شرکت گاز استان گلستان برگزارشد

گرگان-مهنازمحمدزمانی در این مراسم  علی طالبی مدیرعامل و فرمانده 
پایگاه بسیج شهید گرزین  طی سخنانی ضمن گرامیداشت  هفته حماسی دفاع 
مقدس و این مسیر را  بســیار پراهمیت و ارزشمنددانست که رشادت ها ، ایثار و  
ارزش ها و شهامت های  زیادی  را در خود جای داده اســت و در ادامه نیز  سردار 
مرتضی قربانی  بر نقش و جایگاه خطیر بســیج و دفاع از خاک کشــور اشــاره و 
خاطرنشان کرد: تنها با اتحاد و همدلی می توانیم بر دشمنان پیروز شویم و رمز 
اتحاد،همبســتگی و ولایت پذیری همه آحاد ملت شــریف ایران است ونه تنها 
در دوران دفاع مقدس بلکه درشــرایط فعلی نیز با توکل بــر خداوند متعال می 
توانیم در همه مسائل عمومی کشور اثر بخش و مشــکل گشا باشیم و لذا از همه 
ی شــما جوانان می خواهم بندگی خدا را درهمه حال سرلوحه زندگی خویش 
قراردهید و هیچوقت از حضور دشــمنان نهراسیدوی در پایان اظهار داشت :کار 
انقلابی و جهادی مرهون تفکر بســیجی و انقلابی  بوده و لازم اســت همه مردم 
برگرفته از بیانات مقام معظم رهبری در پیشبرد اهداف  جمهوری اسلامی ایران  
هرچه بیشتر کوشا باشند.در این مراسم  علی طالبی مدیرعامل و فرمانده پایگاه 
بسیج شهید گرزین  طی سخنانی ضمن گرامیداشت هفته دفاع مقدس و کلمه 
دفاع مقدس را  بسیار با قداست و ارزشمند خواند که رشادت هاوارزش هازیادی 
را در خود جای داده است شــایان به ذکر اســت در پایان از همکاران رزمنده و 
ایثارگرتجلیــل و همچنین  از زحمات چندین ســاله آقای سیســتانی بعنوان 

رزمنده وایثارگر این شرکت تقدیرشد

شهر سرزمین
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ایلام  -حسن بیگی  مدیرعامل شــرکت گاز استان ایلام 
با اشــاره به اینکه دانش آموزان در اقصی نقاط ایلام به عنوان 
همیار شرکت گاز در راستای فرهنگ ســازی مصرف بهینه 
انرژی می شــوند،گفت: شــرکت گاز ایلام همواره به عنوان 
یکی از دستگاه های پیشــگام اصلاح الگوی مصرف در استان 
با اجرای طرح هــا و پروژهای زیربنایــی، گام های موثری در 
راســتای ترویج فرهنگ مصرف ایمن و بهینه گاز برداشــته 

است.

"محمود کشاورز" در مراسم جشنواره همیار گاز که در مدرسه 
دخترانه هاجر شهر ایلام برگزار شــد،افزود: انرژی هایی کە 
امروزە در اختیار داریم و نعمت هــا و امکانات موجود همه آنها 
متعلق بە آیندگان اســت و وظیفە آحاد مختلف مردم است 
کە در مصرف درست آن ها آگاەی داشته باشند و با توجە بە 
محدودیت های موجود در بحث مصــرف انرژی در وهلە اول 
وظیفە داریم کە در حوزە انرژی بە شیوەهای مختلف نهایت 

صرفەجویی را داشتە باشیم.
وی با بیان اینکــه صرفەجویی در مصرف منابــع انرژی باید 
نهادینە و بە یک فرهنگ تبدیل شــود و این فرهنگ باید از 
مدارس و دانشگاەها شــروع شــده و ادارات نیز الگویی برای 
مردم باشند،اظهار داشت: رعایت دمای ۱۸ درجە سانتی گراد 
در فضاهای اداری، روشن کردن وسایل گرمایشی یک ساعت 
قبل از آغاز وقت اداری و خاموش کردن آن ها یک ساعت قبل 
از پایان وقت اداری، خاموش کردن وســایل گرمایشــی در 
روزهای تعطیل، استفادە از دســتگاەهای گازسوز استاندارد، 

انجام معاینە فنی و بروزرسانی تمامی موتورخانەها از جملە 
مصوباتی است کە می بایست ادارت تا پایان فصل سرما برای 

جلوگیری از مصرف  بی رویە انرژی گاز مدنظر داشتە باشند
مدیرعامل شرکت گاز استان با اشاره به اینکه دانش آموزان به 
عنوان نســل آینده نقش مهم و اساسی در حفظ سرمایه های 
ملی را از طریق تغییر نگــرش و القای فرهنگ صحیح مصرف 
گاز طبیعی، ایفا می کند،تصریح کرد: آنچه برای این شــرکت 
درکنار توسعه گازرسانی و خدمات رســانی اهمیت بسزایی 
دارد آگاهی بخشــی به مشــترکین در زمینــه صرفه جویی 
درمصرف گاز و همچنین کاهش صدمات وخطرت احتمالی 
ناشی ازعدم رعایت نکات ایمنی است و انتظار می رود با حضور 
کارشناسان شــرکت گاز در مدارس، شــاهد کاهش حوادث 

باشیم.
کشاورز با بیان اینکه مصرف درست گاز و حامل های انرژی را 
از مدارس به ویژه مقطع ابتدایی و متوسطه اول شروع کنیم تا 
به تدریج دانش آموزان با ارزش و اهمیت این ذخایر انرژی پاک 

و سالم بیشتر آشنا شوند، تاکید کرد: در سطح استان بیش از 
چندین هزار دانش آموز در اقصی نقاط استان وجود دارند که 
می توانند ســفیران خوبی به عنوان همیار گاز نقش آفرینی 
کنند تا ضمن فرهنگ سازی در کاهش حوادث گازی نیز موثر 

باشند.
همچنین مدیرکل آموزش و پرورش اســتان ایلام با اشــاره 
به اینکــه این مجموعه بــه عنوان متولی آگاهی بخشــی در 
بین نسل آینده کشــور، آماده همکاری در راستای حفظ گاز 
طبیعی و کاهش حوادث ناگوار ناشــی از ناآگاهی خانواده ها 
در بکارگیری این نعمت خدادادی خواهــد بود،گفت:هدف 
دو دســتگاه در جهت ارتقای تعاملات همکاری و استفاده از 
ظرفیت های موجود برای فرهنگ  سازی مصرف ایمن و بهینه 

گاز طبیعی است.
"علی درویشی" با بیان اینکه در استان ایلام بیش از ۱۰۰ هزار 
دانش  آموز در پایه های مختلف مشــغول به تحصیل هستند 
و ظرفیت بالایی جهت آموزش نــکات ایمنی به این عزیزان و 
خانواده های آنان وجود دارد،افزود: آموزش و پرورش بعنوان 
بزرگ  ترین نهاد تربیتی است که وظیفه تربیت نسل آینده را 
برعهده دارد و در این راســتا اعلام آمادگی می کند تا با عنوان 

همیار گاز نیز با شرکت گاز استان همکاری کند.

ایلام
مدیرعامل شرکت گاز استان:

دانش آموزان ایلامی همیار شرکت گاز می شوند
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 بنزین به نفر موجب کاهش نابرابری اجتماعی 
و بهبود ضریب جینی می شود

یک کارشــناس انرژی گفــت: با ارائه مقــدار ثابت بنزین بــه هر فرد، 
صرف نظر از درآمد یا وضعیت مالکیت خودرو، تضمین خواهد شــد که 

یارانه های بخش بنزین به طور عادلانه تخصیص داده می شود.
سهیل محمودیان کارشناس انرژی در رابطه با ناترازی بنزین در کشور 
گفت: در طی ســالیان اخیر مصرف بالای بنزین موجب شده است که 
تراز مثبت بنزینی کشــور شــروع به کاهش کند و در ســال ۱۴۰۱ به 
صفر رسیده و در نهایت از اواسط ســال ۱۴۰۲ به ناترازی منفی بنزین 
تبدیل شد و در نهایت شاهد واردات و ناترازی بنزین به میزان ۶ میلیارد 
دلار در سال ۱۴۰۳ هســتیم. وضعیت بغرنج مصرف غیربهینه بنزین و 
افزایش قاچاق بنزین حاصل از مدل اشــتباه سهمیه بندی بنزین سبب 
خواهد شد که در سال بعد میزان واردات بنزین نیز افزایش پیدا خواهد 
کرد و برای حل این معضل باید به سمت اصلاح وضعیت مصرفی و تغییر 

در شیوه توزیع یارانه بنزین حرکت کنیم.
وی در مورد اهمیت اجــرای بنزین به نفر اظهار کرد: اجرای ســهمیه 
بنزین برای هر نفــر رویکردی تحولی برای حل مشــکل کمبود بنزین 
در کشور اســت. با تخصیص مقدار ثابتی بنزین به هر فرد مبتنی بر الگو 
بهینه مصرف علاوه بر اینکه قیمت یارانه ای بنزین برای مصارف بهینه 
شــخصی کماکان پابرجا خواهد بود؛ بلکه مصرف غیرمعقول از خودرو 
در عبورومرورهــای فردی و شــخصی نیز کاهش خواهــد یافت و آنی 

قاچاق بنزین کاهش خواهد یافت.
این کارشناس انرژی در ادامه با اشــاره به کاهش و بهبود ضریب جینی 
با تکیه بر اجرای بنزین به نفر گفت: یکی از مزیت های اصلی سیاســت 
توزیع سرانه ای بنزین و اعطای ســهمیه بنزین مبتنی بر بنزین به نفر، 
افزایش عدالت در توزیع یارانه ها اســت. با ارائه مقدار ثابت بنزین به هر 
فرد، صرف نظــر از درآمد یا وضعیت مالکیت خــودرو، تضمین خواهد 
شــد که یارانه های بخش بنزین به طور عادلانه تخصیص داده می شود 
و افرادی که فاقد مصرف بنزین یا دارای مصرف بنزین بهینه هســتند 
و سهمیه اعطا شــده به خود را به طور کامل مصرف نمی کنند؛ از عوائد 
نقدی مستقیم فروش ســهمیه بنزین به نفر خود بهره مند خواهند شد 
که در نهایت اجرای بنزین به نفر منجر به کاهش ضریب جینی خواهد 
شــد و نابرابری درآمدی را نیز کاهش خواهد داد و در نهایت نیز موجب 

ارتقای عدالت اجتماعی در داخل کشور خواهد شد.
وی ادامــه داد: علاوه بر این، انتظار می رود سیاســت ســرانه بنزین بر 
موضوع مصرف غیربهینه خودروها و همچنین ســفرهای شــخصی با 
خودروهای تک سرنشین تأثیر بسزایی دارد. به عنوان مثال در پایتخت 
کشور و شــهر تهران بیش از ۸۰ درصد خودروهای عبوری خودروهای 
تک سرنشین هســتند که منجر به ترافیک، افزایش مصرف سوخت و 
آلودگی محیط زیست نیز می شــود. با اجرای سهمیه بنزین به ازای هر 
نفر به طور آنی مســئله مصرف غیربهینه خودروهــا حل خواهد کرد و 

ترافیک را نیز کاهش خواهد داد.

محمودیان با اشــاره به انتقال مســتقیم عوائد نقدی حاصل از فروش 
ســهمیه بنزین هر نفــر به جیب شــخص و افزایش صرفــه اقتصادی 
بهینه ســازی مصرف بنزین گفت: علاوه بر این، اجــرای بنزین به نفر 
منجر به صرفه جویی در مصرف بنزینی افراد جهت اخذ عوائد حاصل از 
فروش سهمیه بنزین هر شخص خواهد شد و در کل افزایش بهره وری 
را حاصل می کند. با تشویق افراد به مصرف عاقلانه تر بنزین و جلوگیری 
فعالانه از مصــرف بی رویه، علاوه بر اینکه عوائــد نقدی مردم حاصل از 
بهینه ســازی مصرف بنزین حاصل خواهد شد؛ از محل کاهش مصرف 
بنزین به ناترازی بنزین نیز کمک خواهد شد و واردات بنزین و هدررفت 

منابع ارزی کشور را نیز کاهش خواهد داد.

مقام مسئول شرکت برق حرارتی مطرح کرد
پیش بینی زمستانی سخت در صورت 

وگاه ها تامین نشدن سوخت نیر
 مدیرکل دفتــر برنامه ریزی و بهره برداری تولید شــرکت برق حرارتی 
گفت: چنانچه سوخت زمســتانی نیروگاه ها به طور کامل تامین نشود، 

زمستانی سخت در پیش خواهد بود.
»ســاناز جعفرزاده« ، ضمن مطلوب ارزیابی نکردن وضعیت ســوخت 
نیروگاهی افزود: امســال در هم ســنجی با سال گذشــته ۶ درصد گاز 
کمتری دریافت شده است و این مساله سبب شده مصرف گازوئیل ۱.۸ 

برابر سال گذشته شود.
وی ادامه داد: همچنین مصرف مازوت در نیروگاه هــا نیز تقریباً ۲ برابر 

سال گذشته است.
مدیــرکل دفتــر برنامه ریــزی و بهره بــرداری تولید شــرکت برق 
حرارتی با بیان اینکه طراحی نیروگاه ها بر اســاس ســوخت گاز است، 
خاطرنشــان کرد: همچنین بیشــترین ضریب آمادگی نیروگاهی در 
حالتی بروز می کند که از سوخت گاز برخوردار باشند و افزایش مصرف 
سوخت مایع ســبب شــده ضریب پایداری واحدها هم تحت تاثیر قرار 
گیرد.جعفرزاده با بیان اینکه توانســتیم با این وضعیت اوج بار تابستان 
را با ضریب آمادگی مشابه سال گذشته یعنی بالای ۹۸ درصد آمادگی 
پشــت ســر بگذاریم، گفت: در حال حاضر انجام تعمیرات نیروگاه ها 

ضروری است و باید سریع این تعمیرات انجام شود.
وی ادامه داد: از سویی دیگر برای سوخت زمستان یک ملاحظه ای روی 
موجودی مخازن وجود دارد و تقریباً ۴۳ درصد مخازن خالی تر از سال 
گذشته اســت.مدیرکل دفتر برنامه ریزی و بهره برداری تولید شرکت 
برق حرارتی افزود: سال گذشــته در مجموع موجودی سوخت مخازن 
تقریبا به عدد ۸۸ درصد رســید، اما پیش بینی می شود تا پایان امسال 

این رقم به ۷۷ درصد برسد.
جعفرزاده خاطرنشــان کرد: اکنون موجودی مخازن نفــت و گاز ۴۴ 
درصد است و ضرورت دارد محدودیتی که در تخصیص گاز نیروگاهی 

در شرکت ملی گاز وجود دارد، رفع شود.
وی همچنین گفت: ضرورت دارد در این دو ماهی که تا آغاز اوج مصرف 
گاز در بخش خانگی باقی مانده، نهایت تخصیص گاز به نیروگاه ها اتفاق 
افتد تا شاهد کمترین استفاده از سوخت مایع تحویلی از سوی شرکت 
پالایش و پخش باشــیم و این ســوخت های جایگزین برای زمستان 

ذخیره شود.
مدیرکل دفتــر برنامه ریزی و بهره برداری تولید شــرکت برق حرارتی 
یادآور شــد: اگر این موضوع اتفاق رخ ندهد و ما در این دو ماه مهر و آبان 
نتوانیم مصرف سوخت مایع به ویژه نفت گاز را در نیروگاه ها صفر کرده 
و تمرکز بر روی ذخیره سازی انجام نشود، به طور قطع زمستان سختی 

برای تولید پایدار برق نیروگاه ها خواهد بود.
جعفرزاده درباره احتمال وقع خاموشــی برق در زمســتان، افزود: این 
احتمال بســتگی به فشــار گاز دارد. در حال حاضر با همین موجودی 

مخازن در هیچ کجا خاموشی ناشی از نبود سوخت ایجاد نشده است.

در آیین رونمایی از سامانه »چکاد« و »ریال دیجیتال« مطرح شد
و، نگاه ما   آقای دکتر اسکندری: در مسیر پیش ر

به سمت بانکداری دیجیتال است
آیین رونمایی از ســامانه »چــکاد« و فاز عملیاتــی »ریال دیجیتال« 
بانک آینــده روز دوشــنبه دوم مهرمــاه ســال جاری بــا حضــور 
دکتراسکندری، مدیرعامل؛ اعضای هیأت مدیره و هیأت عامل، مدیران 
امور به همراه جمعی از مدیران و رؤسای ادارات حوزه و شعب تهران در 

محل ساختمان مرکزی بانک آینده، برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی بانک آینده؛ در این مراســم دکتراســکندری، 
مدیرعامل، ضمن بیــان این نکته که طراحی، توســعه و نگه داشــت 
چنین خدمــات و محصولاتی از جمله اصلی ترین وظایف ما اســت که 
مزایای پایــدار بانک نیز را رقــم خواهد زد، بر اهمیت آگاهی رســانی، 
اطلاع رســانی و انجام فعالیت های تبلیغاتی مرتبــط با این محصولات 
با هدف عرضه آن ها در موقعیت های مختلف تأکیــد کردند و افزودند: 
علاوه بــر بهره گیری از بســترهای اطلاع رســانی و تبلیغاتــی اعم از: 
دیداری، محیطی و رســانه ای، اشــراف کامل همکاران بر ویژگی های 
این محصولات و معرفی و تشــریح قابلیت ها و کاربردهای آن، می تواند 
مهم ترین نقش را در آشــنایی مشــتریان و جلب اقبال عموم مردم به 

چنین خدمات و محصولات نوینی ایفا نماید.
مدیرعامل بانک در ادامه با اشــاره به کارکرد گســترده ریال دیجیتال 
در ارتباط با دســتگاه های پذیرنده- Pos، این نکته را به رؤسای شعب 
حاضر در نشســت یادآورد شــدند؛ در آینده ای نزدیک، تمام بانک ها و 
مجموعه های همتا سعی بر آن خواهند داشت که دستگاه های پذیرنده 
خود را به این امکان مجهز ســازند و به طبع، بانکی در جلب مشــتریان 
 )Pos( موفق تر خواهد بــود که از هم اکنــون دســتگاه های پذیرنده
بیشــتری را به جامعه هدف، معرفی و در اختیار آن گذاشــته باشد. از 
همین رو، شایسته است، همکاران شبکه شعب ضمن آشنایی با کاربرد، 
قابلیت و مزایای ریال دیجیتال، این امکان را به مشــتریان معرفی کنند 
تا ضمن بهره مندی مشــتریان از این خدمت، جذب منابع نیز به عنوان 

مهمترین فعالیت شعب، محقق گردد.
دکتر اسکندری در بخش دیگری از ســخنان خود با اشاره به رونمایی 
از محصول چک الکترونیکی- چکاد اظهار داشــتند: نگاه ما در مســیر 
پیش رو، باید بر این اصل شکل بگیرد که مشــتریان، به ویژه مشتریان 
جوان، به ســمت ابزار دیجیتــال روی می آورند. بر همین اســاس، هر 
بانکی که بســترها و زیرســاخت های آن را فراهم کنــد، در عرضه این 
قبیل محصولات نیز موفق تر عمل خواهد کــرد. از همین رو باید ضمن 
برنامه ریزی و حرکت به ســوی بانکداری دیجیتال، بســترهای لازم را 
هدف  گذاری کرده و گسترش دهیم. در حال حاضر با توجه به ورود دیگر 
بانک ها در عرصه ریال دیجیتال، راه اندازی این محصول، گام نخســت 
به شــمار می رود و آن چه حائز اهمیت است، توســعه و نگه داشت این 

خدمت و محصول می باشد.
ایشان با بیان این که بانک آینده نوزدهمین بانک در به کارگیری سامانه 
چکاد و چک الکترونیکی اســت، افزودند: این به آن معناست که حدوداً 
۱۲ بانک هنوز به این بخــش ورود نکرده اند. با چنیــن رویکردی باید 
علاوه بر معرفی این محصول و تلاش در راســتای آشنایی هر چه بیشتر 
مشــتریان با این امکان، همکاران فعال در حوزه کســب وکار نیز ابزار و 

ملزومات این محصول را در جامعه فراهم آورند.
مدیرعامل بانک آینده در ادامه با اشــاره به عملکرد شعب ارزی بانک، 
سودآوری پایدار را در گرو فعالیت ارزی، بازاریابی و شناسایی مشتریان 
فعال در حوزه واردات کالا و خدمات دانســتند و ضمن تأکید بر اهمیت 
بحث ثبت سفارش اظهار داشــتند: این گونه فعالیت ها، پکیج )بسته ( 
کاملی را شکل می دهد که دربرگیرنده منابع ارزی و ریالی؛ درآمدهای 
مشــاع و غیرمشــاع و خدمات کارمزدی از جملــه ضمانت نامه تعهد 

پرداخت گمرکی، خواهد بود.
مدیرعامل بانــک در پایان ســخنان خود بر ضرورت تعامــل و ارتباط 
مســتقیم مدیریت امور بین الملل بانک با شــعب ارزی، تأکید کردند و 
تعامل دوسویه و توجه و ترتیب اثر دادن به نقطه نظرات و پیشنهادهای 
دو طــرف را عاملی مهم در رفــع موانع و طی مســیر به نحوی مطلوب 

دانستند.

گام دیگری از بانک صادرات ایران در تحقق دولت الکترونیک
ونیک در سامانه »ست« عملیاتی شد سفته الکتر

امکان استفاده از خدمت سفته الکترونیکی در 
سامانه »ست« بانک صادرات ایران فراهم شد 
و از این ابزار الکترونیک نیــز می توان به عنوان 

ضامن برای دریافت تسهیلات بانک بهره  برد.
به گزارش روابط عمومــی بانک صادرات ایران، 
این بانک بــه منظــور تحقق اهــداف تحول 
دیجیتال و ارائه ابزارها و محصولات نوآورانه با 
رویکرد ارتقاء ظرفیت های نظام بانکی و خدمات غیر حضوری، علاوه بر 
عملیاتی نمودن امکان توثیق دارایی هایی همچون سهام، صندوق های 
ســرمایه گذاری با درآمد ثابت، بیمه های عمر و سرمایه گذاری، امکان 
صدور و ضمانت ســفته الکترونیک در ســامانه توثیــق الکترونیکی 

دارایی»ست« برای دریافت تسهیلات بانکی را فراهم کرد.
مشتریان و متقاضیان دریافت تســهیلات خرد از بانک صادرات ایران 
با توثیق انواع دارایی های خود در ســامانه توثیــق الکترونیکی دارایی 
»ســت«، به ضامن دیگری نیاز ندارند. ســهام، اندوختــه بیمه عمر و 
زندگی، واحدهای )یونیت( سرمایه گذاری صندوق های سرمایه گذاری 
با درآمد ثابت و ســفته الکترونیک از جمله دارایی های قابل توثیق در 

سامانه »ست« بانک صادرات ایران تا به امروز هستند.
متقاضیان دریافت تســهیلات دارای کد ســجام بورســی می توانند 
با مراجعه به تارنمای ســامانه »ست« به نشــانی set.bsi.ir از ارزش 
دارایی های راکد و ســایر دارایی های قابل ارزش گذاری خود استفاده 
کرده و بدون نیــاز به بازخریــد یا فروش ایــن دارایی ها، نســبت به 

وثیقه گذاری آنها در فرآیند دریافت تسهیلات اقدام کنند.
مدیریت بهینه ثــروت، کاهش زمان وثیقه گذاری بــه صورت آنلاین، 
تنوع در ارائه وثایق، اســتفاده مناســب از دارایی های راکد و غیرمولد، 
امکان تغییر وثیقه، کاهش نیاز به مراجعه حضوری و آزادسازی بخشی 
از وثیقه متناسب با تعهدات رفع شــده، از جمله مهمترین مزیت های 

سامانه توثیق الکترونیکی دارایی بانک صادرات ایران است.

 پرداخت 40 هزار میلیارد ریال 
تسهیلات قرض الحسنه ازدواج و فرزندآوری 

توسط بانک کشاورزی
عملکرد بانک کشاورزی در پرداخت تســهیلات قرض الحسنه ازدواج 
و فرزندآوری طی شــش ماهه نخست ســال جاری نزدیک به  ۴۰ هزار 

میلیارد ریال بوده است.
به گزارش روابط عمومی بانک کشــاورزی، در راستای تسهیل شرایط 
ازدواج، تحکیم بنیــان خانواده و جوانی جمعیت، شــعب این بانک در 
سراسر کشور از ابتدای ســال ۱۴۰۳ تا پایان شهریورماه درمجموع  ۳۹ 
هزار و ۴۷۵ میلیارد ریال تسهیلات قرض الحسنه ازدواج و فرزندآوری 

به ۲۰ هزار و ۱۹۱ نفر از متقاضیان واجد شرایط پرداخت کرده اند.
بر اساس این گزارش، بانک کشاورزی در مقطع شش ماهه نخست سال 
جاری ۸۶۹۷ فقره تســهیلات قرض الحســنه ازدواج به مبلغ ۲۹۱۷۱ 
میلیارد ریال و ۱۱۴۹۴ فقره تســهیلات قرض الحسنه فرزندآوری به 

مبلغ ۱۰۳۰۴ میلیارد ریال به هموطنان پرداخت کرده است.
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مردم به بازار ارز پشت کردند

 گذر از ۵ مرحله شوک شدید ارزی

تحلیلگران اقتصــادی با تاکید بر  مریم فکری 
این که انتظــارات مردم از بازار ارز عقلایی شــده 
است، معتقدند تکرار شوک های سیاسی و نظامی 
موجب شده بعد از این که اثر شوک از بین می رود، 
تمایلات مردم به سمت کاهش نرخ ارز سوق پیدا 
کند، به عبارت دیگر، برخی ها منتظر هســتند تا 

نرخ ارز از قیمت های فعلی هم پایین تر بیاید.
 نوسان قیمت ارز موقتی است؛ این جمله ای است 
که اغلب اقتصاددانان نســبت به شــرایط کنونی 
فضای بازار ارز مطرح می کننــد. آن ها معتقدند 
که انتظارات مردم از بازار ارز عقلایی شده است و 
این انتظارات عقلایی در نهایت شرایطی را فراهم 
کرده تا نــرخ ارز ثبات خود را حفــظ کند.در این 
شرایط گزارش ها حاکی از آن است که بازارساز به 
شدت برای کنترل قیمت ها وارد عمل شده است 
و بر همین اســاس، معامله گران عنوان می کنند 
اقدام اخیر بازارساز، نشــان از اتخاذ سیاست های 
جدید برای مدیریت بازار دارد که شامل »تزریق 

ارز در بازار تهران و کنترل قیمت دلار« می شود.

رویارویی با ۵ بحران
بررسی ها نشان می دهد که بازار ارز از ابتدای سال 
تاکنون با ۵ بحران اساسی مواجه شده که شهادت 
سیدحســن نصرالله را می توان به عنوان ششمین 
موقعیت بحرانی برای این بازار برشمرد.  در شش 
ماهه اول ســال ۵ تحول بزرگ در کشور داشتیم 
که عبارت است از: عملیات وعده صادق، شهادت 
رییس جمهور، ترور اسماعیل هنیه، جنگ غزه و 
حملات اســرائیل به لبنان.از عصر روز جمعه و با 
اعلام خبرهای منفی در حوزه سیاسی، بازار ارز و 
طلا نیز واکنش نشان داد و با افزایش قیمت همراه 
شــد. این روال طبیعی در بازار طلا و ارز است و هر 
زمان تنش سیاسی تشدید شــود، شاهد افزایش 
قیمت ها در این بازارها هستیم، اما همان طور که 
تجربه سنوات قبل هم نشان داده، افزایش قیمت 
ها در این بخش چندان دوام ندارد و طی چند روز 
بازهم بازار به ثبات می رســد.در زمان شــهادت 
اســماعیل هنیه در تهران نیز این اتفــاق افتاد؛ 
قیمت دلار همزمان با شــهادت اسماعیل هنیه 

در بازار تهــران به ۶۲ هزار تومان رســید، اما طی 
چند روز با عقب نشــینی همراه شد و به کانالهای 
۵۸، ۵۹ هزار تومان برگشت.در روزهای اخیر نیز 
قیمت دلار با وجود تشــدید تنش های منطقه ای 
در کانال ۵۹ هزار تومان در نوسان بود، اما از عصر 
روز جمعه و با اعلام خبرهای سیاســی این نرخ با 
افزایش همراه و هم اکنــون در کریدور اول کانال 

۶۰ هزار تومان قرار دارد.

هشدار سنگین یک اقتصاددان
 به خریداران ارز

علی اصغر جمعه ای، کارشــناس اقتصادی درباره 
وضعیت بازار ارز، با بیان این که التهابات و مسایل 
سیاسی بر همه بازارهای مالی و اقتصادی دنیا اثر 
می گذارند و این موضوع صرفا به ایران اختصاص 
ندارد، می گوید: اقتصاد کشــور مــا در چند ماه 
گذشته با چالش های گوناگونی از جمله شهادت 
رییس جمهــور، بمب گــذاری کرمــان، حمله 
اسراییل به سفارت ایران و حمله موشکی ایران به 
رژیم صهیونیستی مواجه بوده که اگر این التهابات 
در هر کشوری رخ می داد، نرخ ارز جهش شدیدی 

را تجربه می کرد.
وی می افزاید: تجربه یکســال و نیم اخیر در ایران 
نشــان داد که با وجود تعدد تنش های سیاســی 
داخلی و خارجــی، نرخ ارز در محــدوده معینی 
نوســان داشــت به عبارتی با مدیریت مناســب 
بازارســاز نرخ ارز بعد از هر تنش سیاسی به خوبی 
تحت کنترل بود و نوسانات قیمتی ارز بعد از مدت 
کوتاهی از بین می رفت و دلار به سطح قبلی خود 
بازمی گشــت.نائب رئیس اتاق بازرگانی سمنان 
تاکید می کند: در زمان تنش های سیاســی مردم 
برای حفظ ارزش پول ترجیح می دهند ریال خود 
را به ســایر دارایی ها مانند طلا و ارز تبدیل کنند؛ 
اما ارز مساله سیاسی است و ســرمایه گذاری در 
آن با ریسک همراه اســت که مردم نیز به این امر 
آگاه شــده اند.جمعه ای با اشاره به این موضوع که 
اثر شــوک های سیاســی اخیر بر بازار ارز موقتی 
بود، تصریح می کند: افزایــش یا کاهش نرخ دلار 
که ناشی از تنش های سیاسی باشد اثری موقت و 

کوتاه مدت دارد به عنوان نمونه حمله به سفارت 
ایران در دمشق و پاسخ ایران به رژیم صهیونیستی 
از جمله تنش های سیاســی یک سال اخیر است 

که آثاری کوتاه مدت بر بازار ارز داشت.
وی تاکید می کند: حملات شــب گذشــته رژیم 
صهیونیســتی به لبنان نیز اگرچه ممکن اســت 
بازارها را با نوساناتی روبرو کند اما افزایش قیمت  
ارز موقتی خواهد بود و شــاهد تکرار تجربه خوب 

قبلی بازارساز در مدیریت ارز خواهیم بود.
این کارشــناس اقتصــادی در پایان با اشــاره به 
اقدامات خوب بازارساز در مدیریت بازار ارز متذکر 
می شــود: با رخ دادن تنش های سیاسی جهش 
شدیدی در نرخ ارز رخ نمی دهد که این امر بیانگر 
عملکرد خوب بانک مرکزی در حوزه مدیریت ارز 
بوده؛ به نحوی که این بانک در سال گذشته برای 
کنترل نرخ رشــد نقدینگی نیز اقدامات مفیدی 
انجام داده که ما خواســتار ادامــه دار بودن این 

قبیل اقدامات در دولت چهاردهم نیز هستیم.
فرشــید یزدانی، اقتصاددان و دبیر سابق شورای 
برنامه ریزی راهبردی ســازمان تامین اجتماعی 
نیز می گوید: در اســفند ســال ۱۴۰۱ نرخ دلار 
در کانال ۵۹ هزار تومان قرار داشــت و هم اکنون 
پس از گذشت حدود ۱۹ ماه همچنان نرخ ارز در 

همان کانال ۵۹ تا ۶۱ هزار تومان ایستاده است.
وی می افزاید: قبــل از حمله اســرائیل به لبنان، 
ثبات نرخ ارز پس از نوسانات کوتاه مدت در حالی 
رقم خورد که در این مدت شاهد انواع التهاب های 
سیاســی و نظامی در کشــور و منطقه بودیم که 
مهم ترین آن جنگ موشــکی ایران و اســرائیل و 
شــهادت ریاست جمهور اســت. با اتفاق اخیر در 
لبنان نیز ممکن اســت نرخ ارز افزایــش یابد، اما 
مانند موارد قبلی در این یک سال گذشته ناپایدار، 
اندک و موقتی خواهد بود.یزدانی عنوان می کند: 
نکته مهمی که باید به آن اشاره کنم این است که 
در این ۱۹ ماه باوجود مهار تورم همچنان شــاهد 
تورم بالاتر از میانگین بلندمدت در کشــور بودیم 
و مسلما این شــدت از تورم باید در بازار ارز تاثیر 
می گذاشــت، اما بعد از ۱۹ ماه به عینه می بینیم 

که نرخ ارز ثبات نسبی خود را حفظ کرده است.

انرژیشعبه  روزنامه سراسری صبح ایران
صاحب امتیاز: امیر موسی کاظمی

مدیرمسوول: دکتر مریم کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان لبافی نژاد
 تقاطع ابوریحان، پلاک ۸۷
شماره تماس سازمان آگهی شهرستان:
۶۶۹۷۳۶۷۸ -۶۶۹۷۳۷۱۴

فراخوان مناقصه عمومی
 یک مرحله ای

 شهرداری بندر امام حسن در نظر دارد در اجرای مجوز شماره 67 مورخ 1402/09/18 شورای اسلامی شهر امام 
حسن، تعداد 3  قطعه از زمین های تفکیکی سهم شهرداری در منطقه پشت فرودگاه به شماره پلاک های 7 الی 9 اعلام 
شده از طریق مزایده و با بهره برداری از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت  به آدرس   www.setadiran.ir   و با شماره 

مزایده 2003050197000004  بصورت  الکترونیکی بفروش می رسد .                      
  مبلغ ودیعه شرکت در مزایده  5 درصد قیمت کارشناسی پایه می باشد.)قیمت پایه هر متر مربع 8/000/000 ریال 

می باشد(
 نوع تضمین در مزایده بصورت الکترونیکی واریز به شماره حساب 0102789071008 صادرات بنام شهرداری 

بندرامام حسن و ضمانت بانکی و فیش نقدی می باشد
 زمان انتشار مزایده در سامانه مورخ 1403/07/10 ساعت 8 صبح

 مهلت و امکان بازدید از پلاک های  مــــــــزایده ،  از تاریخ 1403/07/10 تا تاریخ 1403/07/19 روزانه از ساعت 
8:00 صبح تا ساعت 13 می باشد.

 مهلت دریافت اسناد: تا تاریخ 1403/07/19 تا ساعت19:00
  مهلت ارائه پیشنهاد : از تاریخ 1403/07/10 ساعت 8  صبح تا تاریخ 1403/08/02 ساعت 19:00 

 زمان بازگشایی تاریخ 1403/08/05 ساعت 9 صبح 
 زمان اعلام برنده تاریخ 1403/08/05 ساعت 10:00 

رعایت موارد ذیل در شرایط عمومی مزایده دستگاه اجرایی الزامی می باشد :
1-سپرده برنده اول و دوم و سوم مزایده تا تعیین برنده قطعی طبق مقررات آئین نامه مالی شهرداری به نفع شهرداری 

خواهد شد . 
2-محل بازدید پلاک های مزایده  همه روزه به جز روزهای تعطیل می باشد . 

3- هزینه آگهی های روزنامه  به عهده برنده مزایده می باشد .
4- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است .

تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/07/18

امور قراردادهای شهرداری بندر امام حسن

نوبت اول


